
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

رئیــس قوه قضائیــه گفت: حرکت تحولی دســتگاه قضا 
مستلزم حضور و همکاری همه اجزای نظام قضایی است که 
بعد از ابلاغ سند گام های ارزنده ای برای اجرای آن برداشته اند.

سید ابراهیم رئیســی در آخرین جلسه شورای عالی قوه 
قضائیه با گرامیداشــت روز پاسدار گفت: برکاتی که سپاه و 
پاسداران انقلاب اسلامی برای کشور، نظام و مردم داشته، بر 
کسی پوشیده نیست. وی ادامه داد: سپاه در عرصه سازندگی 
بعــد از جنگ کار های مانــدگاری انجام داده که یکی از آنها 
پروژه »ســتاره خلیج فارس« است که کشــور را از واردات 
بنزین بی نیاز و به کشــوری صادرکننده در این زمینه تبدیل 
کرده است. به گزارش میزان، رئیسی در ادامه گفت: ساخت 
بزرگراه های متعدد از جملــه بزرگراه غدیر از دیگر کار های 
بزرگ و ارزشمندی بود که به همت سپاه انجام شد و در زمینه 
احداث نیروگاه و سد و استفاده و توسعه فناوری های  های تک 
نیز اقدامات خوبی به دســت توانای مهندسین و کارشناسان 

این مجموعه صورت گرفته است.
رئیس قوه قضائیه با اشــاره به ســالروز بمباران شیمیایی 
حلبچه توسط رژیم صدام در ۲۵ اسفند ۱۳۶۶، جانبازان این 
حادثه را سند زنده مظلومیت و نشانگر اوج خباثت و جنایت 
ناقضان حقوق بشر خواند و گفت: امروز ناقضان حقوق بشر از 
ناحیه مدعیان حقوق بشر مورد سؤال قرار نمی گیرند و علیه 
آنها بیانیه ای هم صادر نمی شود، اما وقتی یمنی ها از وطن و 
مردم خود و زنان و کودکان دفاع می کنند، مورد تهاجم این 

مدعیان قرار می گیرند.
 این بی رحمی و بی انصافی مصداق بارز نقض حقوق انسان 
در روز روشــن است، اما امروز دیگر ادعا های مدعیان حقوق 
انســان در دنیا قابل پذیرش نیست و خریداری ندارد و همه 

ملت ها ماهیت آنها را شناخته اند.
رئیــس قوه قضائیه در بخش دیگری از ســخنانش گفت: 
رســیدگی به پرونده های معوقه به واســطه حرکت جهادی 
همکاران قضایی آن هم در شرایط کرونایی، اقدام قابل تقدیری 
است که نمی توان آن را نادیده گرفت. وی ادامه داد: در گذشته 
در دیوان عالی کشــور، دیوان عدالت اداری و معاونت قضایی 
با انباشــت پرونده ها مواجه بودیم و آمار بخش های مختلف 
رضایتبخش نبود، اما با حرکت جهادی همکاران ما شرایط به 
نحوی رقم خورده که این پرونده ها رو به پایان هستند. رئیس 
قوه قضائیه همچنین با اشاره به اجرای طرح غربالگری و پایش 
زندانیان در شــش ماه دوم سال جاری اعلام کرد: با اجرای 
این طرح وضعیت بیش از ۲۰ هزار زندانی روشن شده است.
اعطای مرخصی به زندانیان در دوران کرونا بی سابقه بود

رئیس قوه قضائیه در ادامه به موضوع اعطای مرخصی به 
زندانیان در ایام شیوع کرونا اشاره کرد و گفت: اعطای مرخصی 
بــه زندانیان در ایــام کرونایی حرکتی کاملًا انساندوســتانه 
و مبتنی بر دین و ارزش های الهی و اســلامی بود. رئیســی 
اعطای مرخصی به زندانیان در ایران در دوران شــیوع کرونا 
در کشــورمان را بی ســابقه خواند و از کسانی گلایه کرد که 
در تریبون های مختلف با اســتناد به برخی منابع نادرســت 
علیه این حرکت موضع گیری کرده و اطلاعیه و بیانیه دادند.

وی همچنین در این جلســه با تأکید بر اینکه اگر تواصی 
به حق و صبر در نظام قضایی سســت شود آفات و مشکلات 
دستگاه قضا را تهدید می کند، افزود: برای ما ارزشمند است 
که اگر خطا و خلاف حقی اتفاق افتاد کارکنان دستگاه قضا و 
قضات عزیز و همه مرتبطین با این دستگاه خودشان پیشقدم 

شده و تواصی به حق کنند.
رئیس قوه قضائیه ادامه داد: توصیه به صبر و مقاومت در 
انجام مســئولیت نیز از مسائل مهم در کار است و اگر کسی 
بعد از پایان ســاعت اداری از وقت و جان خود مایه گذاشت 
و به کار مردم رســیدگی کرد باید مورد تشویق و تقدیر قرار 
گیرد.  رئیسی همچنین متذکر شد: اقتضای حق و عدل ایجاب 
می کند که همکاران قضایی تحت تأثیر جوسازی ها قرار نگیرند 
و مقابل فضاسازی ها بایستند و خود را در پیشگاه خدا ببینند 

و کار قانونی و شرعی خود را انجام دهند.
حجت الاســلام منتظری، دادستان کل کشور نیز در این 
جلســه گزارشی از برخورد با ســایت های قمار و شرط بندی 
ارائه کرد و از مسدود شــدن برخی سایت های فعال در این 
زمینه و همچنین مسدود شدن تعدادی از حساب های بانکی 
مرتبط با آنها خبر داد. علی باقری معاون بین الملل و دبیر ستاد 
حقوق بشر قوه قضائیه هم با اشاره به برگزاری نشستی برای 
»تبیین آثار و پیامد های ضد انسانی تحریم های ظالمانه امریکا 
و برخی کشور های اروپایی علیه ملت ایران« با حضور سفرا و 
دیپلمات های خارجی در کشورمان گفت که در این نشست دو 
نفر از قربانیان این تحریم ها از میان بیماران مبتلا به تالاسمی 
و بیماری پروانه ای )ای بی( به نمایندگی از مجموعه بیماران 
به بیان مسائل و مشکلات ناشی از تحریم های ظالمانه مدعیان 

دروغین حقوق بشر پرداختند.
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آجیل »لاکچری« هم وارد بازار شد
قیمت آجیل شب عید در روزهای پایانی سال 99

یکی از بازارهایی که هیچ زمان نمی توان برای آن قیمت ثابتی اعلام کرد، آجیل است. 
تنوع قیمتی در آن به گونه ای است که از شمال و جنوب برای آجیل قیمت واحدی وجود 
ندارد و شاید بتوان گفت تنها صنفی است که تحت هیچ شرایطی مشمول قیمت گذاری 
دولتی نمی شود. بنابراین قیمت در این صنف تابع خواسته مغازه داران و بر اساس خریدی 

است که از بنکداران انجام می دهند.
در ســه رویداد خاص شب یلدا، چهارشنبه سوری و نوروز »آجیل« جزئی از سفره 
خانواده های ایرانی است که طی چند وقت اخیر با افزایش قیمت ها خیلی از خانواده ها 

دست از خرید آن کشیدند. اما در نوروز همواره آجیل نقش پررنگی داشته است.
 شاید بتوان گفت تنها سالی که آجیل روی دست آجیل فروشان ماند نوروز 99 بود؛ 
شیوع ویروس کرونا سبب شد تا کمتر خانواده ایرانی سراغ خرید آجیل برود، زیرا هراس 
از گرفتن این بیماری خانواده ها را نه تنها از سفر بلکه از خرید انواع سفره های نوروزی 

از جمله خرید آجیل منع می کرد.
این روزها با آنکه ویروس کرونا وجود دارد و پروتکل های بهداشتی به خانواده ها توصیه 
کرده است که دید و بازدید در نوروز ۱4۰۰ نداشته باشند اما خیلی از خانواده ها از خرید 
آجیل نگذشتند. چرخی کوتاه و گذرا از بازار و آجیل فروشی های سطح شهر گویای آن 

است که خریدهای مردمی آغاز شده است.
مغازه دارانی که موی خود را در صنف آجیل ســفید کرده اند به »ایران« می گویند: 
»امسال، اولین سالی است که مردم برای خرید »آجیل مخلوط« رغبت بیشتری داشتند. 
سال های گذشته اکثر خانواده ها ترجیح می دادند که اقلام آجیل را تک تک خریداری و 
خودشان بر اساس ذائقه آن را مخلوط کنند ولی امسال ترجیح خانواده ها خرید آجیل 

مخلوط با قیمت مناسب است.«
آجیل مخلوط نسبت به سال های گذشته تنوع بیشتری در بازار دارد. به گونه ای که 
آجیل شور که حجم تخمه آن زیاد بود با قیمت ۱7۰ هزار تومان در هر کیلو به فروش 
می رسید، در این میان آجیل 4 مغز اعلا کیلویی ۲9۰ هزار تومان، آجیل ۵ مغز که حجم 
بادام زمینی آن بیشتر بود در حدود ۲۳۰ هزار تومان در هر کیلو به فروش می رسید. 
البته برخی از مغازه داران هم برای آنکه مشتریان را به  سمت مغازه های خود بکشانند 
از واژه لاکچری استفاده کرده و نوشته بودند آجیل لاکچری کیلویی ۲۵۰ هزار تومان. 
این نوع آجیل در ظاهر تفاوت زیادی با سایر آجیل ها نداشت اما وجود بادام هندی در 
آن سبب لاکچری بودن آن محسوب می شد. آجیل مخلوط دیگری هم در بازار وجود 
داشت که قیمت آن به مراتب پایین تر بود، قیمت آن در هر کیلو ۱۳۰ هزار تومان بود. 

در این آجیل سهم کشمش آن زیاد بود.
محمدحســین احدیان یکی از فروشندگان آجیل در خیابان صاحب جمع)نزدیک 
مولوی( اســت، محلی که در آن جنب و جوش خاصی برای شب عید برقرار است، در 
این منطقه پشت سر هم وانت و چرخ دستی رد می شود که در آن اقلام آجیل در حال 

جابه جایی به مناطق مختلف تهران است.

فروشندگان از سود خود کم کردند احدیان می گوید: »قیمت آجیل ضمن اینکه طی 
روزهای اخیر هیچ افزایشی نداشته است، فروشندگان برای فروش بیشتر و جبران ضرر 

ماه های گذشته از سود خود کم کردند.«
او ادامه داد: »در حال حاضر تفاوت قیمت آجیل در خیابان صاحب جمع با قیمت های 
سطح شهر بسیار کم است، چرا که بازار بشدت رقابتی شده است؛ البته افرادی که به صورت 
عمده ای و کلی خرید می کنند همچنان خرید در این منطقه برایشان بهتر است.«این 
فروشنده اظهارداشت: »امسال فروش ما نسبت به سال گذشته رشد بسیار خوبی و در 
حدود 4۰ درصد داشته است که دلیل اصلی این امر ثبات قیمت هاست.« عباس قبادی 
معاون وزیر صمت در گفت و گویی کوتاه با روزنامه »ایران« درباره وضعیت عرضه آجیل 

در بازار، اظهارداشت: »قیمت آجیل در واپسین روزهای سال تغییر نداشته است.«
او ادامه داد: »هیچ کمبودی از نظر آجیل در کشور نداریم و میزان عرضه بسیار مطلوب 
است؛ در این میان از واحدهای صنفی خواسته شده که تا حد امکان از سود خود بکاهند 

تا آجیل با قیمت های مناسب به  دست مردم برسد.«
در بازار و سطح شهر قیمت پسته حدود کیلویی ۲۳۰ هزار تومان است که اگر فردی 
بخواهد پسته اعلا خریداری کند باید دنبال پسته حداقل ۲9۰ هزار تومان در هر کیلو 
باشد. پسته ممتاز هم در حدود ۲7۰ تا ۲8۰ هزار تومان در کیلو بود. یکی از اقلام آجیل 
که در تمام آجیل فروشی ها نمی توان آن را یافت، بادام هندی بود. قیمت این کالا در هر 
کیلو ۳8۰ هزار تومان بود؛ البته اگر خریدار بادام هندی شکسته باشید قیمت تقریبی 

آن ۳4۰ هزار تومان است.
مغز فندق هم پا به پای بادام هندی گران شده و هر کیلو آن حدود ۳۳۵ هزار تومان 
است، البته فندق با پوست بین ۱7۰ تا ۱7۵ هزار تومان در هر کیلو هم یافت می شد.

نخودچی که این روزها سهم بیشتری از آجیل های نوروز را به خود اختصاص داده کیلویی 
48 هزار تومان است، کشمش هم که در اکثر مغازه ها قیمت یکسانی داشت با قیمت 88 
هزار تومان به فروش می رسید. این روزها تنوع بازار آجیل در بخش تخمه بسیار بیشتر 
است. تخمه کدو 9۵ هزار تومان و تخمه جابانی)ژاپنی( هم در هر کیلو ۵۲ هزار تومان بود.

بادام که تقریباً از ابتدای سال جاری رشد خاصی را تجربه نکرده است با قیمت حدود 
۲۶۰ هزار تومان در هر کیلو به فروش می رســید و این در حالی است که بادام زمینی 
پای ثابت آجیل ها شده است. قیمت بادام زمینی در مغازه های سطح شهر کیلویی ۶۲ 
هزار تومان بود. قیمت های عنوان شــده تقریبی و بــا توجه به داخلی و وارداتی بودن 
متفاوت است. البته ناگفته نماند که قیمت اقلام آجیل با توجه به شهری که کاشت آن 

صورت گرفته متفاوت است.
مصطفی احمدی، رئیس اتحادیه آجیل و خشکبار درباره اینکه آیا با قیمت های موجود 
همه مردم می توانند آجیل خریداری کنند، به »ایران« گفت: »قیمت آجیل در سال 99 
نسبت به سال 98 حدود ۳۰ الی 4۰ درصد افزایش یافته است که عمده دلیل رشد آن 

هزینه آب، برق، گاز، مالیات، باربری، فرآوری محصول و نیروی کار است.«

ادعا های مدعیان حقوق بشر در 
دنیا قابل پذیرش نیست

مطالعات روانشــناختی و روانپزشکی نشان داده است تقریباً بخش 
زیادی و شاید حدود نیمی از افرادی که به کرونا مبتلا می شوند بعد 
از بهبودی علائم روانشناختی از خودشان نشان می دهند. این مسأله 
در ســابقه بیماری هایی مثل سارس و آنفلوانزای خوکی و مرغی هم 
وجود داشته است؛افرادی که به کرونا مبتلا می شوند تا مدت ها بعد از 
ابتلا به این بیماری می توانند علائم روانشناختی داشته باشند از طرف 
دیگر این علائم می تواند شــامل اضطراب، افسردگی و وسواس باشد.

مطالعات دیگر نشــان داده افرادی کــه از یک اختلال روانی رنج 
می برند و شــخصاً به اضطراب، افسردگی، وسواس یا سایر اختلالات 
روانشناختی مبتلا هستند این قبیل افراد هم زمینه آماده ای برای ابتلا 
به کرونا دارند یعنی کرونا هم می تواند در عده ای علائم روانشــناختی 
ایجاد کند هم کســانی که اختلال روانشناختی دارند به کرونا مبتلا 
شوند. در بعد دوم باید به این سؤال پاسخ دهیم؛ واکنش روانشناختی 
افراد در برابر کرونا چیست؟ واکنش روانشناختی عده ای در برابر کرونا 
با ویژگی های خاص ممکن اســت بی تفاوتی باشــد یا رعایت محدود 
باشــد، عده ای هم ممکن اســت زمینه هایی از اضطراب، افسردگی، 
غمگینی، ترس های اجتماعی و هراس هایی را از خودشان نشان دهند؛ 
افرادی که زمینه های اضطرابی، وسواســی و افسردگی دارند ترس از 
کرونا می تواند این زمینه ها را تشــدید کند و کرونا تأثیرات بیشتری 
را بر این افراد ایجاد کند؛ بخشــی از راهکارهــای مقابله با هراس و 
ترس از کرونا به نوع طراحی و مدیریت برنامه های کرونا بر می گردد. 
یکصدایی و همصدایــی در اجرای قوانین و مقررات تردد، دورکاری، 
ممنوعیت تردد در ساعاتی از شب و ... راهکارهای مدیریتی خوبی بود. 
همچنین یک ســری مداخلات سلامت و روان درمانی و مشاوره باید 
توسط ســازمان های متولی ارائه شود، برای مثال در مداخله سلامت 
روان می توانیم از رسانه ها بخواهیم برای آگاهی، و بالا بردن هوشیاری 
مردم و آموزش های خاص خدماتی ارائــه کنند یا اینکه فعالیت های 
مطلوب و مناســب پیشگیری را در ارتباط با کاهش استرس و ایجاد 

آرامــش با رویکرد مثبت و امیدوارانه برای مردم اجرا کنند.
 درایام تعطیلات رسانه ها نقش زیادی دارند. چقدر خوب است در 
ایام نوروز به ســمت نوســتالژی هایی مثل انداختن سفره هفت سین 
برویم که مردم علاقه مند هستند. شبکه های تلویزیونی با نمایش خیمه 
شب بازی، استندآپ کمدی و برنامه های سرگرم کننده مردم را شاد 
کننــد به نحوی که مردم از خانه ها کمتر بیرون بروند، به گونه ای که 
خلق مردم را با رســانه ها شــاد نگه داریم و ایام خوبی را برای مردم 
فراهم کنیم. از طریق رســانه ها می توانیــم به افزایش دانش، کاهش 
اســترس، مقابله با بیماری و بالا بــردن تاب آوری مردم کمک کنیم. 
به هر حال کرونا تمام شــدنی است و بزودی واکسن در کشور تولید 
و وارد می شــود تا از تلف شدن جان مردم و بی خانمان شدن عده ای 

جلوگیری شود.
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 خبر
یارانه بازماندگان دریافت  برای  نوبخت  خبر مهم   

رئیس سازمان برنامه و بودجه به ارائه توضیحاتی درباره بودجه، یارانه، 
پرداخت. کرونایی  جریمه های 

 محمدباقر نوبخت در حاشــیه همایش سالانه فرماندهان پلیس راهور 
ناجا بــا حضور در جمع خبرنگاران درباره وضعیت بودجه ســال ۱4۰۰ 
گفــت: با یاری خدا بودجــه تقریبا با توافق نســبی بین دولت و مجلس 
تهیه شــده است مواردی هم که مشابه ســنوات گذشته از منظر شورای 
نگهبان یا با قانون اساســی مغایرت داشــته یا مباینتی با شــرع مقدس 
داشــته است اعلام شــد. انتظار داریم تا پایان هفته مجلس فرصت کند 

تا این ایرادهای شــورای نگهبان را برطرف کند.
رئیــس ســازمان برنامه و بودجه با بیــان اینکه به نظر می رســد با 
اصلاحاتی که برای تامین نظر شــورای نگهبان روی مصوبات مجلس در 
بودجه صورت می گیرد ما بتوانیم تا پایان سال یعنی تا پایان هفته بودجه 
را به عنوان قانون داشــته باشیم، گفت:این فرصت هم برای دولت خواهد 
بــود تا بتوانیم ضوابط اجرایی و آیین نامه های اجرایی و مالی را تهیه کند 
تا بودجه بعد از تعطیلات نوروز برای اجرا به همه دســتگاه ها ابلاغ شود.

نوبخــت دربــاره وضعیت پرداخت یارانه در بودجــه ۱4۰۰ نیز گفت: 
یکــی از احکام مرتبط با افرادی اســت که شایســتگی دریافت یارانه را 
دارند منتهی بنا بر هر دلیلی اســتفاده نکرده اند با همان ســاز و کاری 
که قانون مشــخص کرده است و آیین نامه  اجرایی آن در دولت در تبصره 
۱4 نوشــته شــده ما ان شــاءالله بتوانیم بازماندگان را نیز به جمع یارانه 

کنیم. اضافه  بگیران 
وی ادامه داد: در حال حاضر نیز دو یارانه در دو روز مشخص و معین 
ماه پرداخت می شــود در تاریخ دهم یارانه حمایت معیشتی و بیستم هم 

یارانه های جاری که از پیش وجود داشــت پرداخت می شود.
به گفته نوبخت خوشــبختانه آمارها نشان از موفقیت پلیس راهور در 
حفظ جان مردم اســت علاوه بر این که از نظر امنیت و نظم در جاده ها 
و خیابان ها و در همه شــرایط حضور دارند خوشــبختانه تعداد کشــته 
شدگان ناشی از تصادفات با تلاش و مساعی و مدیریت ویژه صورت گرفته 
کاهش پیدا کرده است. سازمان برنامه و بودجه به نیابت از دولت وظیفه 
خود می داند تا جایی که ممکن اســت نیازمندیهای پلیس راهور را برای 
اینکــه بتواند آمار کاهش مرگ و میر را حفظ کرده و بکاهد، آماده کند.

وی در پاسخ به این سوال که آیا از جرایم کرونایی به راهور هم تعلق 
می گیرد؟ گفت: آنچه که برای برخورداری پلیس راهور از پاداش اســت 
مــا بدون ارتباط با مباحــث جریمه می بینیم و تــلاش می کنیم اقدام 
خودمان را در پاسخ به زحمات پلیس راهور انجام دهیم.نوبخت در پاسخ 
به این ســوال که آیا این جرایم برای وزارت بهداشت است؟ تصریح کرد: 
این جرایم مربوط به وزارت بهداشــت نیست وزارت بهداشت هم یکی از 
اســتفادکنندگان از منابع کروناست.رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره 
تجهیز پلیس در راســتای هوشمندســازی گفت: در واقع برنامه از سوی 
پلیس راهور ارائه شــده و ســازمان برنامه و بودجه حســب توافقی که با 

ســردار فرماندهی راهور داشتیم اقدامات خوبی انجام می شود.
نوبخت همچنین در پانزدهمین همایش روسای پلیس راهور که صبح 
امروز با حضور فرمانده ناجا برگزار شد، اظهارکرد: در حالی تولید ناخالص 
داخلی کشورهای صنعتی منفی شد که در شرایط تحریم بودیم، به طوری 
که ما اکنون با یک بیســتم درآمدهای نفتی، کشــور را اداره می کنیم و 
باید با یکصد و چند میلیارد دلار که در اختیار اســت،   حقوق کارمندان 
را داده و طرح های عمرانی را ســر وقت اجرا کنیم، به جای صد و چند 
میلیــارد با چنــد میلیارد باید همه این مســائل را حل و فصل کنیم هر 
چند در بخش عمرانی، برخی طرح ها در حال افتتاح است.وی در زمینه 
پاداش یا حق کرونای ماموران راهور گفت: درخواســت پرداخت  پاداش 
کرونا و رقم مورد درخواست پلیس راهور امروز)یکشنبه( انجام می شود.

نوبخت خطــاب به ماموران راهور گفت: در عملکــرد خود موفق بودید، 
به رغم ماموریت اصلی خود که حفظ جان مردم اســت، در روزهای گرم 
تابســتان و روزهای ســرد و یخبندان حضور داشته و آرامش را در سطح 

جاده ها برقرار کرده و کرونا نیز وظایف شــما را مضاعف کرد.

رحمانــی فضلی در حاشــیه نشســت 
استانداران سراسر کشور که به صورت ویدئو 
کنفرانسی برگزار شــد گفت: انتخابات یک 
موضوع بسیار مهم است که بحمدا... تاکنون 
تمام اقدامات مقدماتی، زمینه ها، هماهنگی 

ها و همکاری ها انجام گرفته است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل 
از وزارت کشور؛ عبدالرضا رحمانی فضلی در 
حاشیه نشست استانداران در آخرین یکشنبه 
سال ۱۳99  که به صورت ویدئو کنفرانسی 
در محل وزارت کشور و با حضور وزیر جهاد 
کشــاورزی برگزار شــد؛ با بیان اینکه چهار 
موضوع اصلی درآخرین جلسه سال جاری با 
استانداران مطرح شد، گفت: بحث امنیت هم 
از نظر امنیت عمومی و هم امنیت انتخابات 
مطرح شد و نهایتاً با توجه به اطلس امنیتی که 
برای انتخابات همیشه تعیین می کنیم مقرر 
شد همه استان ها با حساسیت این اطلس را 
پیگیری کنند و مرتب گزارش دهی و گزارش 
گیری انجام شود. بحمدا... در حوزه امنیتی 
مشــکل خاصی در شرایط کنونی نداریم که 
این را مرهون لطف خداوند متعال و همراهی 

های مردم عزیزمان می دانیم.
وزیر کشــور افزود: دومین مسئله بحث 
تامین ارزاق و قیمت ها در ایام نوروز اســت. 
ما در وزارت کشــور به عنوان مسئول ستاد 
هماهنگی اطلاع رســانی اقتصادی از 4 ماه 
قبــل برآورد هــا و تحلیل هــا را مرتب در 
دولت مطرح کردیم و نقاط نگرانی خودمان 
را هم مطرح کردیم با توجه به شــرایط لازم 
بود استانداران در هماهنگی کامل با دولت، 
وزارت جهاد کشاورزی و وزارت صمت کمک 
کنند بحث تنظیم بازار و نظارت بر استانها با 

دقت پیش برود.

وی ادامــه داد: این موضوع با حضور وزیر 
جهاد کشــاورزی در جلسه امروز مطرح شد 
اســتانداران هم مطالبی را عنوان کردند که 
امیدوارم این هماهنگی ها بتواند در روند کار 

مثبت واقع شود.
وزیر کشور همچنین به تصمیم جدیدی 
که در دولت گرفته شــده است، اشاره کرد و 
افزود: امروز در این جلسه مطرح شد امکان 
ورود کالا از مرزهای کشور با شرایط سهل تر 
از جمله در موضوع ثبت سفارش و منشا ارزی 
صورت بگیرد. که سهولت در این زمینه برقرار 
می شود، دعوت کردیم همه استانداران تلاش 
کنند به ویژه اســتانداران مرزی که موضوع 
واردات کالاهای اساسی به طور جدی پیگیری 

شود تا کمبودها در داخل جبران شود.
رحمانی فضلی به موضوع انتخابات اشاره 
کرد و گفت: انتخابات یک موضوع بسیار مهم 
در شــرایط کنونی است که الحمدا...تاکنون 

تمام اقدامات مقدماتی، زمینه ها، هماهنگی 
ها و همکاری ها انجام گرفته است و همانطور 
که در جریان هســتید امروز روز پنجم ثبت 
نام شوراها اســت. من از تمام متخصصین، 
کارشناسان و تحصیلکردگان و کسانی که در 
حوزه های مدیریت شــهری و اجرایی تجربه 
دارند، تقاضا می کنم حتمــاً  برای ثبت نام 
مراجعه کنند و مشارکت خیلی جدی در این 
زمینه داشــته باشند.بقیه ثبت نام ها هم به 
مرور از فروردین انجام خواهد شد و  نگرانی 
خاصی در زمینه اجرای انتخابات که به عهده 

وزارت کشور است نداریم.
وزیر کشور در این راستا افزود: تقاضای ما 
در حوزه مشــارکت مردم در انتخابات است؛ 
همانطــور که مقام معظــم رهبری موضوع 
مشــارکت در انتخابــات را به صورت خیلی 
جدی با تعبیر بسیار بلند و واژه های پر معنی 
مطرح کردند، همه دستگاهها باید تلاش کنیم 

مقتضیات حضور پر شکوه مد نظر ایشان را 
بستر سازی کنیم.وزیر کشور در همین زمینه 
ادامه داد: وزارت کشــور، وزارت ارشاد، صدا 
و ســیما، شورای نگهبان، احزاب و گروه ها و 
شخصیت های سیاسی باید تلاش کنند یک 
رقابت با شکوه و یک مشارکت بسیار خوبی 
داشته باشــیم. تلاش این است در این ایام 
باقی مانده همه سعی بکنیم بستر انتخابات 
یک بســتر مطلوب رقابتی باشد.وی افزود: 
موضوع کرونا بحث دیگر این نشســت بود و 
به سلامت مردم تاکید شد با توجه به اینکه 
به جز شهرهای قرمز و نارنجی بقیه شهرها 
مسافرت آزاد است این به اعتماد و تاکید بر 
رعایت حداکثری پروتکل ها منوط است، اگر 
قرار باشد که پروتکل ها رعایت نشود حتماً 

دچار خسارت خواهیم شد.
رحمانی فضلی بیان داشت: این مسئله از 
امروز به استانداران یادآوری شد، استانداران 

به عنوان روسای قرارگاه ها در همه حوزه ها 
هم در حوزه انتظامات در بحث ترددها هم در 
حوزه بهداشت و درمان هم در حوزه خدمات 
عمومی که وزارت گردشگری متولی  اصلی 
اســت و هم در حوزه حمل و نقل، وزارت راه 
و شهرســازی همه باید تلاش کنیم تا یک 
عملکرد مثبــت قابل قبولی در فضای ایجاد 
ســلامت داشته باشــیم. الان به لطف خدا 
وضعیت از زمانی که قرارگاه تشــکیل شد و 
هماهنگی زیادی بیــن همه نیروهای عمل 
کننــده و بویژه مردم به وجود آمده اســت 
مواجه بــا یک کاهش میزان بیماری و فوت 
مواجه هستیم.رحمانی فضلی افزود: این روند 
ادامه پیدا کرده است به جز استان خوزستان 
که شرایط خاصی داشته و با اقدامات به موقع 
و سریع همه دستگاهها الان در خوزستان به 
طرف یک شرایط مطلوب تر حرکت کردیم 
و 4 شهرســتان از رنگ  قرمز خارج شده و 
بستری ها کاهش پیدا کرده و تعداد تست ها 

به۲۱ هزار در روز رسیده است.
وی تاکید کرد:  همه باید تلاش کنیم که 
عید نوروز مسافرت و تردد منجر به افزایش 
هزینه های ناشی از تسری و شیوع زیاد کرونا 
نشود. با توجه به شناختی که ما از مردم در 
حوادث مختلف به ویژه در یک سال اخیر در 
حوزه کرونا با توجه به همه فشارها و سختی 
ها در حوزه اقتصادی، اجتماعی و روانی تحمل 
کردند و همکاری خوبی داشــتند؛ مطمئن 
هستیم که با ســربلندی و سرافرازی از این 

دوره مسافرت هم بیرون می آییم.
وزیر کشــور در پایان خاطر نشــان کرد: 
امیدواریم مردم هم از تعطیلات لذت ببرند و 
هم مراقب خودشان باشند و از سلامتی لذت 
ببرند. همه باید دعاگوی هم باشیم و همه باید 
دعا گوی مردم، نظام جمهوری اسلامی ایران 

و توفیقات آن باشیم.

تنظیم بازار و نظارت بر استانها با دقت پیش برود

مجوز واردات کالاهای اساسی، ضروری و میوه از طریق شرکت های تعاونی مرزی و پیله وران صادر شد

همایش ویدیو کنفرانسی معاونت سیاسی وزارت کشور با معاونین سیاسی 
امنیتی و اجتماعی استانداری ها و فرمانداران سراسر کشور با موضوع بررسی 
و ارزیابی آخرین وضعیت و مختصات فضای سیاسی- انتخاباتی کشور و مرور 
برنامه ها و اقدامات انجام شــده و در دســت انجام ستاد انتخابات کشور در 

خصوص انتخابات ۱4۰۰ برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت کشور؛ همایش ویدیوکنفرانسی 
معاونین سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری ها و فرمانداران سراسر کشور 
با حضور دکتر جمال عرف معاون سیاسی وزیر کشور و رییس ستاد انتخابات 
کشــور، سید اسماعیل موسوی دبیر و سخنگوی ستاد انتخابات کشور، امیر 
شجاعان رییس کمیته فناوری اطلاعات ستاد انتخابات کشور و حمزه امرایی 
مدیرکل دفتر امور سیاسی معاونت سیاسی وزارت کشور با موضوع بررسی و 
ارزیابی آخرین وضعیت و مختصات فضای سیاسی- انتخاباتی کشور و مرور 
برنامه ها و اقدامات انجام شــده و در دســت انجام ستاد انتخابات کشور در 

خصوص انتخابات ۱4۰۰ برگزار شد.
در این همایش که مدیران کل سیاسی تقسیمات کشوری و انتخابات و 
مدیران فناوری اطلاعات اســتانداری های سراسر کشور نیز حضور داشتند، 
دکتر جمال عرف با اشاره به در پیش بودن سال نو، سده جدید را سده تداوم 

موفقیت ها و پیروزی های ایران عزیز برشــمرد و اظهار داشت: ملت نجیب 
و شــریف ایران علی رغم همه مشکلات و تنگناهای ناشی از بیماری کرونا، 
توطئه های بین المللی و منطقه ای از جمله تحریم های ظالمانه و فشارهای 
غیرقانونی، مقاومت و ایستادگی می کنند و ثمره این مقاومت قطعاً پیروزی 

و موفقیت خواهد بود.
عرف هم چنین ضمن ترســیم مختصات و ویژگی های فضای سیاسی- 
انتخاباتی کشور در شرایط کنونی، با اشاره به ضرورت رصد و بررسی مستمر 
و مداوم فضای سیاسی- انتخاباتی کشور توسط ستادهای انتخاباتی استان ها 
و اهمیت فراهم آوری برگزاری انتخاباتی سالم، امن و قانونمند، اظهار داشت: 

همان طور که مقام معظم رهبری نیز تأکید فرمودند، اهمیت مشارکت بالا در 
این دوره از انتخابات مورد تأکید است. وی افزود: هم چنین با توجه به احتمال 
تداوم شیوع بیماری کرونا در بازه زمانی برگزاری انتخابات خرداد ۱4۰۰، تأکید 
کرد: ضرورت دارد با رعایت دقیق پروتکل های بهداشتی مصوب، همه تمهیدات 
و برنامه های لازم برای برگزاری انتخابات در شرایط کرونایی از سوی مجریان 

انتخابات اندیشیده شود.
در این همایش هم چنین موسوی دبیر و سخنگوی ستاد انتخابات کشور 
ضمن ارائه گزارشی از اقدامات انجام شده تاکنون، آخرین وضعیت و شرایط ثبت 
نام در انتخابات شوراهای شهر را تشریح کرد و ضمن ارائه نکات و راهبردهایی 
برای تسهیل روند ثبت نام ها توسط مجریان انتخابات، به پرسش های معاونین 

سیاسی استانداری ها و فرمانداران سراسر کشور در این خصوص پاسخ داد.
در بخشــی دیگــر از ایــن همایــش، امیر شــجاعان رییــس کمیته 
 فنــاوری اطلاعــات ســتاد انتخابــات کشــور نیز بــه ارائــه توضیحاتی

 در خصوص مسیرهای چهارگانه ثبت نام در انتخابات های پیش رو و تشریح 
اقدامات انجام شــده توسط این کمیته در چارچوب سامانه جامع انتخابات 
 کشــور پرداخت و در انتها پاســخگوی پرســش های مجریان انتخابات در 

زمینه های مرتبط بود.

هیات دولت مصوب کرد واردات کالاهای اساســی، 
ضروری و میوه شامل برنج، چای، دانه های روغنی، مغز 
گردو، بادام هندی، نهاده های دامی، دام زنده، گوشت 
گاو و گوساله و همچنین میوه های گرمسیری و نارنگی 
از طریق شــرکت های تعاونی مرزنشین و پیله وران از 
محل ارز حاصل از صادرات ســال های 97، 98 و 99 
خود بدون الزام به ارایه گواهی سایر دستگاه ها از جمله 
گواهی GMP انجام و در شبکه توزیع کشور عرضه شود.

در جلسه روز یکشنبه دولت به ریاست حجت الاسلام 
والمسلمین دکتر حسن روحانی رئیس جمهوری، هیات 
وزیران سازمان دامپزشکی و حفظ نباتات را موظف کرد 
تمهیدات لازم برای بررسی سریع ارزیابی قرنطینه ای 
را در مرزهــا تدارک ببیند.همچنین به موجب تصمیم 
دولت، واردات کالاهای اساســی و ضروری یاد شــده 
توســط شرکت های تعاونی مرزنشــین و پیله وران از 
محل صادرات یکدیگر در ســال هــای 97، 98 و 99 
خارج از سهمیه ارزی و مقدار تعیین شده بوده و امکان 
واگــذاری ارز حاصل از صادرات پیله وران و شــرکت 
های تعاونی مرزنشــین به ســایر پیله وران و شرکت 
های تعاونی مرزنشــین میســر می باشد.شرکت های 
تعاونی مرزنشــین و پیله وران که اقدام به درخواست 
ورود کالا یا صلح اظهارنامه های صادراتی و ثبت آماری 
 نمودنــد، کارت های آنان بــرای واردات اقلام مذکور

 رفع تعلیق می گردد.
در راســتای تســهیل واردات اقلام یاد شده، کارت 
های الکترونیک مبادلات مرزی مرزنشــینان اســتان 
های آذربایجان غربی، بوشــهر، سیستان و بلوچستان، 
خراســان رضوی، خوزستان، کردســتان و هرمزگان 
به صورت سیســتمی برای یک دوره یکســاله تا پایان 
ســال ۱4۰۰ تمدید می شــود.همچنین بازارچه های 
مــرزی شــرق کشــور بــرای واردات کالا از تخفیف 
ســود بازرگانی ۲۰ درصد برخودار می شــوند. هیات 
دولــت در ادامه، بــه منظور ترمیم ذخایــر راهبردی 
 گوشــت ســفید کشــور و با هــدف تنظیم بــازار و 
حمایت از مصرف کنندگان، به شرکت پشتیبانی امور 
دام کشــور اجازه داد تا ۵۰ هزار تنُ گوشــت مرغ را با 
اســتفاده از ارز ترجیحی )4۲۰۰ تومانی( خریداری و 

وارد کشور نماید.

  اختصاص اعتبار برای بازسازی تأسیسات 
عمومی آسیب دیده از زلزله سی سخت

بــا تصویب هیات وزیران، مبلغ یکصد میلیارد ریال 
اعتبار )۳۰ هزار میلیارد ریال به صورت هزینه ای و 7۰ 
هزار میلیارد ریال اعتبار تملک دارایی ســرمایه ای( به 

منظور تســویه تنخواه بابت تأمین هزینه های ضروری 
اولیه و بازســازی تأسیسات عمومی آسیب دیده ناشی 
از زلزله سی سخت در استان کهگیلویه و بویراحمد، به 
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی این استان اختصاص 
یافت.همچنین سازمان مذکور موظف شد ضمن نظارت 
فنی و اجرایی بر روند بازسازی، گزارش عملکرد اعتبارات 
فوق را هر سه ماه به سازمان های برنامه و بودجه کشور 

و مدیریت بحران کشور ارسال نماید.
  

 حضور ایران به عنوان عضو ناظر در اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا

دولت با توجه به اهمیت گســترش روابط تجاری با 
کشورهای منطقه و اهمیت سهیم شدن کشورمان در 
همکاری های منطقه ای، با پیشــنهاد وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت مبنی بر عضویت جمهوری اســلامی 
ایران در اتحادیه اقتصاد اوراســیا به عنوان عضو ناظر 
موافقت کرد.بر این اســاس، وزارت امور خارجه مجاز 
است به عنوان ناظر در اتحادیه اقتصادی اوراسیا حضور 
یابد و مطالعه و بررســی های لازم را درخصوص منافع 
و مصالح کشــور درصورت عضویت در اتحادیه یادشده 
به عمل آورد. گفتنی است، اتحادیه اقتصادی اوراسیا با 
لازم الاجرا شدن معاهده اتحادیه اقتصادی اوراسیا در 

سال ۲۰۱۵ آغاز به کار کرده است.
 هدف این سازمان بین المللی یکپارچگی اقتصادی 
منطقه ای اســت و امکان جریــان آزاد کالا، خدمات، 
ســرمایه و نیروی کار را در چارچــوب معاهده فوق و 
توافق نامه های دیگر بین اعضای خود فراهم می کند.

کشورهای ارمنستان، بلاروس، قزاقستان، قرقیزستان 
و روســیه در حال حاضر عضو این اتحادیه می باشند 

و سایر کشــورهای منطقه ازجمله چین، هند، ترکیه، 
پاکستان نیز در صدد عضویت در اتحادیه مزبور هستند.

  اصلاح مصوبه تخصیص اعتبار برای تکمیل 
عملیات ســامانه انتقال آب از سد آزادشهر به 

سنندج
هیات وزیران به منظور تأمین نظر هیئت بررســی 
و تطبیق مصوبات دولت بــا قوانین، مصوبه مربوط به 
اختصاص اعتبار برای تکمیل عملیات سامانه انتقال آب 
از سد آزادشهر به شهر سنندج را اصلاح کرد.به موجب 
این اصلاحیه، مقرر شــد اعتبار اختصاص یافته، برای 
پیشــگیری از تنش آبی و مدیریت خشکسالی در شهر 
سنندج از طریق تکمیل عملیات سامانه انتقال آب از سد 
آزادشهر به شهر سنندج در استان کردستان هزینه شود.

 
 تصویب هفت مورد از تصمیمات شورای عالی 

مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی
دولت به پیشــنهاد دبیرخانه شــورای عالی مناطق 
آزاد تجــاری - صنعتی و ویژه اقتصادی، هفت مورد از 

تصمیمات این شورا را به تصویب رساند.
بر این اســاس، بودجه ســال ۱۳99 سازمان های 
منطقه آزاد تجاری - صنعتی چابهار، قشم و ارس اصلاح 
شــد.همچنین صورت های مالی سال ۱۳98 سازمان 
های منطقه آزاد تجاری - صنعتی کیش، اروند، انزلی، 
ارس و ماکــو و صورت های مالی ســال های ۱۳97 و 
۱۳98 سازمان منطقه آ زاد تجاری - صنعتی چابهار به 

تصویب رسید.
  

 اجرای تعهــدات دولت درخصوص افزایش 

سرمایه بانک توسعه تعاون
هیــات وزیران با هــدف کمک به منظــور اعطای 
تسهیلات به طرح های پیشران بخش تعاونی و کمک 
برای بهبود وضعیت بانک توســعه تعــاون، با افزایش 

سرمایه این بانک موافقت کرد.
بــه موجب ایــن تصمیم، مصوب شــد وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و ســازمان برنامه و بودجه کشــور 
حداکثر تا پایان ســال ۱۳99 در اجرای بند )د( تبصره 
)۲( قانون بودجه سال ۱۳99 کل کشور تا سقف مبلغ ۵ 
هزار میلیارد ریال منابع حاصل از فروش سهام و دارایی 
های مالی دولت را به عنوان افزایش ســرمایه دولت به 

بانک توسعه تعاون پرداخت نمایند.
 

 اصلاح مصوبه مربوط به تســویه اعتبارات 
اسنادی مدت دار و بازتأمین به نرخ رسمی

هیات وزیران بــه منظور تعیین تکلیف وارداتی که 
سررســید پرداخت آنها از تاریــخ ۲۱ فروردین تا ۱۶ 
مرداد ۱۳97 است، تصویب نامه موضوع تسویه اعتبارات 
اسنادی مدت دار )یوزانس( و بازتأمین )ریفاینانس( به 

نرخ رسمی را اصلاح کرد.
بر این اساس، در ارتباط با اعتبارات اسنادی مدت دار 
)یوزانــس(، بازتأمین )ریفاینانس( و بروات اســنادی 
مدت دار که سررســید پرداخت آنها تا تاریخ ۱۶ مرداد 
۱۳97 و بعــد از آن باشــد، تأمین ارز به میزان کالای 
ترخیص شده حسب پروانه گمرکی مربوط به نرخ رسمی 
و از محل ارزهای در دســترس بانک مرکزی منوط به 
تأیید دســتگاه اجرایی ذی ربط خواهد بود. مواردی که 
در زمان گشایش مقرر گردیده است ارز مربوط از سوی 
واردکننده )ارز متقاضی و ارز اشــخاص( تأمین شود، 

مشمول این بند نمی شوند.
همچنین برای مواردی که سررسید پرداخت اعتبار 
اسنادی از تاریخ ۲۲ فروردین لغایت ۱۶ مرداد ۱۳97 
قرار گرفته باشــد نیز فارغ از نــوع تأمین ارز در زمان 
گشایش )ارز متقاضی/ ارز اشخاص( تأمین ارز مشمول 

مفاد این بند خواهد بود.
علاوه بر این، تســویه اعتبارات اســنادی مدت دار 
)یوزانــس و ریفاینــاس( مربــوط به ماشــین آلات و 
تجهیــزات خــط تولید و مــواد اولیه که سررســید 
پرداخــت آنها بین تاریــخ ۲۱ فروردیــن لغایت ۱۶ 
مرداد ۱۳97 بوده و واردکننده معادل ریالی اعتبارات 
اســنادی مذکور را در سررسید به حساب بانک، واریز 
 و از طریق بانک با فروشــنده نیز تســویه شده است،

  بــه نرخ رســمی منــدرج در تصویب نامــه مربوطه 
خواهد بود.

وفور منابع طبیعی و توسعه اقتصادی
وفور منابع در کشــورهای غنی از منابع طبیعی تاثیرات متفاوت و بعضاً 
متضادی بر فرآیند توســعه اقتصادی کشــورها داشته است. در تئوری های 
مرســوم، وفور منابــع طبیعی به عنوان یک نهاده تولیــدی می تواند فرآیند 
رشــد و توسعه اقتصادی را تســریع نماید، اما برای بسیاری از کشورها وفور 
منابع نه تنها به رشــد و توســعه اقتصادی در این کشــورها کمک چندانی 
نکرده است بلکه در مواردی حتی منجر به کند شدن فرآیند رشد و توسعه 

اقتصادی شده است. 
هرچند آثـار اقتصـادی منـــابع طبیعـی در دوره هـای مختلف تاریخ و 
در بین کشورها متفاوت بوده، اما تعداد کشـــورهایی کـه بـه علـت ساختار 
ضعیف اقتصادی و قانونی خود نتوانســته اند از این منابع به خوبی بهره مند 
شوند، بـیشتـــر است. در اغلب مطالعات تجربی رابطه منفی بین وفور منابع 
طبیعی و رشد اقتصادی تأییـــد شده است. ایـــن پدیـده بـه نفـرین منابع 
مشهور شده است. ریچارد اوتی در سال ۱99۳ ، در کتابی با عنوان »پایدار 
کردن توسعه در کشورهای متکی بر منابع معدنی: نظریه نفرین منابع« برای 
اولین بار از عبارت » نفرین منابع«، برای توصیف این پدیده اســتفاده کرد. 
منابع طبیعی و دریافتی حاصل از آن، علاوه بر اثرات مستقیم، از مسیرهای 
غیر مســتیقیم مانند تغییر میزان تولید، ایجاد وابستگی به بخش استخراج 
منابع، بالا بردن نرخ حقیقـــی ارز، افزایش واردات و غیره نیز بر روی رشد 
اقتصادی تأثیر مـی گـذارند . وجـود نهادهـایی بـا زیرساخت قانونی ضعیف 
نیز به بروز فساد و ایجاد فرصتهای رانت جویی برای در اختیـار گرفتن درآمد 
ناشی از منابع کمک می کند و می تواند توزیـع درآمـد در جامعـه را تحـت 
تأثیر قرار دهد و آن را به سمت یک توزیع نابرابر پیش راند. براساس نظریه 
نفرین منابع وابســتگی به درآمدهای ارزی ناشــی از صادرات منابع طبیعی 
منجر به تشــدید گرایش های رانت جویانه، عدم شــفافیت و کارایی دولت و 
بی توجهی به ارتقاء کیفیت ســرمایه انســانی در این جوامع می شود که به 

عملکرد ضعیف اقتصادی در این کشــورها منجر می شود.
البته در بین کشــورهای دارای منابع طبیعی غنی، می توان نمونه هایی 
مانند بوتسوانا، شیلی، استرالیا، مـــالزی، کانـــادا، نروژ و هلنـد را هم پیدا 
کرد کـــه از این منابع اســتفاده بهینه کرده و رشــد اقتصادی خود را به 
حداکثر رسانده و بـــه نـــوعی از نفرین منابع گریخته اند. ویژگی مشترک 
تمـــام کشـورهایی کـــه از وجود منابع طبیعی بهره زیاد برده اند، داشـتن 

سیســـتم نهـادی دقیـق، منسجم و قانونمند می باشد.

در همایش معاونین سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری ها و فرمانداران سراسر کشور مطرح شد؛

سده جدید سده تداوم پیروزی و موفقیت برای ایران عزیز خواهد بود
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/12/27

شماره : 1050
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با حضور در 
وزارت آموزش و پرورش در نشستی مشترک 
با محســن حاجی میرزایی وزیر آمورش و 
پرورش و معاونان و مدیران این وزارتخانه به 
تشریح ماموریت ها و اهداف وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی و چگونگی همگرایی و هم 
افزایی این دو وزراتخنه برای اقدامات مشترک 
با هدف همگرایی و هم افزایی در زمینه های 
آموزشی، تربیتی و فرهنگی و هنری پرداخت.

به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت 
به نقل از وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، 
سیدعباس صالحی درابتدا با تبریک اعیاد ماه 
های رجب و شــعبان، یاد و خاطره شهدای 
آموزش و پرورش و حــوزه فرهنگ، هنر و 
رسانه را گرامی داشت و گفت: گفت و گوی 
هفته در وزارت آموزش و پرورش ابتکار قابل 
توجهی اســت که فرصت هــم افزایی های 

دستگاهی را فراهم می کند.
صالحی تاکید کرد: در نظام اداری مشکلی 
که وجود دارد این است که نتوانیم قطره ها 
را به جوی ها و جوی ها را به نهرها و نهرها 

را به اقیانوس ها تبدیل کنیم.
وی ادامه داد: برای حل مسائل باید تلاش 
کنیم مقدورات و ظرفیت های خود را به هم 
متصل کنیم تا کارهایی اتفاق بیفتد کارستان. 
زیرا نظام جزیره ای در مدیریت مانع همگرایی 
می شود و نگاه بخشی در مدیریت و حکمرانی 
موجب شده تا نتوانیم اینگونه به حل مساله 

ها فکر کنیم.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در عین 
حال تصریح کرد: گفت و گوی هفته وزارت 
آموزش و پرورش نگاهی  به این مساله دارد 
که چگونه می توانیم در یک فضای بزرگ تر 

مسائل بزرگ تر خود را حل کنیم.
صالحی در ادامــه مجموعه فعالیت ها و 
اقدامات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
حوزه های مختلف فرهنگ، هنر، رسانه، دین، 
بین الملل و ... را تشریح کرد و گفت: امسال 
در مــاه آذر تفاهم نامه ای بین دو وزارتخانه 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و آموزش و پرورش 
به امضا رســید و در آیین امضای آن تاکید 
شد که بر اساس یک کمیته اقدام مجموعه 
بندهــای آن اجرایی شــود. این تفاهم نامه 
تصویر همکاری دو وزراتخانه را روشن تر می 
کند و جلســه امروز هم به کمک این تفاهم 

نامه و کمیته است.
وی افزود: دو وزارتخانه ظرفیت هایی دارند 
و تلاش می کنیم نظام استقرار برای تعاملات 
آن  پدید آید. اشــتراک زیادی بین وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و وزارت آموزش و 
پرورش در اهداف و مخاطبان آن وجود دارد.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی با تقسیم 
بندی بخش های مختلف این وزارتخانه در 
4 بخش اصلی ادامــه داد: حوزه فرهنگ و 
رسانه یکی از بخش های مهم وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی است. پژوهش های فرهنگی، 
مطالعات فرهنگی، کتاب و کتابخوانی، ادبیات 
و رسانه، فضای مجازی، بازی های رایانه ای 
و حــوزه فرهنگ عمومی در قالب شــورای 
فرهنگ عمومی از جمله زیر مجموعه های 
این بخش است.وی تصریح کرد: بخش های 
مختلفــی در این حوزه قــرار دارد از جمله 
پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات، معاونت 
امور فرهنگی، نهــاد کتابخانه های عمومی 
کشور، معاونت مطبوعاتی، سازمان خبرگزاری 
جمهوری اسلامی، روزنامه ایران، مرکز توسعه 
فرهنگ و هنر در فضای مجازی، بنیاد ملی 
بازی های رایانه ای،موسســه خانه کتاب و 

ادبیات ایران، شورای فرهنگ عمومی و ... .
صالحــی در بخــش دوم فعالیــت های 
این وزارتخانــه گفت: فعالیت های هنری و 
سینمایی از دیگر بخش های وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی است. معاونت امور هنری با 
بخش ها و موسسات متعدد هنری و سازمان 
سینمایی با زیر مجموعه های بسیار در این 

حوزه انجام مسئولیت می کنند.
وی حوزه دینی را بخش ســوم فعالیت 
های این وزارتخانه برشمرد و افزود: معاونت 
قرآن و عترت، ستاد عالی هماهنگی کانون 
های فرهنگی هنری مساجد کشور، سازمان 
هــای اوقاف و امور خیریه و حج و زیارت در 

این حوزه فعالیت دارند.
صالحی ادامــه داد: حوزه بین الملل هم 
بخــش چهارم فعالیت هــای این وزارتخانه 
است و سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 

مسئولیت آن را برعهده دارد.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در ادامه 

بــه ظرفیت های موجــود در این وزارتخانه 
هم اشــاره کرد و گفت: حوزه پژوهش ها و 
مطالعــات فرهنگی از جمله این ظرفیت ها 
است. پیمایش های مختلف ملی و گسترده 
ای در این حــوزه صورت می گیرد. یکی از 
مشکلات پژوهش ها این است که به کاربرد 
و عملیات نزدیک نمی شود و تبدیل به اقدام 

در آن صورت نمی گیرد.
وی افــزود: در وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی در حوزه نوجوانان ۱۵ تا ۱8 سال 
برش های قابل توجهی در موضوعات سنی 
داریم که مناســب اهداف وزارت آموزش و 
پرورش است مانند فعالیت در حوزه مصرف 
کالاهای فرهنگی. اینکه این گروه سنی در 
موضوعات مختلف از چه دستگاه های صوتی 
و تصویری، موسیقی، مجلات و روزنامه، رایانه، 
اینترنت و تلفن همراه، سینما، فعالیت های 
مذهبی هنری، ورزشی، بازی و ... که در حوزه 

کالاهای فرهنگی است استفاده می کنند.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی تصریح 
کرد: در سراسر کشور در این گروه سنی می 
توان به این توجه کرد که مجموعه مخاطبان 
نوجوان چه نوع کالاهای فرهنگی مصرف می 
کنند. موضوع الگوها و مرجعیت فرهنگی در 
این گروه سنی هم از اهمیت زیادی برخوردار 
است. اینکه مرجعیت فرهنگی آن ها کجاست. 
انجمن های مختلفی که به کدام  توجه دارند؛ 
چهره های برتر آن ها کیســتند و چگونه با 
آن ها ارتباط برقرار می کنند، در چه انجمن 
های مذهبی  و صنفی مشــارکت دارند هم 

دارای اهمیت است.
صالحی ادامه داد: پیمایش ملی ارزش ها 
و نگرش های ایرانیان که موج چهارم آن را 
در پیش داریم، پیمایش ملی هویت ایرانیان، 
پیمایش ملی سبک زندگی ایرانیان، پیمایش 
ملی شبکه های اجتماعی در ایران و ... از دیگر 
پیمایش هایی است که در وزارت فرهنگ و 
ارشــاد اســلامی صورت می گیرد و حاصل 
پژوهش ها و رصدهای اجتماعی اســت که 
برای برنامه ریزی هــای آموزش و پرورش 

تاثیرگذار است.
وی به توجه بر حوزه کودک تاکید کرد و 
گفت: این حوزه مورد توجه جهانی است که 
در حوزه ارتباطات، اطلاعات و اندیشه توجه 
به این بخش مهم است. ما کارهای مختلفی 
در این حوزه در دست کار داریم که می توان 
در ایــن زمینه بــا وزارت آموزش و پرورش 
تعاملات مشترک داشت. از جمله این کارها 
در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پیمایش 
ملی خود شــیفتگی در کودکان و نوجوانان 
ایرانی اســت. همچنین در سال 99 دوازده 
نشست تخصصی از سوی پژوهشگاه فرهنگ، 
هنر و ارتباطات صورت گرفته است. در این 
زمینه ها می توان بین دو وزارتخانه اقدامات 
مشترکی تدارک دید، هر چند مقدورات کم 
اســت اما با اتصال و همکاری های مشترک 

اتفاقات مهمی پدید می آید.
صالحی در ادامه با تاکید بر حوزه فرهنگ 
در تقسیم بندی های 4 گانه فعالیت های این 
وزارتخانه گفت: بخش کتاب و کتابخوانی یکی 
از فعالیت های مهم وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی اســت. ما کتاب را مادر تفکر می 
دانیم. جامعه ای که از کتاب فاصله بگیرد از 
اندیشیدن فاصله گرفته است. به این بخش 
نباید صرف یک مصرف کالای فرهنگی توجه 
داشت. در سال های اخیر اقدامات خوبی در 

این حوزه در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
صورت گرفته که جام باشــگاه های کتاب و 
کتابخوانی و حضور نیــم میلیون کودک و 
نوجــوان در این جام یکــی از این اقدامات 
است. جریانی که با نیم میلیون شروع شده 
می تواند به یک جریان چند میلیونی تبدیل 
شــود و این حوزه یکــی از بخش های مهم 
دیگر تعامل مشترک بین دو وزارتخانه است.

وی افزود: کتابخانه های عمومی کشور هم 
از دیگر بخش های فعالیت های این وزارتخانه 
اســت. ما در این بخش تاکید داشــتیم که 
کتابخانه های عمومی بخش جداگانه ای برای 
کودک داشته باشد. حتی از نظر فیزیکی به 
صورت جداگانه باشد تا برای کودکان جاذبه 
داشته باشد. در این حوزه هم کتابخانه های 
عمومــی می توانند در زمینه کتاب خواندن 
با مدارس ارتبــاط برقرار کنند. بچه ها باید 
با کتابخانه هــا ارتباط بگیرند و همان طور 
که مســجد رفتن راه تحول و تدین اســت، 
به گونه ای عمــل کنیم که کتابخانه رفتن 
هم راه کتابخوانی اســت و فضای آموزش و 
پــرورش باید به کمک ایــن بخش بیاید تا 
کودکان بیشتر به کتابخوانی ترغیب شوند. 
نهــاد کتابخانه های عمومی کشــور بحث 
کتابیــاران دانش آمــوز را دارد که از طریق 
آن کتابخانه های مدارس را باید فعال کنیم 
و بچه ها آموزش می بینند و در نهایت می 
توانند تبدیل به سفیر کتابیار مدرسه شوند. 
بنابرایــن می توان در ایــن زمینه از دانش 

آموزان هم کمک گرفت.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه به 
بازی هــای رایانه ای به عنوان یکی دیگر از 
فعالیت های وزارت متبوعش اشــاره کرد و 
گفــت: بنیاد ملی بازی هــای رایانه ای این 
وزارتخانه از ســال 89 تاکنون هر دو ســال 
یک بار در حوزه بازی ها پیمایش ملی انجام 
می دهد. در حال حاضر شاهد تحول سریع 
در حوزه بازی های رایانه ای هستیم. در ۱۰ 
سال گذشــته این حوزه در ایران روند قابل 
توجهی پیدا کرده است. در سال 89 حدود 
۱۶ میلیون بازیکن در این حوزه داشتیم و در 
سال 98 این رقم به ۳۲ میلیون نفر رسیده 
اســت. هم اکنون از هر ۱۰۰ نفر ایرانی ۳8 
نفر بازی می کنند. روند متوســط سنی در 
این حوزه هم تغییر یافته است. در سال 89 
متوسط سنی ۱۶ سال و هم اکنون ۲۲ سال 
است. چگونگی ژانرها، تغییر پلتفرم ها و ... 
از جمله عوامل تغییر سن در این حوزه است. 
بنابراین میزان مصرف بازی بالا رفته است. 
از میان ۳۲ میلیون نفر بازیکن 9۳ دقیقه در 

روز میانگین مصرف روزانه دارند.
وی تصریــح کرد فضــای جدیدی برای 
جاذبه های بازی در کشور پدید آمده است. 
در این حوزه علاوه بر بازیکنان که برخی به 
صورت آنلاین هم هستند، تماشای بازی هم 
مهم است. تا سال 89 تقریبا تماشای بازی 
آنلاین نداشتیم ولی امروز این بخش به یکی 
از بخش های مهم تبدیل شــده است. ۱۵ 
درصد از ۳۲ میلیون بازیکن تماشای بازی را 
هم به طور جدی دنبال می کنند. از این ۳۲ 
میلیون نفر در ســن ۳ تا ۱۱ سال میانگین 
بازی روزانه شــان 8۶ دقیقه است و در سن 
۱۲ تا ۱7 سال این میانگین به صورت روزانه 

به ۱47 دقیقه می رسد.
صالحی تاکید کرد: بنابراین در این حوزه 
نیاز به کارهای مشترک با وزارت آموزش و 

پرورش داریــم. اینکه چگونه عمل کنیم تا 
سواد رسانه ای را بالا ببریم. چطور مناسبات 
سواد مدرسه، خانواده و دانش آموز را در حوزه 

سواد و خلق بازی در نظر بگیریم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: در 
بنیاد ملی بازی های رایانه ای مرکز مشاوره 
تلفنی داریم و چند ماهی اســت که سایت 
فهــم بازی هم داریم که در آن هم بازیکنان 
بازی و هم مشاوران درباره بازی ها گفت و گو 
می کنند. بنابراین در حوزه بازی سازی باید 
قوی شویم زیرا بازی های خارجی به نیازهای 
داخلی ما توجه ندارند و حتی مقاصد خود را 
دنبال می کنند. وقتی ۳۲ میلیون نفر بازی 
می کنند و همچنین در گروه ســنی ۱۲ تا 
۱7 بیش از دو ساعت از آن استفاده می کنند 
باید به آموزش در این زمینه توجه داشــت. 
بنابراین تقویت اطلاعات معلمان و خانواده ها 
در زمینه بازی های رایانه ای مهم است تا از 
ین طریق گسست نسلی معلمان و خانواده 
ها با دانش آموزان در این زمینه از بین برود.

وی افزود: تولید بازی های جدی آموزشی 
هم حائز اهمیت اســت و بازی های جدی 
اهمیــت زیادی در جهان بــازی پیدا کرده 
است. در این حوزه هم باید همکاری بین دو 

وزارتخانه صورت بگیرد.
صالحی با اشاره به اهمیت فضای مجازی 
ادامه داد: این حوزه یکی دیگر از حوزه های 
پر اهمیت فعالیت های وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی است. کرونا شــرایط نیاز به فضای 
مجازی را افزایش داد و موجب شد تا گسست 
هایی که در این زمینه با جهان داریم از میان 
برود. در این حوزه احتیاج به فضای ســالم، 
مفید و امن داریم. در این حوزه سواد رسانه 
ای از اهمیت زیادی برخوردار است. سامانه 
مشاوره ای ما تا ۳ ماه آینده در این حوزه راه 
اندازی می شود. کنسرسیوم سواد رسانه ای 
در شرف اقدام است. وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی تولیدات محتوایی آماده ای در فضای 
مجازی دارد. پویش های ملی و اســتانی در 
فضای مجازی انجام دادیم که مناسب فعالیت 
های وزارت آموزش و پرورش است و امسال 
هم رویدادهای بسیاری داشتیم که قابلیت 

اقتباس برای آموزش و پرورش دارد.
وی در ادامــه بــه حوزه هنر و ســینما 
به عنــوان یکی دیگــر از فعالیت های این 
وزارتخانه اشاره کرد و گفت: هنرستان هایی 
مانند هنرهای زیبا زیر نظر وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی فعالیت می کند. ۲۰۰ دانش 
آموز در این حوزه به صورت ســالانه داریم. 
هنرهای تجســمی، مد و لباس، موســیقی 
آوایی، نمایشــی، آموزشگاه های آزاد هنری 
و ... از دیگــر ظرفیت های بخش هنری این 
وزارتخانه اســت که می توان در این زمینه 
هم وزارتخانه های فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و آموزش و پرورش همکاری های مشترک 
داشته باشــند و در حوزه سینما هم همین 
گونه است. جشنواره فیلم کودک و نوجوان 
اصفهان که امسال به دلیل کرونا به صورت 
مجازی برگزار شــد یکی از این ظرفیت ها 
است. جریان سینمای کودک و نوجوان در 
کشــور با فراز و نشیب مواجه بوده و باید با 
همــکاری وزارت آمــوزش و پرورش تلاش 
کنیم جریان امتداد تکاملی پیدا کند. سینما 
یک هنر مقتدر در تاریخ جاودانه بشر است.

صالحی ادامه داد: برنامه ریزی کتاب های 
درسی هنر از موضوعات مهمی است که باید 

آن را جدی گرفت. بخش هنر در آموزش و 
پرورش می تواند بازخوانی و بازنگری شود و 
از زاویه ها و ذائقه های مختلف به آن توجه 
داشت. اینکه نسل امروز چه ذائقه هنری در 
حوزه موسیقی دارد باید مورد توجه قرار گیرد. 
اینکه چرا بچه های ۱۵ تا ۱8 سال موسیقی 
سنتی گوش نمی دهند. بنابراین جایی که می 
تواند ذائقه درست هنری ارائه بدهد، خانواده و 
مدرسه است. پس برنامه ریزی درسی حوزه 

هنر بسیار مهم است.
وی افــزود: ظرفیت دیگر مــا در حوزه 
هنری آموزشــگاه های هنری است. توسعه 
رشته های هنرستان ها مهم است. هنرستان 
سینمایی دارای اهمیت است. نیاز داریم که 
فرزندان ما زودتر با صنعت تصویر و ســینما 
ارتباط برقــرار کنند. این حوزه ها می تواند 
یکی از موارد همکاری های مشترک بین دو 

وزارتخانه باشد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به فعالیت 
های دینی این وزارتخانه هم اشــاره کرد و 
گفت: این وزارتخانه در کانون های فرهنگی 
و هنری مساجد دارای یک ساختار مجازی 
حقیقی فعال به نام فهما است که همه کانون 
های فرهنگی و هنری مساجد کشور دارای 
پروفایل مستقل هستند و از طریق آن خود 
و فعالیــت های شــان را معرفی می کنند. 
شاخه های مختلفی در حوزه های فرهنگی 
و هنــری در این کانون ها فعال هســتند و 
عملا یک باشــگاه فرهنگی هنری و مذهبی 
در فضای مسجد شــکل گرفته و می تواند 
یکی از خطوط ارتباطی بین دو وزارتخانه در 
حوزه دین باشد و به گونه ای بر اساس ذائقه 
های کودکان و نوجوانان در این زمینه عمل 
کنیم که بر اساس فعالیت در این کانون ها 
رضایت وجودی و دینی در آن ها شکل بگیرد.

وی افزود: جشــنواره آیــات، مدهامتان، 
آزمون سراســری قرآن و عترت و ... از دیگر 
فعالیت های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در حوزه دین است که دانش آموزان هم در 

آن فعال هستند.
صالحی به فعالیــت های بین الملل این 
وزارتخانه هم اشاره کرد و ادامه داد:  در حوزه 
بیــن الملل معرفی دانش آموزان هنرمند را 
داریم که می توانند به عنوان سفیران کشور 
در حوزه های مختلف فرهنگی، هنری و دینی 
به شمار آیند و نماد حکمت، هنر و فرهنگ 
کشور ما شوند. وبینارهای جهانی داریم که 
دانش آموزان می توانند در آن ها شــرکت 
کنند و استعدادهای ایرانی در این وبینارها 

معرفی شود.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرد: 
دو وزارتخانــه دارای اشــتراکات در اهداف 
هستند. همین طور در حوزه فرایندها و روش 
ها و ضرورت دارد تا دو وزاتخانه تلاش کنند 
تفاهم نامــه ای را که در آذر ماه امضا کرده 

اند به نقطه استقرار برسانند.
در حاشیه این نشســت وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در جمع خبرنگاران قرار گرفت 
و درباره پرسشــی مبنی بر تمهیدات وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در زمینه چگونگی 
راهیابی کــودکان به کتابخانه ها گفت: اول 
اینکه کتاب نبایــد فقط یک کالای مصرف 
فرهنگی به شمار آید زیرا کتابخوانی آینده 
و فردای کودک و نوجوان را می ســازد و ما 
در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی این مسیر 
را پیش می بریم تا تقویت شــود. همچنین 
تلاش کرده ایم که در کتابخانه های عمومی 
بخش جداگانه ای برای کودکان و نوجوانان با 
جاذبه های لازم داشته باشیم. هر چقدر رابطه 
کودکان را با محیط کتابخانه های عمومی و 
کتابخانه های مداری تقویت کنیم، آن ها را 

به کتابخوانی ترغیب کرده ایم.
وی درباره اینکه برخی کتاب های کمک 
آموزشی دارای مجوز نیستند و گاهی به نظر 
می رسد که مطالب آن با کتاب های درسی 
در تناقض است افزود: بررسان کتاب در حوزه 
کتاب های آموزشی تابع سیاست های شورای 
عالی انقلاب فرهنگی هســتند و بر اساس 
ســند بالادستی عمل می شود. بنابراین کار 
مشترکی بین وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و آموزش و پرورش لازم است صورت بگیرد 
که شورای عالی انقلاب فرهنگی نسبت به آن 
بررسی انجام دهد تا این حوزه در یک روال 
روشن تری قرار بگیرد.صالحی در پایان درباره 
نظــارت و آموزش در کتاب ها گفت: در این 
حوزه حتما این نظارت صورت می گیرد که 

متون آموزشی ، متون سلامت باشد.

 
 

تاثیر پاندمی کووید-۱9 بر صنعت کشاورزی جهان
جهان در سال ۲۰۲۰ شاهد یک قوی سیاه بود که تمام کشورها را تحت تاثیر 
قرار داد؛ پاندمی کووید- ۱9 توانســت تمامی معادلات جهانی را در ابعاد مختلف 
اقتصادی، اجتماعی و حتی سیاســی برهم زند و کشورها را وادار به وضع قوانین 
و اســتانداردهای جدید بهداشتی کند که بر روند فعالیت¬های تجاری نیز تاثیر 

مستقیمی داشتند.
کشــورهای جهان با شیوع ویروس کرونا، درگیر بحران های متعددی شدند و 
در صنایع مختلف شاهد کند شدن و حتی متوقف شدن فعالیت ها بودیم. صنعت 
کشاورزی به عنوان یکی از مهم ترین بخش های اقتصاد جهانی هم از این بحران 
متاثر شــده اســت. هرچند دولت ها طرحی را جهت مدیریت ریسک در صنعت 
کشــاورزی کشورهایشــان ارائه داده اند، اما با توجه به اینکه این طرح ها تمرکز 
زیادی روی مباحث مالی و بهبود اوضاع فعلی دارند، می توان آنها را بیشــتر یک 
طرح مدیریت بحران به شــمار آورد و یا در بهترین حالت، مدیریت ریسک مالی. 
اما در حال حاضر با توجه به اینکه تخمین و پیش بینی درســتی از بازه زمانی و 
عمق اثرگذاری این بحران در آینده و یا بروز بحران های آتی وجود ندارد، مدیریت 
ریسک، کلید اصلی کنترل شرایط در آینده است. مدیریت ریسک شامل چند گام 
اساسی است؛ شناسایی ریسک ها، تحلیل ریسک ها، ارزیابی ریسک ها، راه حل های 

مقابله  با ریسک ها و مانیتورینگ ریسک ها.
شناسایی، تحلیل و ارزیابی ریسک ها:

به طور کلی در صنعت کشــاورزی، ۵ نوع ریســک وجود دارد؛ ریسک تولید، 
ریسک قیمت یا بازار، ریسک مالی، ریسک نهادی  و ریسک انسانی. اما در اینجا 
می خواهیم به ریسک هایی بپردازیم که نشات گرفته از بحران بیماری کووید- ۱9 
هستند. ریسک منابع انسانی، ریسک زنجیره تامین و ریسک تقاضا. نکته مهم در 
خصوص این ســه ریسک این است که روی یکدیگر هم اثرگذارند و این موضوع 

باعث ایجاد تله ریسک می شود.
۱- ریســک منابع انسانی: با شیوع ویروس کرونا، کشورها مرزهای خود را به 
روی مسافران بستند و همین امر موجب شد که بخش بزرگی از نیروی کار فعال 
در بخش کشــاورزی، یعنی مهاجرین، نتوانند وارد آن کشورها شوند و به همین 
علت محدودیت زیادی در حوزه منابع انســانی این صنعت رخ داده است. به نظر 
می رسد با وجود شروع واکسیناسیون، حداقل تا یک الی دو سال آینده همچنان 
شاهد محدودیت-های مسافرتی در سطح بین کشوری باشیم، و همین امر بیانگر 
ریسک کمبود نیروی کار خارجی در صنعت کشاورزی کشورها است. ضمن اینکه در 
خصوص منابع انسانی داخلی هم ریسک بالایی وجود دارد که علت زیادی می تواند 
داشته باشد؛ مانند درگیر بودن نیروی کار  به صورت مستقیم )بیمار بودن فرد( و 
یا غیر مستقیم )بیمار بودن نفرات خانواده فرد(، ترس افراد از کار کردن در محیط 
و تمایل به کارهایی که امکان دورکاری در آنها وجود دارد، بیشتر شدن مسئولیت 
والدین به دلیل تعطیلی مدارس و غیره. بنابراین هم در مورد نیروی کار خارجی 

و هم داخلی، ریسک نسبتا بالایی صنعت کشاورزی کشورها را تهدید می کند.

»سایه« و »پروانه« دو طرح صندوق اعتباری هنر برای سال ۱۴۰۰
رئیس صندوق اعتباری هنر از راه اندازی دو طرح »ســایه« و »پروانه« 

در سال ۱4۰۰ به عنوان دو اقدام مهم صندوق اعتباری هنر خبر داد.
به گزارش روابط عمومی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی، حســین 
ســیدزاده رئیس صندوق اعتباری هنر ظهرامروز در نشست اطلاع  رسانی 
صندوق اعتباری هنر با اشــاره به تعداد بیمه شدگان تامین اجتماعی در 
ســال جاری اظهار داشت: با توســعه کمی و کیفی خدمات بیمه تامین 
اجتماعی تعداد بیمه شدگان صندوق با رشد 78درصدی از تعداد ۲4هزار 

نفر در انتها سال 9۵ به بیش از 4۲هزار نفر در سال 99 رسیده است.
وی ادامه داد: در ســال99 بیش از ۶هزار و ۵۰۰هنرمند، نویســنده و 
روزنامه نگار از ســوی صندوق به سازمان تامین اجتماعی معرفی شدند، 
ســهم پرداختی صندوق اعتباری هنر در سال 99بابت حق بیمه سالانه 
هنرمندان 98میلیارد تومان بوده است. همچنین اعضای صندوق از کمک 

ویژه معادل ۱۰درصد حداقل دستمزد مصوب شورای عالی کار در هرسال، 
بابت حق بیمه ماهانه برخوردار می شوند.سیدزاده در خصوص بیمه تکمیلی 
نیز یادآور شد: در ســال99 بیش از ۳۰هزار نفر از اصحاب فرهنگ، هنر 
و رســانه کشور از خدمات بیمه درمان تکمیلی صندوق برخوردار شدند. 
آمار ثبت نام کنندگان در ســال99 نسبت به سال 9۵ بیش از ۱۲۰درصد 
رشد داشته است.وی افزود: در سال99 باتوجه به به شیوع ویروس کرونا 
و مشــکلات جامعه فرهنگ و هنر کشــور، این صندوق تلاش کرد تا در 
تنظیم قرارداد با شرکت بیمه بیشترین پوشش خدمات با کمترین هزینه 
را به اعضای تحت پوشش خود ارائه دهد، همچنین از سال97 بیمه عمر 

و حادثه به خدمات بیمه درمان تکمیلی افزوده شده است.
رئیس صندوق اعتباری هنر با بیان اینکه طی 4ســال گذشته بیش از 
۶۰درصد سهم حق بیمه متقاضیان بیمه تکمیلی به صورت یارانه مستقیم 

توســط صندوق اعتباری هنر پرداخت می شود، خاطرنشان کرد: صندوق 
اعتباری هنر در ســال ۱۳99، 78/۳۳میلیــارد تومان یارانه بیمه درمان 

تکمیلی اعضا پرداخت کرده است.
سیدزاده بیان کرد: از ابتدای سال99 تاکنون به بیش از ۶۲هزار و 87۶ 
پرونده رســیدگی و طی ۱۰۵7 مرحله بیش از ۱۱میلیارد تومان خسارت 
درمان به صورت مستقیم به حساب بیمه شدگان واریز شده است. از ابتدای 
سال9۶ تاکنون بیش از 7۰میلیارد تومان خسارت درمانی به بیمه شدگان 
صندوق اعتباری هنر پرداخت شده است.وی در مورد طرح تکریم و کمک 
مستمری نیز تصریح کرد: طرح تکریم به هنرمندان، نویسندگان و شاعران 
پیشکسوت و فرهیختگان صاحب سبکی که از سوی ارزشیابی هنرمندان، 
نویسندکان و شاعران وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی صلاحیت آنان احراز 

شده است توسط صندوق اعتباری هنر پرداخت می شود.

 پرداخت ۴ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان هزینه خدمات حمایتی 
به دانش آموزان با نیازهاي ویژه در سال جاري

رئیس سازمان آموزش وپرورش استثنایی در نشست شورای معاونان این 
سازمان از پرداخت 4 میلیارد و 7۰۰ میلیون تومان هزینه خدمات حمایتی 

به دانش آموزان با نیازهاي ویژه در ســال جاري خبر داد.
به گزارش روابط عمومی وزارت آموزش وپرورش، سید جواد حسینی در 
نشست اظهار کرد: در سال جاری ۱۰ هزار و ۱۰7 پرونده خدمات حمایتی 
با مبلغ ۶ میلیارد و7۰۰ میلیون تومان بررســی  شــده است که ۵ میلیارد 
و9۰۰ میلیون آن توسط پزشک معتمد تأیید شده است و 4 میلیارد و7۰۰ 
میلیون تومان نیز تاکنون پرداخت  شده است.وی افزود: 4۰۰ پرونده دیگر 
نیز در دست بررسی قرار دارد و۱79۰ پرونده دیگر نیز مراحل اداری ارسال 
توسط استان ها را طی می کند.حسینی خواستار اجراي مقدمات انجام برنامه 
سنجش سلامت جسمانی و آمادگی تحصیلی دانش آموزان برای سال آینده 
شد و افزود: از سال آینده در برنامه سنجش سلامت نوآموزان بدو ورود به 
دبستان و پیش دبستانی، آزمون های تشخیص نشانگان مشکلات یادگیری 
نیز گنجانده خواهد شــد.وی افزود: تا پایان ســال تحصیلی در هر استان، 
یک پایگاه جامع آموزش مجازی، جهت ارائه آموزش های برخط تعاملی به 

دانش آموزان با نیازهای ویژه، راه اندازی خواهد شد.

 کاهش ۱۰۰ هزار تومانی نرخ سکه 
هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید در بازار تهران امروز )یکشنبه( 
با کاهش ۱۰۰ هزار تومانی نســبت به روز کاری گذشــته، به رقم ۱۰ میلیون 
و ۶8۰ هزار تومان معامله شــد. در ســاعت ۱۶ و ۲۰ دقیقه امروز، ارزش هر 
قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید به رقم ۱۰ میلیون و ۶8۰ هزار تومان 
رسید و سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز ۱۰ میلیون  و ۵۰۰ هزار تومان 
معامله شــد.همچنین امروز نیم سکه بهار آزادی ۶ میلیون و 4۰۰ هزار تومان، 
ربع ســکه چهار میلیون  و ۵۰ هزارتومان و ســکه یک گرمی هم ۲ میلیون و 
۳۵۰ هزار تومان قیمت خورد.علاوه بر این، در بازار طلا نیز نرخ هر گرم طلای 
۱8 عیــار به یک میلیون و 4۵ هــزار تومان و هر مثقال طلا به چهار میلیون 
و ۵۲8 هزار تومان رســید. اونس جهانی طلا نیز امروز یک هزار و 7۲8 دلار و 

۲۱ سنت فروخته شد.

 پرداخت ۱32 هزار میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید
مطابق آمارهای منتشر شده وزارت صنعت معدن و تجارت، از ابتدای امسال 
تا پایان بهمن ماه بیش از ۱۳۲ هزار و ۶۳۲ میلیارد ریال تســهیلات در قالب 

پروژه رونق تولید پرداخت شد.
 آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت نشان می دهد، این میزان تسهیلات که 
بنگاه های تولیدی کوچک، متوسط و طرح های نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی 
بالای ۶۰ درصد در راستای اقتصاد مقاومتی می توانند از آن استفاده کنند، به 
چهار هزار و 77 واحد تولیدی پرداخت شده است.برای دریافت این تسهیلات 
تعــداد ۱4 هزار و ۵۰۶ نفر ثبت نام کرده بودند که 9 هزار و 8۳ نفر از آنان به 
بانک معرفی شدند. در همین راستا، در قالب تسهیلات برنامه تولید و اشتغال 
)تبصره ۱8( در ۱۱ ماهه امسال بیش از 7۰ هزار و 7۱۳ میلیارد ریال تسهیلات 
پرداخت شد.برای دریافت این تسهیلات ۲ هزار و 8۳۲ نفر ثبت نام انجام شد 
و یک هزار و ۲7۳ نفر به بانک ها معرفی شدند، اما در نهایت تسهیلات یاد شده 

به یک هزار و ۱4۲ نفر پرداخت شد.
برپایه این گزارش، از ابتدای اسفند 97 تا پایان بهمن ماه امسال نیز مبلغ 8۵ 
هزار و ۳۳۳ میلیارد ریال تسهیلات به یک هزار و 4۱7 واحد در قالب تبصره ۱8 
پرداخت شده است.  برنامه تولید و اشتغال )موضوع بند الف تبصره ۱8 قانون 
بودجه کشور( از اسفند ماه 97 پس از انعقاد تفاهم نامه و موافقت نامه مشترک 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با ســازمان برنامه و بودجه کل کشــور، ابلاغ 
دستورالعمل های اجرایی مربوطه، انعقاد قرارداد عاملیت با بانک ها و پیاده سازی 
فرآیند اعطای تسهیلات از طریق سامانه بهین یاب وزارت صنعت وارد فاز اجرایی 
شــد. سقف منابع مورد نیاز این برنامه ۲۰۱ هزار و ۲99 میلیارد ریال تعیین 
شــده است. صندوق توسعه ملی به همین منظور تاکنون طی سال های 97 و 
98 بــه میزان ۵۵ هزار و ۲۰۰ میلیون ریال نزد بانک های عامل طرف قرارداد 
سپرده گذاری کرده که در تلفیق با منابع داخلی بانک ها )۵۰ درصد منابع صندوق 
و ۵۰ درصد منابع بانک ها(، منابع ایجاد شده برای پرداخت تسهیلات سرمایه 
در گردش و سرمایه ثابت به مبلغ ۱۱۰ هزار و 4۰۰ میلیارد ریال رسیده است.

 ضرورت بهره گیری از ظرفیت های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی
 در نظام آموزش و پرورش
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 خبر
  لزوم افزایش سهم مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی در سند همکاری 

2۵ ساله ایران و چین

در دیدار مشــاور رئیس جمهور و دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی با مســئول هماهنگ کننده روابط ایران و چین بر لزوم افزایش 
سهم مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی در سند همکاری ۲۵ ساله ایران و چین 

به ویژه در بخش انرژی تاکید شد.
بــه گــزارش پایگاه خبری فرینا، روز  )شــنبه( در دیــدار »حمیدرضا 
مومنــی« مشــاور رئیــس جمهور و دبیــر شــورایعالی مناطــق آزاد و 
ویــژه اقتصــادی بــا »علــی لاریجانــی« مســئول هماهنــگ کننــده 
همــکاری میــزان  افزایــش  و  راهکارهــای  چیــن  و  ایــران   روابــط 

 مناطــق آزاد تجــاری ـ صنعتی ایران در ســند ۲۵ ســاله ایران و چین 
بررسی شد. 

حمیدرضا مومنی در این دیدار با اشــاره بــه اینکه مناطق آزاد تجاری 
ـ صنعتــی ظرف ســالهای اخیر و در دولت یازدهــم و داوزدهم در بخش 
انرژی بــا افزایش حجم ســرمایه گذاری مواجه بــوده و اقدامات موثری 
در ایــن زمینه انجام داده اند گفت: تفاهم نامــه هایی که مناطق آزاد در 
حوزه انرژی در طول هفت ســال اخیر با شــرکت های فعال در این حوزه 
 منعقد شــده نشــان می دهد ایــن مناطق به ویژه در بخش پتروشــیمی 
می توانند جایگاه و ســهم بالایی را در سند ۲۵ ساله همکاری های ایران 

و چین به دست آورند. 
هــم چنین علــی لاریجانی مســئول هماهنــگ کننده روابــط ایران 
و چیــن در ایــن نشســت پیشــنهاد داد؛ برنامــه هــای کوتــاه مدت، 
 میــان مــدت و بلنــد مدت بــرای ارتباط بیشــتر با کشــور چیــن و با 
در نظــر گرفتن منافع ملی ایران با محوریــت ظرفیت های مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی تدوین شود.او اقتصاد چین را دومین اقتصاد برتر دنیا نامید 
و گفت: همکاری با کشــور چین در حوزه های معدن و اکتشــاف به شرط 
آنکه واردات تکنولوژی های معدنی و اکتشــافی در جهت فرآوری معادن 

باشــد می تواند توانایی ما را در این حوزه تقویت نماید.
گفتنــی اســت در این دیدار ســرفصل فعالیت هــای دیگری همچون 
توجــه به اقتصــاد دریامحور )پرورش ماهی در قفــس و میگو(، همکاری 
 در صنعــت گردشــگری، توجــه بــه انرژی هــای پاک خصوصــا انرژی 
خورشــیدی و ایجــاد نیــروگاه هــای خورشــیدی، کشــتی ســازی 
 و ســاخت بنــادر و بانکرینــگ توســط علــی لاریجانــی مطــرح شــد
چیــن و  ایــران  میــان  متقابــل  هــای  همــکاری  ادامــه  در  تــا    

 مورد توجه قرار گیرد.

جلســه کارگروه تنظیم بــازار در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت به ریاست معاون اول 

رییس جمهور برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، دکتر 
اسحاق جهانگیری در این جلسه با بیان اینکه 
دود اختلاف نظرها میان دستگاه های مختلف 
به چشم مردم می رود، گفت: امروز که به نظر 
می رسد فشارها و سختی ها رو به پایان است، 
باید تلاش کنیم برادرانه، همدلانه و با انسجام 
و وحدت اجازه ندهیم که فشارهای مضاعف 

و سختی های بیشتر بر مردم تحمیل شود.
معاون اول رییــس جمهور با قدردانی از 
کارگــروه تنظیم بازار و دســتگاه های عضو 
این کارگروه، اظهار داشــت: وزارتخانه های 
صنعت، معدن و تجارت، جهاد کشــاورزی، 
دادگستری و نمایندگان سایر دستگاه های 
عضو کارگروه تنظیم بازار در طول سال 99 
مسئولیت سنگینی برعهده داشتند و بانک 
مرکزی نیز عملکرد مطلوبی در تامین ارز مورد 
نیاز کالاهای اساسی از خود نشان داد که لازم 

است از همه آنها قدردانی کنم.
وی با تاکید بر اینکه باید نسبت به تامین 
کالاهای اساســی در ایام عید نــوروز و ماه 
مبارک رمضان حساسیت ویژه داشته باشیم، 
افزود: وظیفه و مســئولیت همه ما این است 
که کالاهای اساسی و اقلام مورد نیاز ایام عید 
نوروز و ماه مبارک رمضان با قیمت مناسب 

تامین و در اختیار آنها قرار گیرد.
دکتر جهانگیری با بیان اینکه اولویت ها 
و سیاســت های اصلی هر دولت متناســب 
با شرایط روز کشــور تغییر می کند، خاطر 
نشــان کرد: از ســال ۱۳97 که آمریکا وارد 
جنگ اقتصادی با ایران شــد،  دولت تصمیم 
گرفت تامین معیشــت مردم را در نخستین 
اولویت خود قرار دهد چرا که می دانســتیم 
آمریکا تلاش دارد زندگی و معیشــت مردم 
را با فشــار و ســختی مواجه کند، به همین 
دلیل همه امکانات دولت و کشور بسیج شد 
تا فشــار کمتری بر زندگی مردم وارد شود.

معاون اول رییس جمهور ادامه داد: در همین 
راستا یکی از سیاست های دولت تعیین ارز 
با نرخ ترجیحــی 4۲۰۰ تومانی برای تامین 
کالاهای اساسی بود تا اقلام و کالاهای مورد 
نیاز مردم با قیمت مناسب در اختیار آنها قرار 
گیرد. این سیاست در مجموع موفق بود البته 
هر سیاستی ممکن است با حواشی و یا سوء 
استفاده هایی همراه باشد.وی از همه دستگاه 
های اجرایی خواست همانطور که در سه سال 
اخیر با تمام ظرفیت برای کاهش فشار بر مردم 
وقت گذاشــته اند، در ایــن ایام نیز با تلاش 
هر چه بیشتر برای بهبود وضعیت معیشتی 
جامعه تلاش کنند.دکتر جهانگیری در ادامه 
با تاکید بر اینکه هر نوع صادرات رســمی و 
یا غیررسمی کالاهای اساسی ممنوع است، 

تصریح کرد: صادرات تمامی کالاهایی که با 
ارز 4۲۰۰ تومانی تامین شده ممنوع است و 
اســتانداران باید به شدت با قاچاق این گونه 
اقلام برخورد کننــد. وقتی کالایی با قیمت 
ارز 4۲۰۰ تومانی تامین می شود و قیمت ارز 
در بازار آزاد چند برابر این رقم است، طبیعی 
است که عده ای تلاش خواهند کرد تا از طریق 
قاچاق، این گونه کالاها را در کشورهای اطراف 
بفروشند. این گونه کالاها فقط برای ملت ایران 
با این قیمت ارز تامین شده است و لازم است 
سازمان تعزیرات نیز برخوردی قاطع داشته 
باشد تا کسی جرأت قاچاق کالاهای اساسی را 
نداشته باشد.معاون اول رییس جمهور با اشاره 
به برخی گزارشات مبنی بر گرانی محصولاتی 
نظیر سیب و مرکبات، اظهار داشت: در جلسه 
ً  با مجمع نمایندگان اســتان  ای کــه اخیرا
آذربایجان غربی برگزار شد، استاندار آذربایجان 
غربی تاکید داشــت که به هر میزان که نیاز 
باشد سیب با قیمت مناسب در انبارهای استان 
موجود اســت. وقتی مردم این مطالب را می 
شنوند و می دانند که میزان تولید در کشور 
بالا است اما قیمت ها پایین نمی آید دلخور 
می شوند.وی با اشاره به گزارش ارائه شده در 
جلسه مبنی بر وفور میوه در میادین میوه و 
تره بار با قیمت های مناســب، تصریح کرد: 
هنر مدیریت وزارت صنعت، معدن و تجارت 
باید این باشــد که با توزیع گسترده میوه و 
کالاهای اساسی، شرایطی را فراهم کند که 
در هفته پیش رو و ایام عید نوروز این کالاها 
با قیمت مناسب در اختیار مردم قرار گیرد.

دکتر جهانگیری افزود: البته گاهی حرفهای 
ناروا در خصوص عملکرد کارگروه تنظیم بازار 
زده می شود اما نباید به دل بگیرید. شما برای 
مردم و خدا کار می کنید و نباید به این گونه 
رفتارها توجه کنید. این روزها در تاریخ ثبت 
خواهد شــد که در شرایطی که شما گرفتار 
جنگ اقتصادی بودید و برای کاهش فشار بر 

مردم تلاش می کردید، عده ای که مسئولیت 
خاصی هم نداشتند فقط به دنبال این بودند 

که چوب لای چرخ شما قرار دهند.
وی افزود: امروز شــاهد بی انصافی ها از 
سوی مخالفین هستیم اما ما پذیرفته ایم که 
در شرایط سخت کار کنیم و باید مشکلات را 

به خاطر مردم تحمل کنیم.
معاون اول رییس جمهــور همچنین با 
اشاره به گزارش مدیرعامل سازمان مرکزی 
تعاون روســتایی مبنی بــر آمادگی توزیع 
کالاهای اساســی در ۱4۰ مرکز در تهران و 
مراکزی متعدد در استان های مختلف، گفت: 
استانداران کشور در این مقطع هیچ وظیفه ای 
مهمتر از این ندارند که برای برگزاری مناسب 

ایام عید مردم تلاش کنند.
وی همچنین با اشــاره بــه گزارش های 
ارائه شده در جلسه در خصوص دلایل گرانی 
مرغ، گفت: به نظر می رسد برخی ناهماهنگی 
ها میان دســتگاه های اجرایی باعث گرانی 
مرغ شــده کــه لازم اســت وزارتخانه های 
جهاد کشــاورزی، صنعت، معدن و تجارت و 
دادگســتری گروه هایی را مشــخص کنند 
تا نظارت مشــترک بر فرایند تولید و توزیع 
مرغ در استان های مختلف داشته باشند تا 

از ناهماهنگی های موجود جلوگیری شود.
دکتر جهانگیری همچنیــن با تاکید بر 
ضررت تکمیل ســامانه جامع تجارت و ثبت 
تمامی فرایندهای زنجیره تجارت از ســوی 
دســتگاه های مختلف در این سامانه، خاطر 
نشان کرد: ایجاد و راه اندازی این گونه سامانه 
ها کمک بزرگی برای سیستم مدیریتی کشور 
است. در گذشته وقتی فردی ارز دریافت می 
کرد، عملکرد وی قابل پیگیری نبود اما امروز به 
واسطه راه اندازی سامانه های مختلف، عملکرد 
دریافت کنندگان ارز در تمامی مراحل قابل 

بررسی و ارزیابی است.
معاون اول رییس جمهــور ادامه داد: در 

خصوص تصمیم مهمــی که در دولت برای 
واردات،  بازارچــه های مرزی و واردات برخی 
کالاهای اساســی و ضروری از کشــورهای 
همسایه اتخاذ شــد، لازم است استانداران و 
دستگاه های اجرایی همه تلاش خود را برای 

اجرای این تصمیم به کار گیرند.
وی به گزارش های ارائه شــده در جلسه 
مبنی بر افزایش قیمت جهانی برخی مواد اولیه 
نظیر روغن خام پالم و روغن خام آفتابگردان 
که طی یک سال گذشته ۱۳۵ درصد افزایش 
داشته است، تصریح کرد: گاهی افزایش قیمت 
کالاها به دلیل افزایش قیمت مواد اولیه تولید 
است که باید این موضوعات به شکل مناسب 
به اطلاع جامعه رسانده شود.دکتر جهانگیری 
افزود: در همین راستا برخی کشورهای تولید 
کننده محصولات اصلی کشاورزی و غذایی 
به دلیل شرایط کرونایی، صادرات محصولات 
خود را به کشورهای دیگر محدود و یا ممنوع 
کردنــد اما به فضل الهی با تلاش های انجام 
شده، میزان واردات در سال 99 بیش از میزان 

مصوب بوده است.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه 
گاهی نحوه نامناسب توزیع کالا باعث اجتماع 
مردم و صف های طولانی برای دریافت کالا 
شده است، از کارگروه تنظیم بازار و دستگاه 
های مســئول در امر تولید و توزیع کالاهای 
اساسی و اقلام ضروری مردم خواست تدابیر 
و راهکارهای لازم را بــکار گیرند تا با نحوه 
صحیــح توزیع کالاها، مــردم برای دریافت 
اقلامی همچون مرغ و روغن در صف معطل 
نشوند.دکتر جهانگیری خاطر نشان کرد: لازم 
است همه اســتانداران پای کار تنظیم بازار 
بیایند و با توزیع گسترده و مناسب کالاها و 
اقلام ضروری مردم در میادین میوه و تره بار 
و سایر اماکن توزیع کالا،  فضای روانی جامعه را 
آرام کنند تا مردم دغدغه ای نسبت به کمبود 

کالا نداشته باشند.

وی تصریح کرد: لازم اســت از هم اکنون 
تا پایان ماه مبارک رمضان نظارت مستمر بر 
وضعیت بازار وجود داشــته باشد و فعالیت 
بازرسین و ســازمان تعزیرات تشدید شود. 
البته اصناف همواره پشتیبان دولت بوده اند 
اما گاهی عده ای به دنبال سوء استفاده هستند 
که باید با تشدید نظارت ها از سوء استفاده و 

دلالی جلوگیری شود.
دکتر جهانگیری با تاکید بر اینکه گمرک 
جمهوری اسلامی ایران باید هماهنگی لازم را 
از نظر تبادل اطلاعات با وزارت جهاد کشاورزی 
انجام دهد، گفت: دولت آمادگی دارد مصوبات 
مورد نیاز کارگروه تنظیم بازار را در اختیار این 
کارگروه قرار دهد و همه دستگاه های اجرایی 
مکلف هستند همراهی و همکاری لازم را با 

کارگروه تنظیم بازار داشته باشند.
در این جلسه وزیر صنعت، معدن و تجارت 
نیز گزارشی از اقدامات انجام شده برای تنظیم 
بازار ارائه کرد و گفت: با توجه به حساسیت ایام 
عید و ماه مبارک رمضان، ذخیره سازی میوه و 
کالاهای اساسی به میزان مناسب انجام شده 
و با افزایش توزیع در روزهای آینده وضعیت 

بازار بهبود پیدا خواهد کرد.
وزیر جهاد کشاورزی هم در این نشست 
با بیان اینکه مهمترین شبکه توزیع در کشور 
میادین میوه و تره بار هســتند، گفت: تمام 
مکان ها و فروشگاه های متعلق به وزارت جهاد 
کشاورزی در تمام استان ها در اختیار تولید 
کنندگان است تا بتوانند محصولات خود را در 
بازار عرضه کنند. امیدوارم با توزیع مناسب مرغ 
در هفته جاری شاهد شکسته شدن قیمت ها 

و ایجاد آرامش در بازار باشیم.
در این جلسه همچنین وزیر دادگستری 
از آمادگی کامل سازمان تعزیرات حکومتی 
در تمام استان ها خبر داد و گفت: مجموعه 
ظرفیت سازمان تعزیزات حکومتی تا پایان ماه 
مبارک رمضان در اختیار تنظیم بازار است و 
همکاری های لازم از ســوی این سازمان با 
وزارتخانه های صمت و جهاد کشاورزی انجام 
خواهد شد.در ادامه این جلسه که رییس کل 
گمرک، رییس ســازمان تعزیرات حکومتی، 
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران، قائم 
مقام وزیر صمت در امور بازرگانی، روســای 
اتاق های بازرگانی و اصناف ایران، مدیرعامل 
سازمان مرکزی تعاون روستایی، مدیرعامل 
شرکت پشتیبانی امور دام، مدیرعامل سازمان 
مدیریت میادین میوه و تره بار و مدیرعامل 
سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولید 
کنندگان نیز حضور داشــتند، دبیر کارگروه 
ســتاد تنظیم بازار گزارشی از دلایل افزایش 
قیمت برخی اقلام نظیر مرغ، تخم مرغ و روغن 
ارائه کرد و به تشریح اقدامات صورت گرفته 
برای توزیع گسترده میوه و کالاهای اساسی 
در میادین میوه و تره بار و سایر مراکز تعیین 

شده پرداخت.

همه مکلف به همکاری با کارگروه تنظیم بازار

»تارا« ایمن ترین خودرو ایرانی

عضو هیات عامل و معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی 
با اشاره به اینکه بازه زمانی۳۰ تا 4۵ روزه، بهترین مدت زمان برای ماندگاری 
کالا در بنادر است، گفت: کالاها باید سریعا تخلیه، ترخیص و به کف بازار برسند.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت و به نقل از وزارت راه و شهرسازی، 
فرهاد منتصر کوهساری در رابطه با مقوله دپو یا ماندگاری کالا در بنادر کشور، 
اظهار داشت: اگر بتوانیم مدت ماندگاری کالا در بنادر را طی یک بازه زمانی 
۳۰ تا 4۵ روزه در بنادر ایران مدیریت و شرایط را برای چرخش کالا فراهم 
کنیم، این مسئله می تواند خیلی تاثیر مثبتی بر روند فعالیت ها داشته باشد.

وی ادامــه داد: هرچه ماندگاری کالا کاهــش یابد و به میزان منطقی و 
استاندارد برسد منافع مردم، سازمان بنادر، بخش خصوصی اعم از واردکنندگان 

و صادرکنندگان و نیز سرمایه گذاران حفظ می شود.
معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی با تاکید بر اینکه 
باید به مقوله ماندگاری کالا توجه جدی داشته باشیم، بیان کرد: یا کالا مورد 
نیاز کشــور است یا نیســت؛ اگر این نیاز وجود دارد چرا باید در بنادر کشور 
یا کشتی ها دچار ماندگاری شود؟ بنابراین باید سریعا تخلیه و مسائل مالی 
آن حل و ترخیص شــود و در اسرع وقت به کف بازار برسد و مصرف کننده 

بتواند از آن استفاده کند.
کوهســاری ادامه داد: اگر کالا در بنادر کشور ماندگار شود و کیفیت آن 
کاهش یابد، از نظر تنظیم بازار از کنترل خارج می شود و چه واردکننده و چه 

مصرف کننده از این مسئله متضرر خواهند شد.
وی با بیان اینکه سازمان بنادر و دریانوردی صرفا در نقش انباردار است و 
مدیریت تخلیه و نگهداری کالا در بنادر کشور را بر عهده دارد، تاکید کرد: این 
سازمان هیچ نقشی در خروج کالا ندارد و اگر صاحب کالایی ترخیص سریع 
را در دستور کار قرار دهد سازمان بنادر مدیریت کرده و بلافاصله بارگیری را 

مدنظر قرار می دهد و مدیریت می کند که کالا از بنادر خارج شود.
معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به اینکه گام 
اول مربوط به صاحب کالا است و منابع مالی که باید به فروشنده کالا پرداخت 
کند و پس از آن فرایند ترخیص را انجام دهد، اظهار داشــت: پس از آن نیز 
سازمان بنادر کالا را بسته به نوع آن سریعا بارگیری کرده تا از بنادر خارج شود.

کوهساری در رابطه با اینکه بهترین سیاست برای خروج هرچه سریع تر 
کالا از بنادر چیســت، عنوان کرد: بهترین سیاست این است که تعرفه های 
خدمات امور بندری منطقی باشند و پلکانی مدنظر قرار گیرند تا نگهداری کالا 
در بنادر کشور توجیه اقتصادی نداشته باشد و سریعا خروج کالا انجام شود.

بــه گــزارش ســازمان بنــادر و دریانــوردی، وی ادامــه داد: اگر نرخ 
تعرفه هــا پاییــن باشــد، برای صاحــب کالا توجیــه دارد کــه کالا را در 
 بنــادر نگــه دارد، بنابرایــن زمــان ۳۰ تــا 4۵ روزه بهترین مــدت زمان 
ماندگاری کالا در بنادر است و پس از ان کالا با توجه به نوع محموله خارج 
شود و اگر این اتفاق صورت نگیرد باید سیاست های تنبیهی در قالب تعرفه 
های پلکانی اعمال شود و نگهداری کالا غیر اقتصادی شده و سریع تر از بنادر 

خارج شود.

به گزارش شــاتا ، شــاهین صدری با بیان این که در راســتای افزایش 
اســتحکام، کاهش وزن و کاهش مصرف ســوخت، »تــارا« از به روزترین 
مــواد اولیه شــامل ورق های مخصــوص »دوفازی« و فــن آوری جدید 
موســوم به ورق هــای Tailor Welded بهره می گیرد، عنــوان کرد: دانش 
فنی ســاخت قالب های فوق ســنگین فلزی با ورق های اســتحکام بالا در 
کشور ســابقه نداشته و شرکت آیکید به عنوان اولین شرکت دانش بنیان 
 در ســطح گروه صنعتی ایران خودرو و بزرگ ترین قالب ســاز خاورمیانه،

 موفق به شــبیه سازی، طراحی و ســاخت قالب های مذکور در این پروژه 
ملی شده است.

وی بــا بیان این که شــکل دادن بــه ورق های اســتحکام بالا نیازمند 
فنــاوری جدیــد اســت، تصریح کــرد: فنــاوری تولید این قالــب ها از 
 دســتاوردهایی بود کــه در کنار تولید خودروی تارا برای شــرکت آیکید

 رقم خورد و موجب شــد تا برای نخستین بار در کشور، از این تکنولوژی 
استفاده شود.

شــاهین صدری با بیان این کــه مطابق با اســتانداردهای بین المللی 
ســاخت قالب های G۱، رســیدن به اولین قطعه لیــزری حدود هفت الی 

هشت ماه زمان می برد، عنوان کرد: در پروژه تارا، طراحی و ساخت قالب 
های فوق ســنگین از واپسین روزهای پایانی ســال 98 در حالی آغاز شد 
 که فعالیت های تولیدی به علت بیماری کرونا تا اواســط اردیبهشــت به 
ســختی پیش می رفت اما همکاران مــا در حرکتی جهادی، با حضور در 
ســه شــیفت کاری در کنار رعایت تمامی پروتکل های بهداشتی، با ثبت 

رکــوردی جدید در طراحی و ســاخت قالب هایG۱، موفق به تولید اولین 
قطعات نمونه تنها در شــش ماه شدند و قطعات مطابق برنامه در شهریور 

ماه به تولید رسید.
وی بــا بیان این کــه در قطعات بدنه »تارا« ۱۲ تــا ۱۵ قطعه اصلی با 
ورق هایــی از نــوع خاص وجــود دارد، اظهار کرد: بعــد از انجام عملیات 
پرس، اســتحکام این قطعات افزایش می یابد و به حدود هزار مگا پاسکال 
می رسدکه این میزان اســتحکام در هیچ یک از خودروهای تولید داخلی 

وجود نداشته است.
مدیرعامــل آیکید بــا بیان این که شــرکت قالب هــای صنعتی ایران 
خودرو ســالیانه حدود دو هزار تن ظرفیت ســاخت قالــب دارد، تصریح 
کــرد: به دلیــل اینکه پــروژه تارا نیازمنــد حجم بالایــی از قالب بود و 
بخش واگذار شــده توســط پروژه به این شــرکت شــامل قطعات اصلی 
 و بــزرگ بدنــه، حدود 9۲ قطعه فلزی بدنه و هشــت قطعه پلاســتیکی

 ســپرها، ظرفیتی نزدیک به ســه هــزار تن قالب را به خــود اختصاص 
 داده و باقــی قالب هــا توســط دیگر قطعه ســازان در فرآیند ســاخت و 

تامین قرار گرفته است.

تبعات منفی شدن یک شاخص
رشــد منفی در علم اقتصاد یعنی انگیزه های سرمایه گذاری هم کاهش 
می یابد. با توجه به شرایط فعلی اقتصاد سرمایه گذار خارجی هم در کشور 

وجود ندارد تا بتواند جایگزین شود.
رشد منفی در علم اقتصاد به عنوان یک شاخص مهم تلقی می شود که 
می توان گفت این عامل خود معلول عوامل دیگر اســت. در واقع یکسری 
تبعات وجود دارد که به رشــد منفی منتهی می شــود و خود رشد منفی 

عاملی برای یکسری تبعات دیگر است.
 در تحلیــل ایــن موضــوع می تــوان گفــت بــه دلیــل افزایش نرخ 
ارز، اعمــال تحریم هــای ظالمانــه و به تبــع آن کمبودهایــی که وجود 
 دارد، کاهــش صــادرات و دشــواری در واردات کالاهــای اساســی آن 
هم با هزینه های بالا باعث شــده تا قیمت تمام شــده کالاها در کشــور 

یابد. افزایش 
در این شــرایط قدرت خرید هم کاهش یافته بنابراین تقاضای کل نیز 
کاهــش می یابد؛ موضوعی که زمینه کاهش تولیــد را هم فراهم می کند. 
بر همگان واضح اســت که کاهش تولید و فروش در قیاس با مدت زمان 

مشــابه خود زمینه رکود یا همان رشد منفی را سبب می شود.
 رکود خود ســبب بیکاری و کاهش نرخ اشتغال می شود. تولید کننده 
نمی توانــد از عهــده هزینه های تولید بویژه دســتمزد نیــروی کار برآید. 
عواملی همچون کاهش درآمد و افزایش بیکاری خود زمینه ســاز آســیب 
در حوزه های دیگر بویژه در بخش اجتماعی اســت کــه با نارضایتی های 

اجتماعی خود را نشان می دهد.
 در واقــع ایــن اتفــاق یعنــی رشــد منفــی در تمــام حوزه هــای 
 اقتصــادی یعنــی نفــت، خدمات، بازرگانــی، صنعت و کشــاورزی نمود

 پیدا می کند.
بنابرایــن مجموعــه این عوامل با قــرار گرفتن در یــک چرخه باطل 
هــم زمینه رشــد منفــی را ایجــاد می کند و هــم می توانــد پیامدهای 
رشــد منفــی اقتصــاد باشــد. از ســوی دیگــر افــرادی کــه مایل به 
 ســرمایه گذاری هســتند باید منتظر بمانند تا این رشد به حد قابل قبولی 

برسد تا ورود پیدا کنند.
یعنی انگیزه های ســرمایه گذاری هم کاهش می یابد. با توجه به شرایط 
فعلی اقتصاد ســرمایه گذار خارجی هم در کشــور وجود نــدارد تا بتواند 

شود. جایگزین 
بــا کاهــش ســودآوری شــرکت ها بازارســرمایه نیــز در فضــای پر 
رونقــی قــرار نمی گیرد و کشــور بــا ســرمایه های ســرگردانی مواجه 
 می شــود که هر چند وقت یکبار به ســوی یک بازار ســرازیر می شــوند. 
موضوعی که در ســال اخیر بشــدت خود را نشــان داد که نمایی از یک 
بلاتکلیفی عمیق در اقتصاد اســت. حال با توجه به صحبت های رئیس کل 
بانک مرکزی که از مثبت شدن رشد اقتصادی در سه ماهه اخیر خبر داد، 
باید گفت سه ماه منفی شدن رشد اقتصادی نه نگران کننده است و نه رشد 
اقتصادی در یک بازه ســه ماهه می تواند نوید بخش اتفاقات خوب باشد.

 برای بررســی این شــاخص باید یک دوره مالی در نظر گرفته شــود. 
یعنــی باید بررســی کنیم در کل ســال 99 فضای اقتصــاد چگونه بوده 
اســت نه اینکه شــاخص در یک بازه کوتاه مدت ســه ماهه بررسی شود. 
این اعلام بیشــتر شبیه برآورد اســت و الا نمی توان گفت سیستم آماری 
به حدی پیشــرفت کرده که در یک بازه ســه ماهه بتوان تولید ناخالص 
 داخلــی را محاســبه کــرد. از رئیس کل بانــک مرکزی انتظــار می رود

 در رابطــه با تعیین نرخ ارز، وضعیت واردات کالاهای اساســی و نظارت 
بــر چگونگی تخصیص ارز 4۲۰۰ تومانی و مواردی از این دســت نظارت 
کننــد چون در این صورت موارد دیگــر مثل افت تولید و ... خود به خود 

می شود. تصحیح 
معاون امور بندری سازمان بنادر اعلام کرد:

زمان مطلوب ماندگاری کالا در بنادر۳۰ تا ۴۵ روز است

 
 

 اظهارات سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص حمله به کشتی کانتینر بر کشورمان در آب های بین المللی دریای مدیترانه
خطیب زاده ضمن محکوم کردن این اقدام افزود: انجام اقدامات لازم در خصوص شناسایی عوامل این اقدام خرابکارانه در دستور کار بخش های مختلف 

بوده و پیگیری های لازم در این زمینه در ابعاد مختلف آن بطور جدی در دستور کار قرار شدارد.
سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در خصوص حمله به یک کشتی کانتینر بر کشورمان در آب های بین المللی دریای 
مدیترانه که منجر به آسیب دیدگی این کشتی شد، اظهار داشت:گزارشات دریافتی حمله خرابکارانه به این کشتی که در تناقض آشکار با حقوق بین الملل و 

حقوق دریا ها قرار دارد را تایید می کند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه ضمن محکوم کردن این اقدام افزود: انجام اقدامات لازم در خصوص شناســایی عوامل این اقدام خرابکارانه در دســتور کار 

بخش های مختلف بوده و پیگیری های لازم در این زمینه در ابعاد مختلف آن بطور جدی در دستور کار قرار دارد.
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معــاون اول رییــس جمهــوری معتقد 
اســت انتخابات بدیل ندارد و تنها مسیری 
کــه می توان با هزینه کم به نتیجه رســید 
و دشــمن را به عقب راند، انتخابات است. با 
این حال به گفته جهانگیری برای برگزاری 
انتخابات با مشــارکت حداکثری مسئولان 
برگزار کننده هم باید علامت های مثبتی به 

جریانات سیاسی بدهند.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت 
به نقــل از ایرنا، دکتر اســحاق جهانگیری 
معــاون اول رییس جمهوری دارای دو وجه 
اقتصادی و سیاســی است هرچند بسیاری 
وی را از نقش آفرینان اصلی دولت در حوزه 
اقتصادی به شمار می آورند و او در تصمیمات 
و سیاستگذاری های اقتصادی نقش غیر قابل 
انکاری داشته است با این حال نمی توان نقش 
سیاســی جهانگیری را با توجه به سابقه و 
خاستگاه اجتماعی و سیاسی نادیده گرفت.

جهانگیری از تــلاش دولت برای مقابله 
با تحریم ها و اداره کشــور در شرایط دشوار 
ســال های اخیر گفت و اینکــه دولت برای 
خنثی سازی تحریم ها در سال های اخیر چه 
اقداماتی انجام داده است.بخشــی از گفت و 
گوی یک ســاعته با جهانگیری به انتخابات 
ریاست جمهوری ۱4۰۰ و از لزوم مشارکت 
حداکثری مردم گذشت و وی در این گفت 
و گــو گفت کــه مشــارکت حداکثری کم 
هزینه ترین راه برای مقابله با فشارهای دشمن 
است و موجب عقب راندن دشمن می شود.

وی در عیــن حــال معتقد اســت باید 
دستگاه ها و نهادهای برگزار کننده انتخابات 
علامت هــای مثبتی به جریانات سیاســی 
بدهند و همه احســاس کنند که نامزدهای 
مدنظرشــان در بین نامزدهــای انتخابات 

وجود دارد.
 بخشی دیگری از این گفت و گو به دلیل 
مانــدن جهانگیری در دولــت دوم روحانی 
گذشــت. جهانگیری در ایــن بخش گفت 
که با توجه به تحریم های دشــمن و جنگ 
اقتصادی در این مقطع  کناره گیری از دولت 
را جوانمردانه نمی داند و اتفاقا در این مقطع 
باید همه برای کمک به دولت وارد می شدند.

مشارکت حداکثری موجب به عقب راندن 
دشمن می شود

معــاون اول رییس جمهور درباره الزامات 
مشارکت حداکثری و فضای کشور در فاصله 
ســه ماه مانده به انتخابــات گفت: جریان 
اصلاح طلب  و مردم بالاخره دنبال اصلاحات 
هستند و معتقدند کشور اشکالاتی دارد که 
باید برطرف شود. برخی اشکالات ساختاری 
هستند یا مسائلی که باید اصلاح شود. همه 
باید بدانیم که هیــچ بدیلی برای انتخابات 
وجــود ندارد. تنها مســیری که می توان در 
داخل کشــور با هزینه کم به نتیجه رسید، 

انتخابات است.
جهانگیری با بیان اینکه راه اصلاح امور در 
همه کشورها از مسیر انتخابات گذشته است، 
ابراز داشت: ما هم راهی جز این نداریم. در ایام 
انتخابات وقت زیادی برای این قضیه گذاشته 
می شود و روی آن بحث می کنند و می گویند 
آیا شــرکت کنیم خوب است یا نه؟ آخر هم 
تصمیم می گیرند که شرکت کنند. سال های 
9۲ و 9۶ هم چنین بود. حتی در ســال 88 
هم تردیدهایی وجود داشت اما بالاخره مردم 

و جریانات سیاسی مشارکت داشتند.
وی بــا بیان اینکه تردیدها ناشــی از آن 
است که مردم فکر می کنند رای شان اثری 
ندارد و اختیارات دولت و رییس جمهور کم 
اســت، عنوان کرد: اینطور نیست. رای تاثیر 

دارد و رییس جمهور هم بســتگی به فردی 
دارد که انتخاب می شود. در دوران مختلف 
رییس جمهور داشتیم که از اختیارات خود 
اســتفاده کرده و توانسته کار را پیش ببرد و 

توانسته مشکلاتی را حل کند.
معاون اول رییس جمهــور با بیان اینکه 
برای اصلاح امور آن هم در شــرایط دشوار 
کشــور، راهی جز مشارکت بالا وجود ندارد، 
یادآور شــد: مشــارکت حداکثری موجب 
می شود در همین جنگ اقتصادی، پیامی به 
دنیا داده شود که مردم با تمام ظرفیت پای 
کار هستند. در این صورت با کمترین هزینه 
می توانیم دشمن را به عقب برانیم و فشارها 

را از روی ملت برداریم.
مردم باید احســاس کنند نامزدشان در 

میان کاندیداها وجود دارد
به گفته جهانگیری، مقام معظم رهبری 
گفته انــد باید انتخابات ریاســت جمهوری 
ســال آینده پرشور برگزار شــود. بنابراین 
دستگاه های حاکمیتی و دولت باید شرایطی 
را به وجود بیاورند که همه گروه ها و جریانات 
این احساس را داشته باشند که هم در بین 
کاندیداها، نامزد مورد نظر خودشــان وجود 
دارد و به او رای می دهند و هم اینکه نامزدی 
دارند که قادر است مسائل کشور را حل کند. 
اگر این شرایط را به وجود بیاوریم مردم حتماً 

در انتخابات شرکت می کنند.
وی درباره برآوردهای انجام شده مبنی بر 
مشارکت 4۰ درصدی فعلی مردم در انتخابات 
و تاکید رهبــری انقلاب و رییس جمهور بر 
مشارکت حداکثری و محقق شدن مشارکت 
حداکثری بیان کرد: باید از همه ظرفیت ها 
برای کاســتن فشــارها روی مردم استفاده 
کنیم. مردم باید بداننــد مهمترین وظیفه 
رییس جمهور این است که فشارهای اقتصادی 
بر مردم کمتر شود، مردم آینده خود را آینده 
خوبی ببینند و احساس کنند می شود با عبور 
از فشــارهای تحریم به دوران خوبی رسید، 
فشــارها کم، درآمدها خوب و کار و شــغل 

ایجاد می شود.
معاون اول رییس جمهور اضافه کرد: یک 
رییس جمهور می تواند ایــن کارها را انجام 
دهد و اگر بخشی هم برای مرحله بعد بماند، 
رییس جمهوری باید انتخاب شود که بتواند 
این کارها را انجام دهد و حتماً هم قادر است.

مردم باید به نظام و کشور خود خوشبین 
و دلگرم شوند

جهانگیری با بیان اینکه پیش بینی می کنم 

دوره های آینده کشور دوره درخشانی خواهد 
بود، گفت: اگر بتوانیم در فضای بین المللی به 
تفاهم برسیم و در داخل هم افراد توانمندی 
امور کشــور را از نظر اقتصادی در دســت 
بگیرنــد، در این صورت می تــوان دوباره به 
دوران خوبی از نظر زندگی رســید و فشــار 
را بــه ســرعت از روی مردم کــم کرد. این 
بخش تعیین کننده را باید در دولت بیشــتر 

دنبال کنیم.
وی با اشاره به فعالیت اصلاح طلبان اظهار 
داشــت: به نظر می رسد اصلاح طلبان فعال 
شده اند و شــورا هم درست کرده اند. اینها 
برای فعال شدن اصلاح طلبان  علامت هایی 
است. علامت های مسئولان برگزاری انتخابات 
به جریانات سیاسی هم باید مثبت باشد. باید 
همــه علامت ها حتی علامت های کاری هم 
مثبت باشد چون علامت منفی در انتخابات 

مردم را دلسرد می کند.
معاون اول رییس جمهــور ادامه داد: به 
عنوان دلســوز نظام که حاضــرم از زندگی 
خودم برای نظام و ایران بگذرم، فکر می کنم 
امروز هیچ کاری واجب تر از این برای ایران 
نیست که کاری کنیم مردم به نظام و کشور 
خود خوشبین و دلگرم شوند و یک انتخابات 
باشــکوه را برگزار کنند و دشمن را از وارد 
کردن فشــار به ایران مایــوس کنند. همه 
باید ایــن کار را انجام دهیم. هر آدم ملی و 

هر طرفدار نظام باید این کار را انجام دهد.
 

 کناره گیری ام از دولت مسئولانه و 
جوانمردانه نبود

جهانگیری درباره علت ماندنش در دولت 
دوم روحانی نیز تصریح کرد: با توجه به جریان 
سیاسی که در آن بودم، بیشتر از همه مرحوم 
آیت الله هاشمی رفسنجانی، بعد آقای خاتمی 
و سپس دوستان اصلاحات و همچنین آقای 
روحانی اصرار کردند که وارد انتخابات ریاست 
جمهوری 9۶ شوم. طبیعی است که نمی توان 
با مردم بازی کرد و به آنها بگوییم رای بدهند 
و بعد ما بگوییم نمی خواهیم باشــیم و خود 

را کنار بکشیم.
وی با بیان اینکه شــش ماه بعد از اینکه 
دولت را شــروع کرده ایم، جنگ تمام عیار 
اقتصادی علیه کشور شروع شد، خاطرنشان 
کرد: من فکر می کنم در شرایط جنگ تمام 
عیار اقتصادی حتــی مخالفان و منتقدین 
دولــت هم باید می آمدند به کمک دولت و 
می گفتند اگر کاری هست که ما باید انجام 

بدهیم تو این شــرایط انجام می دهیم و به 
دولت کمک می کنیم. بنابراین در این شرایط 
من کناره گیری را مســئولانه و جوانمردانه 
نمی دانســتم وقتی کشــوری درگیر جنگ 
اقتصادی است، برای مصلحت شخصی خودم 
که محبوبیتم کم یا زیاد می شــود از دولت 
بیرون بروم و در دولت نمانم آن هم من که 
مسئول ستاد مقابله با تحریم و ستاد اقتصاد 

مقاومتی بودم.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به دستور 
رهبری انقلاب ابراز داشــت: اوایل سال 97 
خدمت مقام معظم رهبری جلسه ای داشتیم 
و ایشــان در آنجا فرمودند جلسه سران سه 
قوه برای اداره اقتصاد کشور تشکیل شود و 
رییس جمهور هم فرمانده این جنگ باشــد. 
در آن جلســه رهبری فرمودند دو شــورای 
دیگر هم است که معاون اول رئیس جمهور 
تشکیل جلسه می دهد؛ یکی اقتصاد مقاومتی 
و دیگری ســتاد مقابله با تحریم که مسائل 

تحریم ها را در این شرایط دنبال می کند.
جهانگیری اضافه کــرد: اگر هیچ کاری 
نکرده باشــم جــز همین ســتاد مقابله با 
تحریم ها و تامین منابع مورد نیاز کشــور یا 
اقتصاد مقاومتی، همین کفایت می کند چون 
می دانســتیم مردم در شرایط بسیار سختی 
قرار دارند. کالاها که وارد کشور می شد باید 
به صورت هفتگی و روزانه جلسه می گذاشتیم 
که ارز آن تخصیص داده شود. کالا خریداری 
و وارد کشور شود، اگر معطلی دارد کجاست و 
باید هماهنگی ایجاد شود. این کارها جلسات 
هماهنگی و وقت زیادی می طلبید که تا الان 
این جلسات را برگزار و هماهنگی های لازم 

انجام شده است.

و  عوارض سخنان  متوجه  برخی   
جایگاه شان نیستند

جهانگیری در پاسخ به سوالی درباره بحث 
عدالت اجتماعی از سوی نمایندگان مجلس و 
حذف ارز ترجیحی در جریان بررسی بودجه 
بیان کرد: پیشــنهاد مجلــس در حذف ارز 
ترجیحــی چیز عجیبی بود. این مجلس آن 
همه شعار داد، فضاسازی کرد و بعد گفتند 
از اول سال ارز ترجیحی حذف می شود. هر 
کدام از این حرف ها در فضای اقتصاد کشور 

تاثیرگذار است.
وی افزود: طبیعتا وقتی بدانید فروردین 
مــاه ارز روغن نباتی از 4۲۰۰ تومان به ۲۵ 
هزار تومان برســد، یعنی ۶ برابر می شــود، 

می روید چند قوطی روغن خریده و در منزل 
نگه داری می کنید. این حداقل کاری است که 
همه می کنند. متاسفانه دوستان تجربه ندارند 
و خیلی به این مســائل توجه نمی کنند اما 
در عمل متوجه و مجبور می شوند، تصمیم 
بگیرنــد و این موضــوع را قبول می کنند و 

بگذارند ارز 4۲۰۰ تومانی استفاده شود.
معاون اول رییس جمهــور با بیان اینکه 
برخــی متوجه عــوارض ســخنان خود و 
جایگاهی که در آن قرار گرفته اند، نیستند، 
یادآور شد: آنها به آثار و عواقب مطالبی که 
می گویند توجه ندارند و نمی دانند این امر در 
زندگی مردم چه تاثیری می گذارد. البته این 
موضع گیری ها آسیب خودش را به زندگی 

و معیشت مردم وارد کرد.

 اقتصاد مقاومتی باید از کشور در 
مقابل تحریم محافظت کند

جهانگیری با اشاره به شرایط دوره دولت 
یازدهــم و دوازدهم در ســطح بین المللی 
و روی کار آمــدن ترامــپ و توافق برجام و 
همچنین کرونــا و ادعای منتقدان مبنی بر 
کمرنگ شدن اقتصاد مقاومتی در دولت های 
یازدهم و دوازدهم عنوان کرد: سیاست های 
اقتصــاد مقاومتی برای دولت بســیار مفید 
بود. بــه صورت مکرر گفته ام به دلیل اینکه 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی مورد اجماع 
همه بود، این مســئله به پیــش بردن آن 

کمک کرد.
وی بــا بیان اینکه همــه از جناح چپ و 
راســت اقتصاد مقاومتی را سیاست خوبی 
می دانند و آن را قبول دارند، گفت: این برای 
دولــت کمکی بود و به همیــن دلیل روی 
این سیاست وقت گذاشته ایم. اینکه عده ای 
می گویند چهارتا مرغ می گیریم برای خانواده 
کم بضاعت و این به معنای اقتصاد مقاومتی 
است، کار خوبی اســت و من قصد محکوم 
کــردن آن را ندارم اما این اقتصاد مقاومتی 
نیســت که بیش از ۲۰۰ میلیارد دلار حجم 

مبادلات آن است
معاون اول رییس جمهور اضافه کرد: وقتی 
درباره اقتصاد ایــران حرف می زنیم، درباره 
اقتصاد نوزدهم و بیستم دنیا حرف می زنیم. 
سیاست هایی که برای این اقتصاد باید وضع 
شود، باید متناسب با شرایط اقتصادی باشد. 
اگر قرار اســت دوباره تحریم اعمال شــود، 
اقتصاد مقاومتی باید بتواند کشور را در مقابل 

تحریم محافظت کند.
جهانگیری با بیان اینکه در دوره پیش از 
برجام  در دو بخش بنزین و گندم بر اقتصاد 
کشور فشار آوردند، تصریح کرد: ما سال 9۲ 
شش میلیون تن گندم وارد کردیم. نماینده 
ما در فائو می گفت نماینده آمریکا به او گفته 
وقتی تحریم های جدید علیه کشــور شــما 
گذاشتیم، فکر می کردیم شما هنوز شش تا 
هفــت میلیون تن گندم وارد می کنید. ما با 
اقتصاد مقاومتی روی جاهایی تمرکز کردیم 

که کلیدهای اصلی بود.
وی اضافه کرد: اگــر ما در مواردی مثل 
بنزیــن و گندم خودکفا نشــده بودیم، اگر 
شــبکه های گاز خود را توسعه نداده بودیم، 
اگر تولید گاز و افزایش تولید گاز را افزایش 
نداده بودیم و اگر می توانیم گازوئیل و بنزین 
صادر و ارز آن را امروز برای کمک به اقتصاد 
کشور استفاده کنیم، به این دلیل بود که روی 
کارهای ویژه تمرکز کردیم. اگر سیاست های 
اقتصاد مقاومتی نبود و اگر تمرکز جای دقیق 
انجام نگرفته بود، این تحریم ها بیش از این 

می توانست به کشور لطمه بزند.

 
 

زمان بازگشت اقتصاد به اولویت اصلی کشور
باید استراتژی های دقیق اقتصادی بازتعریف شوند تا از ظرفیت های اقتصادی 
حداکثر اســتفاده انجام شــود. در این صورت روند خسارت به اقتصاد متوقف 

می شود و اقتصاد به کمک سیاست خواهد آمد.
آیا تا به حال بررســی کرده ایم که خسارت رفتارهای سیاسی در تصمیمات 
اقتصادی ایران چقدر اســت؟ اقتصادی که اولویت اول تصمیم ســازی در آن، 
سیاست هاســت، چه هزینه ای را می پردازد و سرانجام آن چیست؟ چقدر این 
نوع نگرش موفق بوده و در جهان کشورهای توسعه یافته به کدام یک اولویت 

بیشتری می دهند؟
وقتی به تاریخ اقتصادی ایران نگاه می اندازیم، بیش از قواعد اقتصادی، این 
دخالت های سیاســتمداران است که روند تصمیم سازی ها را مشخص می کند. 
بــه عبارتی قواعد اقتصادی به خاطر سیاســی کاری دچار نقص وعدم کارایی 
شــده اند و امکان حاکمیت پدیده ها و مکانیزم های علمی بر اقتصاد حداقل در 
دهه اخیر وجود نداشته است. لذا اقتصاد کشورمان از این گونه دخالت ها دچار 

آسیب و اختلال جدی شده است.
در این ســال ها، اهداف اقتصادی بشدت تحت تأثیر اهداف سیاسی بوده اند 
و رتبه یک تا ســه اولویت های کشور به سیاست اختصاص داشته است. حتی 
می توان گفت که اهداف فرهنگی اولویت بالاتری نســبت به اقتصاد داشته اند. 
البته این درحالی اســت که هر روز درباره مشکلات اقتصادی صحبت می شود 
اما هیچ گاه تصمیم سازی های اقتصادی به دور از سیاست زدگی انجام نمی شود. 
به عبارتی، مســئولان اقتصادی بین گزینه های حل یک مسأله، آن موردی را 

انتخاب می کنند که کارکردهای سیاسی دارد.
از این روست که کارشناسان معتقدند در ایران اهداف صحیح اقتصادی دچار 
فراموشی شده و این مسأله خسارت های جبران ناپذیری را به اقتصاد وارد کرده 
است. از جمله کاهش شدید سطح درآمد سرانه ایرانی ها، افزایش تورم، افزایش 
فقر و شکاف درآمدی، کاهش تولید ناخالص داخلی، کاهش صادرات و افزایش 
بیکاری. نمی  توان دقیقاً عددی را برای میزان خسارت سیاسی کاری در اقتصاد 

عنوان کرد اما آنقدر عدد بزرگ است که بسختی می توان آن را جبران کرد.
متأســفانه به خاطر همین غلبه سیاست های مخرب بر اقتصاد، ایران حتی 
نتوانســته است بیشتر از ۶۰ درصد به اهداف آمده در برنامه های اقتصادی که 
برخی از آنها نیز سیاســت زده هستند، دست یاید. این را در برنامه کوتاه مدت 
بودجه، برنامه میان مدت توســعه های ۵ ساله، برنامه بلندمدت چشم انداز ۲۰ 

ساله، می توان ملاحظه کرد.
وقتی در این زمینه به تجربه های جهانی نگاه می کنیم، نمی توان در لیست 
کشــورهای موفق جهان از نظر اقتصادی نام کشــوری را یافت که اولویت های 
نخســت آن سیاست بوده اما پیشرفت کرده است. گرچه می توان عکس آن را 
ملاحظه کرد. به این ترتیب که کشــوری به واســطه اقتصاد قوی در سیاست 

نیز موفق بوده است.
ایران شــاید تنها کشور مهم دنیا باشــد که علی رغم داشتن ظرفیت های 
بســیار بــزرگ از نیــروی انســانی تحصیل کــرده، منابع و معــادن عظیم 
 تــا شــرایط آب و هوایی مســاعد و موقعیت ممتــاز جغرافیایــی برخوردار 
اســت و می تواند جزو اقتصادهای برتر جهان باشــد، اما سیاست اولویت اول 

آن است.
کشورهای جهان اغلب به دنبال اقتصاد قوی، رفاه مردم و توسعه هستند.

تصمیمات اقتصادی آنها حداکثر شــدن منافع ملی را هدف قرار می دهد و 
از هر تنشــی که به اقتصاد ضربه بزند، دوری می کنند. به نظر می رســد برای 
کشور ما که دارای ظرفیت و پتانسیل های بی شمار است نیز زمان آن فرارسیده 
که اقتصاد محور اصلی سیاستگذاری ها شود.اقتصاد ایران نباید مغلوب اهداف 
سیاسی کشــور باشد و ادامه این روند تضعیف شاخص های اقتصادی حتی به 
نفع سیاست نیز نیست. از این رو باید استراتژی های دقیق اقتصادی بازتعریف 
شوند و فضایی فراهم شود که از ظرفیت های اقتصادی حداکثر استفاده انجام 
شــود. آنگاه این روند خسارت به اقتصاد متوقف می شود و حتی اقتصاد نیز به 

کمک سیاست خواهد آمد.

رفع کاستي هاي انرژي آذربایجان شرقي در سه ماهه اول سال آینده

 از مطالعات اثرات پاندمي کوید ۱9 در تدوین برنامه هفتم، استفاده خواهد شد

اســتاندار آذربایجان شــرقي گفت: طبــق تفاهم نامــه اي که هفته 
 گذشــته با حضــور معاون وزیــر نیرو امضا شــد، بخش عمــده اي از 
کم و کاســتي هاي انرژي اســتان در سه ماهه اول ســال آینده مرتفع 

خواهد شود.
محمدرضا پورمحمدي در آخرین جلسه شوراي برنامه ریزي و توسعه 
استان در سال 99 اظهار کرد: تامین انرژي واحدهاي تولیدي در ماه هاي 
گذشــته با مشــکلاتي مواجه بود، اما مجموعه فعالان این حوزه زحمات 
زیادي کشــیدند و هفته گذشــته تفاهم نامه اي با حضــور وزیر نیرو به 
امضا رســید و امیدواریم بســیاري از کم و کاستي هاي انرژي استان در 
ســه ماهه اول سال آینده برطرف شــود. وي با اشاره به گزارشات پروژه 
هاي هســته کلیدي توسعه زیرســاخت هاي کالبدي سند تدبیر توسعه، 

افــزود: کارهاي زیادي انجام گرفته تا هســته هاي کلیدي ســند تدبیر 
توســعه استان به ســرانجام برسد اما در بخش زیرســاخت ها تنها ۳۰ 

درصد آنچه که مي خواســتیم محقق شده اســت. پورمحمدي در عین 
حال خاطرنشــان ساخت: کاســتي هاي موجود با همت همه دستگاه ها 
و مشــارکت فعال بخش خصوصي و مردم قابل حل و فصل اســت و باید 
 عزم خود را براي اقدامات بزرگتر و مهم تر جزم و در ســال آینده عقب

 ماندگي ها را جبران کنیم. استاندار آذربایجان شرقي تاکید کرد: توسعه 
زمانــي اتفاق مي افتد که همه نقاط اســتان را در بر بگیرد و به مناطق 
محروم بیشتر توجه شود. وي به مسئله بحران آبي تبریز نیز اشاره و تصریح 
کرد: پروژه انتقال آب ارس به تبریز را به طور جد پیگیري مي کنیم؛ تغییر 
مدیریت قرارگاه خاتم الانبیا ممکن اســت کار را اندکي تحت تاثیر قرار 
دهد اما همه دست به دست هم خواهیم داد تا موانع عملیاتي شدن این 

پروژه مهم را برطرف کنیم.

همایش ارائه یافته هاي مطالعات پشــتیبان تدوین برنامه پســاکرونا با 
حضور دکتر نوبخت معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و دکتر 
آزموده اردلان رئیس مرکز پژوهش هاي توســعه و آینده نگري افتتاح شد. 
دکتــر محمدباقر نوبخت در بخشــي از پیام افتتاحــي خود که به صورت 
ویدئوکنفرانس برگزار شد؛ هدف سازمان برنامه و بودجه را از برگزاري این 
همایــش، مطالعه اثرات پاندومي ویروس کوید ۱9 در ســال آتي به  علاوه 
اثرات بهداشتي ودرماني،اثرات اقتصادي، اجتماعي دانست تا بتوان از رهیافت 
بدســت آمده و از مطالعات انجام شده، در برنامه ریزي مدون سال آینده و 

همچنین در برنامه توسعه هفتم کشور بهره گرفت.
به گزارش مرکز اطلاع رســاني، روابط عمومي و امور بین الملل سازمان 
برنامه و بودجه کشــور، دکتر نوبخت به عنوان سخنران اصلي این همایش 
که به صورت وبیناري برگزار شد؛ افزود: بیش از ۱۱7 میلیون نفر در جهان 
به این ویروس مبتلا شدند و  متاسفانه دو میلیون و ششصد هزارنفر قرباني 
این بیماري شده اند و کشور ما نیز با آثار همه جانبه این ویروس درگیر شد 
و آثار گسترده اي آن در حوزه هاي اقتصادي و اجتماعي و در همه شئونات 

زندگي مردم زیانبار بود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور اظهار داشت: هرچند با کشف واکسن 
هایي در جهان به ویژه در میهن عزیز اســلامي بارقه اي از امید براي رفع 

مشــکلات به وجود آمد اما ســازمان برنامه و بودجه  به عنوان مسوولیت 
راهبردي رصد توسعه کشور وظیفه دارد کلیه ابعاد این پاندومي را از لحاظ 
اقتصادي، اجتماعي، سیاســي بهداشتي درماني بررسي نموده و انشالله در 

سال آینده مورد استفاده مسئولین قرار بگیرد.
 دکتر نوبخت اظهار داشت: سازمان برنامه و بودجه نیاز دارد پاسخ هاي 
مکفي داشته باشد که جهان با کرونا، براي آینده چه وضع و شکلي خواهد 
داشــت، وضعیت سال آینده چه خواهد بود و سال هاي بعد چگونه. از این 
منظر براي سازمان بسیار پراهمیت است تا بتواند متناسب با آن در برنامه 
هفتم توســعه،  تمهیداتي بیاندیشــد، برنامه اي که باید مقدمات آن برقرار 
شــود و یکي از مقدمات این است که تأثیرات ماندگار همه گیري کرونا بر 

ابعاد مختلف توسعه بررسي شود.
معاون رییس جمهور  در ادامه از همه عزیزاني که از سال گذشته نسبت 
به درمان، پیشگیري و پشتیباني براي از بین بردن وکنترل این ویروس در 
کشــور عزیزمان تلاش کردند به ویژه از وزارت بهداشــت درمان و آموزش 
پزشکي، دکتر نمکي و همکارانشان در کادر درمان سراسر کشور ،بسجیان 

عزیز  و دانشمنداني که در کشف وتولید واکسن تشکر و قدرداني کرد.
 وي ابراز امیدواري کرد که به زودي با غلبه بر این مشــکل مردم عزیز 

بتوانند به روال عادي زندگي در کشور برگردند.
 در ابتــداي این همایش نیز دکتــر علیرضا آزموده اردلان رییس مرکز 
پژوهش هاي توسعه و آینده نگري در خصوص برگزاري این همایش گفت: 
در این همایش سه روزه، آثار همه گیري کرونا، تحلیل یافته ها و پیشنهاد 
سیاســت ها در حوزه هاي آموزش عالي،آموزش و پرورش عمومي و فني 
حرفــه اي، اقتصادي، امنیتي و دفاعي، انــرژي، پژوهش و فناوري، تامین 

اجتماعي مورد بحث و بررسي قرار خوهد گرفت.
از دیگر بخشهاي مورد بررسي در این همایش، حکمراني و امور عمومي، 
سکونتگاه، مسکن و حمل ونقل، سلامت، صنعت، معدن و بازرگاني، فرهنگ، 
کشــاورزي و امنیت غذایي، گردشــگري، محیط زیست، مدیریت بحران و 

سازمان هاي مردم نهاد و ورزش خواهد بود.

 کسري اعتبارات هزینه اي دستگاه هاي اجرایي در نشستي با حضور 
معاون رییس جمهوري و رییس سازمان برنامه و بودجه کشور بررسي و 

پیگیري شد

علي شــهریارپور تاکید کرد: در دیدار اســتاندار و رییس سازمان مدیریت و 
برنامه ریزي چهارمحال و بختیاري با معاون رییس جمهوري و رییس سازمان برنامه 
و بودجه کشور ، مسایل و مشکلات اعتباري استان مورد بررسي قرار گرفت و در 

خصوص آن تصمیم گیري شد.
وي افزود: در این دیدار مسائل و مشکلات مربوط به کسري اعتبارات هزینه اي 
و ضرورت تامین منابع مالي براي پرداخت هزینه هاي اجتناب ناپذیر دستگاه هاي 

اجرایي مطرح شد.
شهریارپور تصریح کرد: در این نشست استاندار چهارمحال و بختیاري گزارشي 
از روند عملیات اجرایي و پیشرفت فیزیکي طرح هاي اقتصاد مقاومتي استان را 
مطرح کرد و خواســتار تامین اعتبار مورد نیاز براي سرعت بخشــي به عملیات 

اجرایي این طرح ها شد.
رییس ســازمان مدیریت و برنامه ریزي چهارمحال و بختیاري اظهار داشت: 
محمدباقر نوبخت همچنین به تصمیمات گرفته شده براي تأمین کسري اعتبارات 
هزینه اي از محل منابع مربوط به تفاهم نامه مازاد درآمد اســتان ها اشاره و قول 
مساعد داد تا نیاز دستگاه هاي اجرایي استان در این خصوص تا پایان سال رفع شود.

 وي گفت: نوبخت در این جلســه تامین اعتبــار طرح هاي اقتصاد مقاومتي 
چهارمحال و بختیاري را از اولویت هاي اصلي ســازمان برنامه و بودجه کشــور 
دانست و دستور تخصیص مبلغ ۶۲۵ میلیارد ریال اعتبار نقدي به طرح گ هاي 

عمراني استان را صادر کرد.
شهریارپور تاکید کرد: از این مبلغ ۵۰۰ میلیارد ریال به طرح راه آهن استان 
اختصاص دارد و در بین طرح هاي مهم و اولویت دار چهارمحال و بختیاري، طرح 
راه آهن مبارکه به سفیددشــت به شــهرکرد از اهمیت ویژه اي برخوردار است و 
به همین دلیل اعتبارات قابل توجهي در سال جاري براي تکمیل و بهره برداري از 

آن اختصاص یافته است.
برنامه ریــزي چهارمحــال و بختیــاري  و  رییــس ســازمان مدیریــت 
تصریــح کــرد: مجموع اعتبــار تخصیص یافته بــه این طرح در ســال جاري 
ســه هــزار و 9۵۰ میلیــارد ریال اســت که در مقایســه با یک هــزار و ۲7۰ 
 میلیــارد ریال اعتبــار تخصیص یافتــه از ابتداي فعالیت طرح تا پایان ســال 
۱۳98 از رشــد قابل توجهي برخوردار شــده و تحرک بسیار خوبي در عملیات 

اجرایي طرح ایجاد کرده است.

تنها مسیری که می توان با هزینه کم به نتیجه رسید، انتخابات است

 خبر
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شماره : 1050
 فرماندار کرج : نگاه سیاسی در انتخابات نداریم

 معاون استاندار و فرماندار ویژه کرج با بیان اینکه نگاه سیاسی در انتخابات 
نداریم گفت که بر اساس قانون عمل می کنیم تا از کسی حقی ضایع نشود. 

 غفور قاســم پور افزود: هم اکنون هیات هــای  نظارت بر انتخابات ۱4۰۰ 
در شهرســتان کرج تشکیل شده اند و هماهنگی خوبی بین۲ هیات نظارت و 

اجرایی وجود دارد. 
وی با بیان اینکه 8۰ درصد انتخابات در مرکز استان البرز و شهرستان کرج 
برگزار می شود، بیان کرد: بسترهای لازم برای انتخاباتی توام با سلامت، مشارکت، 
رقابت و حضور حداکثری و هر چه پر شورتر برگزار شدن انتخابات که همانتحقق 

بیانات مقام معظم رهبری است، وجود دارد.
 قاســم پور  در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به لزوم مشارکت 
حداکثری در انتخابات پیش روی خاطر نشــان کرد:حضور حداکثری مردم در 
انتخابات موجب وفاق و اتحاد و انسجام ملی خواهد شد و در حوزه های اقتصادی 
نیز به تثبیت شرایط اقتصادی و بهبود معیشت مردم کمک خواهد کرد.انتخابات 
شــوراهای اسلامی شهر و روستا ۲8 خردادماه سال آینده همزمان با انتخابات 

ریاست جمهوری برگزار می شود.

 پوشش موبایل و اینترنت در ۱۰۵ نقطه استان قزوین تقویت می شود
 نماینده مردم قزوین، البرز و آبیک در مجلس شــورای اســلامی گفت: با 
رایزنی های صورت گرفته مقرر شد پوشش آنتن دهی و اینترنت در ۱۰۵ نقطه 
از اســتان قزوین به ویژه منطقه طارم در ســال ۱4۰۰ مورد توجه جدی قرار 
بگیرد.فاطمه محمدبیگی روز یکشنبه در جمع مردم روستاهای منطقه طارم، 
افزود:رایزنی هایی مجمع نمایندگان و مسئولان استانی با وزیر ارتباطات در این 
زمینه صورت گرفته و در سفر جهرمی به استان قزوین نیز بر این موضوع تاکید 
شد تا شاهد ارتقای شبکه های ارتباطی و عدالت آموزشی در سطح استان باشیم.

وی از مهمترین مشکلات مردم منطقه طارم را موضوع گازرسانی دانست و گفت: 
طی رایزنی با کمیسیون تلفیق و مصوبه نمایندگان در صحن مجلس یازدهم مقرر 
شد گازرسانی روستاهای مناطق کوهستانی بالای ۲۰ خانوار هر چه سریعتر انجام 
شود بنابراین اعتبار لازم برای موضوع تخصیص داده شده است و منتظر عملیاتی 
شدن آن توسط دولت هستیم.این نماینده افزود: با این مصوبه مجلس و سهمیه 
ای که برای روســتاهای مناطق محروم اختصاص یافته است، شاهد گازرسانی 
بسیاری از مناطق روستایی استان قزوین از جمله روستاهای طارم در چند سال 
آینده خواهیم بود. وی با بیان اینکه باید بستر اشتغال خانگی، صنایع کوچک و 
صنایع تبدیلی در روستاها رونق بیشتری بگیرد، افزود: در حال حاضر وام های 
اشتغالزایی برای این منظور در نظر گرفته شده که ضرورت دارد اطلاع رسانی 
لازم در این خصوص صورت بگیرد تا شاهد رونق هرچه بیشتر روستاها باشیم.

 کرونای انگلیسی به مازندران رسید
رییس دانشــگاه علوم پزشکی مازندران از مشاهده کرونای انگلیسی در این 
استان خبر داد و گفت که تاکنون تست ۲ بیمار مشکوک در زیر مجموعه این 

دانشگاه مثبت بوده است.
دکتر سید عباس موسوی افزود که این ۲ بیمار زن و شوهر هستند و مشخص 
شده است به خاطر پذیرایی از مسافرانی که کرونای انگلیسی داشتند مبتلا شدند.

وی گفت که این زن و شوهر ساکن شهرستان قائمشهر هستند و اخیرا میزبان 
مسافرانی از استان قزوین بودند .

موسوی افزود که مثبت این ۲ شهروند مازندرانی به همراه خانواده اشان در 
قرنطینه خانگی به سر می برند.رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران با اعلام 
این که سرعت انتقال و شیوع ویروس جهش یافته کرونا، نسبت به ویروس قبلی 
بیشتر است، بر اهمیت استفاده از ماسک، رعایت فاصله اجتماعی و شرکت نکردن 
در تجمعات و دورهمی ها و پرهیز از سفر و پذیرایی از مسافران نوروزی تاکید 
کرد.پیش تر نیز معاون بهداشت وزیر بهداشت ، درمان و آموزش پزشکی طی 
سفری به مازندران با اظهار این که ویروس انگلیسی در تمامی استان های کشور 
چرخیده است ، گفت که این ویروس جهش یافته تاکنون دهها قربانی در ایران 
گرفته است.کرونای انگلیسی از ۳۰ شهریور ماه در انگلیس شیوع یافت و اندکی 

بعد با سرعت زیادی به کشورهای دیگر رسید.
در ایران نیز پروازها به انگلیس و بالعکس قطع شد و همچنین برای مسافران 
از تمام کشورهای اروپایی که قصد سفر به ایران داشتند، اقدام های سختگیرانه 
از ســوی وزارت بهداشت در نظر گرفته شد از جمله اینکه باید با تست منفی 
وارد کشور شوند و در فرودگاه هم تست شده و حتی با منفی بودن تست آن ها 
باید ۱4 روز در منزل قرنطینه شوند.اما با این حال آمارهای رسمی و غیررسمی 
نشان می دهد که اکنون در ایران بیش از دهها نفر مبتلا به کرونای انگلیسی 

شناسایی شدند.
 ویروس جهش یافته انگلیسی بسیار سرایت پذیر است و افراد با سن پایین را 
هم مبتلا می کند و تنها راه مقابله با آن رعایت دقیق پروتکل ها است.در حاضر 
۵۶۲ بینار کرونایی در بیمارســتان های تحت پوشــش دانشگاه علوم پزشکی 
مازندران و بابل بستری هستند و از این تعداد ۱۱۳ نفر با علائم حاد تنفسی در 

بخش مراقبت های ویژه نگهداری می شوند

 6۰۰ تن میوه به قیمت مصوب در گیلان توزیع می شود
 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت گیلان گفت: در آستانه عید نوروز 
به منظور تعدیل قیمت  میوه در بازار از بیست و پنجم اسفندماه ۶۰۰ تن سیب 

و پرتقال با نرخ مصوب دولتی در نقاط مختلف استان توزیع می شود.
فرهاد دلق پوش با اشــاره به لزوم رعایت پروتکل های بهداشــتی در زمان 
توزیع میوه در جایگاه های در نظر گرفته شده، اظهار داشت: امسال با توجه به 
شرایط کرونایی به میزان ۳۰۰ تن سیب و ۳۰۰ تن پرتقال عمدتاً در مناطق کم 
برخوردار گیلان عرضه خواهد شد.به گفته وی قیمت هرکیلو سیب  ۱۰ هزار  
و ۵۰۰ تومان   و پرتقال ۱۲ هزار تومان تعیین شده است. وی با تاکید بر اینکه 
توزیع اغلب کالاهای اساسی از جمله شکر، روغن و مرغ بیشتر از سایر استان ها 
در گیلان هم اکنون در حال توزیع است، تصریح کرد: این امر با همکاری سایر 
نهادهای مرتبط در ایام نوروز استمرار خواهد داشت و شهروندان می توانند از 
طریق تلفن ۱۲4 با تیم بازرسی و نظارت این سازمان و ۱۳۵ اداره کل تعزیرات 

با نظارت همگانی به بازرسان در جهت نظارت و آرامش بازار کمک نمایند.

 جوانان در افزایش مشارکت انتخابات تاثیرگذار هستند
استاندار همدان: جوانان در افزایش مشارکت انتخابات تاثیرگذار هستند

 استاندار همدان اظهار داشت: جوانان در افزایش مشارکت مردم در انتخابات 
۱4۰۰ نقش آفرین و تاثیرگذار هستند.

 ســید سعید شاهرخی روز یکشنبه در همایش هیات های اندیشه ورز که 
بــا حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در همدان برگزار شــد بیان کرد: 
انتخابات ظرفیت بزرگی است که در قانون اساسی کشورمان ایجاد شده است.

وی اضافه کرد: انتخابات به مردم فرصت می دهد تا با انتخاب نخبگان برای 
اداره امور کشور مسیر حرکت را انتخاب کنند و در این بین جوانان بسیار نقش 
آفرین هستند.استاندار همدان با تاکید بر اهمیت فراهم کردن زمینه مشارکت 
حداکثری در انتخابات پیش رو گفت: در ســایه انتخاب پرُشور ،نخبگان برای 
اداره امور کشور انتخاب می شوند اما بی تفاوتی به این مقوله خُسران بزرگی بر 
جای می گذارد.شاهرخی یادآوری کرد: با توجه به شناخت از ظرفیت و فرهنگ 
اســتان همدان از بدو ورود به این استان برنامه و سیاست های دولت تدبیر و 
امید را در همدان پیگیری کرده و سند سه ساله با توجه به ظرفیت هر یک از 

شهرستان های همدان تدوین شد.

 عملیــات اجرایی و بهره برداری طرح ملی و ابرپروژه انتقال آب از خلیج 
 فارس به استان اصفهان همزمان با ۶ استان واقع در فلات مرکزی و شرق کشور 
روز یکشنبه با دستور رییس جمهوری و به صورت ویدئو کنفرانسی آغاز شد.

 با اجرای این طرح ها که در مجموع با لوله گذاری به طول سه هزار و 7۰۰ 
کیلومتر آب خلیج فارس و دریای عمان را به هفت استان شامل هرمزگان، 
کرمان، خراسان جنوبی، خراسان رضوی، یزد، اصفهان و سیستان و بلوچستان 
منتقل می کند ۱۲8 هزار میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شــده است. این 

طرح ها برای 7۰ هزار نفر اشتغال زایی خواهد داشت.
پروژه انتقال آب از اســتان هرمزگان آغاز می شــود و در مسیر کرمان و 
خراسان جنوبی به خراسان رضوی انتقال خواهد یافت و می تواند به توسعه 
صنایع گلخانه ای و واحدهای صنعتی و معدنی بزرگ این استان ها کمک کند. 
نکته مهم اینکه آب استحصال شده در این پروژه از نظر قیمتی در مقایسه با 
کشورهای حاشیه خلیج فارس از جمله عمان و امارات ۲۰ درصد ارزان تر است.

خط نخســت آب خلیج فارس را به اســتان های هرمزگان، کرمان و یزد 
منتقل می کند، چند ماه پیش توســط رییس جمهوری به طورکامل افتتاح 
شــد. این طرح در فازهای یک، دو و ســه به طول 8۲۰ کیلومتر، با ۱۲ باب 
ایستگاه پمپاژ، با حجم سرمایه گذاری ۲۰ هزار میلیارد تومانی اجرایی شده که 
پتانسیل اشتغال زایی آن در دوران ساخت )تاریخ شروع ۱۳9۱ و تاریخ اتمام 
۱۳99( ۱۶ هزار نفر برآورد شده است. در خط دوم انتقال آب خلیج فارس به 
استان های کرمان، خراسان جنوبی و خراسان رضوی پیش بینی شده است.

ایــن طرح به طول یک هزار و ۵۵۰ کیلومتر با ۱8 باب ایســتگاه پمپاژ آب، 
با ســرمایه گذاری 47 هزار میلیارد تومانی اجرایی شده و برای ۳۰ هزار نفر 
اشــتغال زایی به دنبال دارد. تاریخ شروع این طرح امسال و تاریخ پایان آن 
۱4۰4 پیش بینی شــده است.  در خط سوم، آب خلیج فارس به استان های 
یزد و اصفهان منتقل می شــود. این طرح به طول 9۱۰ کیلومتر با ۱۰ باب 
ایســتگاه پمپاژ آب، با سرمایه گذاری ۳۵ هزار میلیارد تومانی اجرایی شده و 

برای ۱4 هزار نفر اشــتغال زایی به دنبال دارد. تاریخ شروع این طرح امسال 
و تاریخ پایان آن ۱4۰4 پیش بینی شده است.   در خط چهارم، انتقال آب 
دریای عمان به استان سیستان و بلوچستان پیش بینی شده است.   این طرح 
به طول 8۲۰ کیلومتر با ۱۱ باب ایستگاه پمپاژ آب، با سرمایه گذاری ۳9 هزار 
میلیارد تومانی اجرایی شده و برای ۱۰ هزار نفر اشتغال زایی به دنبال دارد. 
تاریخ شروع این طرح امسال و تاریخ پایان آن ۱4۰4 پیش بینی شده است.  
همچنین امروز قطعه ۲ خط یک انتقال آب خلیج فارس به سرچشــمه 
و قطعه ســه خط یک انتقال آب خلیج فارس به اردکان )چادرملو( به بهره 

برداری رسید.
همچنین عملیات اجرایی خط ۲ انتقال آب خلیج فارس به اســتان های 
خراســان جنوبی و خراســان رضوی، عملیات اجرایی خط ســه انتقال آب 
خلیج فارس به اســتان اصفهان و عملیات اجرایی انتقال آب دریای عمان از 

چابهار به زاهدان آغاز شد.

شتاب بخشی به توسعه ایران با بهره برداری از طرح ملی انتقال آب از دریا

 
 

 
عملکرد افراد ملاک گزینش در انتخابات باشد نه زیبایی و جوانی

بهره بــرداری از طرح ملی انتقــال آب از 
خلیج  فارس و دریای عمان به هفت اســتان 
کشــور یکشنبه با دســتور ویدیو کنفرانسی 
رییس جمهوری آغاز شد که با این اقدام علاوه 
بر تامین آب شــرب و کشاورزی، روند توسعه 

ایران در بخش صنعت و معدن شتاب گرفت.
طرح ملی انتقال آب از خلیج فارس به فلات 
مرکزی و شرق کشور در پنجاه و هفتمین برنامه 
پویش تدبیر و امید برای جهش تولید، با سرمایه 
گذاری ۱۲8 هزار میلیارد تومان و اشتغال زایی 
بــرای 7۰ هزار نفر یکشــنبه با حضور ویدئو 

کنفرانسی رییس جمهوری افتتاح شد.
این طرح ها که در مجموع با لوله گذاری به 
طول سه هزار و 7۰۰ کیلومتر آب خلیج فارس و 
دریای عمان را به هفت استان شامل هرمزگان، 
کرمان، خراسان جنوبی، خراسان رضوی، یزد، 
اصفهان و سیستان و بلوچستان منتقل می کند.

پروژه انتقال آب از اســتان هرمزگان آغاز 
می شود و در مسیر کرمان و خراسان جنوبی 
به خراسان رضوی انتقال خواهد یافت و می تواند 
به توسعه صنایع گلخانه ای و واحدهای صنعتی و 

معدنی بزرگ این استان ها کمک کند.
با تکمیل سه خط پروژه مهم و ملی انتقال 
آب خلیج فارس به فــلات مرکزی ایران، در 
مجموع ۵۵۰ میلیون متر مکعب آب شیرین 
از خلیج فــارس به فلات مرکزی ایران منتقل 

می شود.
خــط نخســت ، آب خلیج فــارس را به 
اســتان های هرمزگان، کرمــان و یزد منتقل 
می کند، چند ماه پیش توسط رییس جمهوری 

به طورکامل افتتاح شد.
همچنین با دستور رییس جمهوری عملیات 
اجرایی خــط ۲ انتقــال آب خلیج فارس به 
استان های خراسان جنوبی و خراسان رضوی، 
عملیات اجرایی خط سه انتقال آب خلیج فارس 
به استان اصفهان و عملیات اجرایی انتقال آب 

دریای عمان از چابهار به زاهدان آغاز شد.

 باید در توسعه شرق و غرب کشور 
توازن ایجاد کنیم

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی 
یکشنبه در آیین بهره برداری و آغاز عملیات 
اجرایی طرح های ملی وزارت صنعت،معدن و 
تجارت بر لزوم ایجاد توازن و تعادل در توسعه 
مناطق شرق و غرب کشور تاکید کرد و گفت: 
این موضوع از لحاظ امنیت ملی و توسعه ایران 

بسیار حائز اهمیت است.
رییس جمهــوری اظهار کرد: همواره عدم 
تعادلی بین شرق و غرب کشور وجود داشته 
اســت. شرق از لحاظ طبیعت شرایط سختی 
دارد. کویر ســختی ها و زیبایــی ها دارد و ما 
حتما باید کاری کنیم که منطقه شرق ایران را 
آباد کنیم و این توازن و تعادل را ایجاد کنیم و 
این موضوع از لحاظ امنیت ملی و توسعه ایران 

بسیار حائز اهمیت است.
وی طرح انتقال آب به استان های مرکزی 
را طرح بــزرگ و تاریخی عنوان کرد و گفت: 
در روزهای اول دوستانی می گفتند این طرح 
قابل اجرا نیست. الحمدالله این طرح شروع شد 
وزارت صمت وارد عمل شــد و همان طور که 
مردم عزیز ما می دانند ســه فاز خط یک را تا 

امروز ما افتتاح کردیم.
رییس دولت تدبیر و امید اضافه کرد: یک 
فــاز  از این طرح را در آبــان ماه و دو فاز هم 
امروز افتتاح کردیم و با این طرح به سیرجان، 
مس سرچشمه و اردکان یزد  آبرسانی می شود.

وی با اشــاره به ادامه این مسیر انتقال آب 
افــزود: خط دوم این مســیر از خلیج فارس 
و دریای عمان به ســمت خراسان جنوبی و 
مشهد الرضا ادامه می یابد. خط سوم برای استان 
اصفهان و خط چهــارم از دریای عمان برای 
منطقه زاهدان و زابل در سیستان و بلوچستان 

آبرسانی می کند.
وی بهره برداری از این طرح را تحول بسیار 
عظیم و بزرگ عنوان کرد و با اشاره به سرمایه 
گذاری بزرگ در این طرح ها گفت: ما امروز در 
ساخت پمپاژها خودکفا هستیم در قدیم  باید 
همه این ها را وارد می کردیم الحمدالله در دولت 
یازدهم و دوازدهم در شرکت های دانش بنیان 

کارهای عظیم و بزرگی انجام گرفت.
همچنین امروز قطعه ۲ خط یک انتقال آب 
خلیج فارس به سرچشمه و قطعه سه خط یک 
انتقال آب خلیج فارس به اردکان )چادرملو( به 

بهره برداری رسید.
این بخش خط انتقال آب خلیج فارس به 
صنایع جنوب شرق کشور از محدوده مجتمع 
صنعتی و معدنی گل گهر ســیرجان آغاز و تا 
صنایع معدنی مس سرچشمه با سرمایه گذاری 
هفت هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان به طول ۱۵۰ 

کیلومتر امتداد می یابد.
ظرفیت این خط سه متر مکعب در ثانیه، 

با چهار ایستگاه پمپاژ و چهار مخزن ۶۰ هزار 
متر مکعبی وارد مخزن ۳۰۰ هزار مترمکعبی 
در منطقه مس سرچشمه می شود و این پروژه 

به 4۵ مگاوات برق نیاز دارد.
طول کل خــط انتقال آب از خلیج فارس 
تــا اردکان یزد بــه طــول 8۲۰ کیلومتر با 
سرمایه گذاری صنایع و معادن و حمایت دولت 
امروز با حضور ویدئوکنفرانسی رییس جمهوری 
و وزیــر صنعت، معدن و تجــارت به صورت 
ویدئوکنفرانسی در پنجاه و هفتمین هفته از 

افتتاح پروژه های ملی به بهره برداری رسید.
توسعه متوازن، تحول اقتصادی، حفظ محیط 
زیســت و تامین آب پایدار برای اســتان های 
کویری و کارآفرینی از اهداف اجرای این طرح 

اعلام شده است.

 تامین آب شرب و کشاورزی مزیت 
مهم انتقال آب از خلیج فارس است

استاندار هرمزگان در مراسم آغاز به کار این 
طرح گفت: با دستور رییس جمهوری قطعه 
دوم خط یک انتقال آب خلیج فارس به صنایع 
سرچشمه و قطعه سوم خط یک انتقال آب از 

خلیج فارس به اردکان )چادرملو( افتتاح شد.
فریدون همتی افزود: همچنین امروز آغاز 
عملیات اجرایی خط دوم انتقال آب از خلیج 
فارس به استان های خراسان جنوبی و رضوی 
و خط سوم انتقال آب از خلیج فارس به استان 

اصفهان آغاز شد.
وی، حجم سرمایه گذاری در این طرح ملی 
انتقال آب خلیج فارس و دریای عمان را یکهزار 

و ۲۰۰ هزار میلیارد ریال اعلام کرد.
استاندار هرمزگان اظهارداشت: طرح بزرگ 
انتقال آب از خلیج فارس برای نخســتین بار 
در کشــور با بهره برداری از منابع آب های آزاد 
و انتقال به صنایع معدنی جنوب شرق کشور 
فراهم شد. همتی ادامه داد: ایجاد زیرساخت های 
مناسب برای تامین آب شرب و کشاورزی، از 

مزیت های مهم این طرح بزرگ برای اســتان 
هرمزگان است.

وی خاطرنشان کرد: با راه اندازی این خط 
انتقال، اســتان هرمزگان از مزایای این طرح 
بهره مند شده و تمامی صنایع و سرمایه گذاران 
در بخش های مختلــف، می توانند با خرید از 
این آب شــیرین کن، نیاز اساسی آبی خود را 

تامین کنند.
اســتاندار هرمزگان بیان کــرد: در مرحله 
نخست آب شیرین کن یک میلیون مترمکعبی 
بندرعباس، برای تامین آب مورد نیاز بندرعباس 
و بندرخمیر بــه ظرفیت هزار متر مکعب در 
شبانه روز، قرارداد منعقد شد و همچنین برای 
تامین نیاز آبی رضوان نیز قرارداد منعقد شده 
است.وی گفت: در مسیر خط انتقال نیز قرار 
است، نیاز آبی روستاهای شمال بندرعباس، 
ایســین، تازیان، قلات بالا و پایین، از همین 

خط تامین شود.

 ایران سه دهم از آب های شیرین دنیا 
را استفاده می کند

معاون امور معدنی وزیر صمت و مدیرعامل 
صنایع ملی مس ایران نیز در این آیین گفت: 
در حال حاضر ایران یک درصد جمعیت جهان 
دارد اما سه دهم درصد از آبهای شیرین دنیا را 

استفاده می کند.
اردشیر ســعد محمدی افزود: سهم غرب 
آســیا 47.7 درصد از شیرین سازی آب دنیا 
است و ســهم خلیج فارس ۲4 درصد معادل 
۲۶ میلیون متر مکعب است که نشان می دهد 
ما هم نیازمند شیرین سازی هستیم که سرمایه 

گذاری بیشتری طلب می کند.
به گفته محسن صادقیان معاون هماهنگی 
امور عمرانی اســتانداری یزد نیز انتقال آب از 
خلیج فارس برای اســتان، تصمیم بزرگ و به 
اذعان برخی نشدنی بود که عملیات اجرایی آن 
به طور جدی از سه سال پیش در دولت تدبیر 

و امید آغاز شد و با بهره برداری از آن وعده داده 
شده در موعد مقرر محقق شد.

وی  ادامه داد: به دنبال تداوم ۲۵ سال پدیده 
خشکسالی و  فقر منابع آب های زیرزمینی، 
تامین آب از خارج از استان، تنها راهکار برای 
تامین آب شــرب و غیرشــرب به یزد است و 
سالهاست، مسوولان استان درصدد تامین آب 
شرب مورد نیاز مردم از حوزه های داخل و تامین 
آب مــورد نیاز صنعت از حوزه خلیج فارس و 
دریای عمان هستند و با رسیدن آب  از خلیج 
فارس به استان نه تنها صنایع، بلکه همه مردم 

به نوعی از آن بهره مند می شوند.
 صادقیــان گفت: پروژه انتقال آب از خلیج 
فارس و دریای عمان از گذشــته مورد توجه 
مسوولان اســتان قرار گرفت و پیگیری های 
زیادی برای عملیاتی شدن آن انجام شد و ورود 
بخش صنعت به طرح انتقال آب باعث عملیاتی 
شدن و تسریع در اجرای آن شد، به گونه ای که 
انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزی و یزد 
از ابر پروژه هایی است که با بالاترین سرعت و 

در کوتاه ترین زمان اجرا شد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
یزد  ادامــه داد: بهره برداری از این پروژه نوید 
بخش ایمان به برداشــتن گام های بزرگ در 
سایه مشارکت صنایع بزرگ کشور در کنار هم، 
اعتماد به توانمندی مهندسان و تولید کنندگان 
کشور و ایجاد باور »خواستن و توانستن « است.

 39هــزار میلیاردتومــان هزینه 
انتقال آب از دریای عمان به سیستان و 

بلوچستان
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار 
سیستان و بلوچســتان نیز در مراسم شروع 
عملیات اجرایی طرح ملی نمک زدایی و انتقال 
آب دریای عمان به این استان گفت: انتقال آب 
از دریای عمان به این استان با ظرفیت سالانه 
۲۵۰ میلیــون متر مکعب با ۳9 هزار میلیارد 

تومان اعتبار آغاز شد.
منصور بیجار افزود: طرح انتقال آب و نمک 
زدایی آب دریای عمان کار بزرگی محســوب 
می شــود که توسط دولت تدبیر و امید آغاز و 

ارزوی دیرینه مردم منطقه محقق شد.
وی بیان کرد: انتقــال آب از دریای عمان 
در چهار مرحله انجام و زمینه توســعه معادن 
سیستان و بلوچستان را فراهم و به توسعه این 

استان پهناور کمک خواهد کرد.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار 
سیستان و بلوچستان گفت: به همت و پشتیبانی 
دولت تدبیر و امید هم اینک شاهد آغاز طرح 
انتقال آب دریای عمان از چابهار به زابل هستیم.

بیجار بر ضرورت تخصیص ۵۰۰ میلیون دلار 
از صندوق توســعه ملی، خرید آب آشامیدنی 
و تضمینی، تامین آب روســتاییان و صنایع 

سیستان و بلوچستان تاکید کرد. 

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با طرح این پرسش 
که فردی که چهره زیبا و جوانی دارد تنها به علت داشتن 
این ویژگی آیا می تواند مشــکلات موجود را حل کند؟ 
گفت: در انتخابات باید به ســابقه عملکردی افراد توجه 
داشت و اینکه چالش کشور به شیوه مدیریت این فرد یا 

افراد قابل حل است.
 »محمد جواد آذری جهرمی« روز یکشنبه در همایش 
اندیشه ورزان جوان اســتان همدان اظهار داشت: رفع 
مشکلات کشور نیازمند انتخاب افراد جوان برای تصدی 
مسئولیت است نه اینکه مدیریت اجرایی کشور را به دست 
افراد مسن داده و سپس از آنها درخواست و خواهش کرد 

تا به جوانان میدان دهند.
وی ادامه داد: با وجود اینکه هرم جمعیتی کشــور را 
جوانان تشکیل می دهند اما این طیف مدیریت اجرایی 

کشور را به دست پیرمردها می سپارند.
آذری جهرمی افزود: این کشــور دارای دموکراسی و 
مردم ســالاری است، جوانان به این مولفه ها چه میزان 
توجه دارند؟ بنا نیست جوان ها نردبان عده ای دیگر شده 
و مسوولیت را به آنها بدهند سپس پشت سر آنها بدوند 

تا مسوولیتی بگیرند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: برخی معتقدند 
که عده ای به صندلی ها چســبیده و جابجا نمی شوند 
همچنین اجازه نمی دهند جوانان وارد میدان شوند، این 
چه کاری اســت که ما اختیار خود را به دست این افراد 
بدهیم ســپس از آنها درخواست و التماس کنیم به ما 

مسوولیت بدهید.
آذری جهرمی افزود: به طور حتم نباید پیشینیان و 
کسانی که دارای تجربه و سابقه هستند را زیر سوال برد 

چرا که آنها دارای تخصص فراوان و تجربیات ارزنده بوده 
و خدمات زیادی به این کشور ارایه کردند.

وی با بیان اینکه عده ای برای حل مســائل و چالش 
های موجود راه حل هایی دارند و در اجرای این راه حل 
ها نیز بسیار توانمند و با تجربه هستند اظهار داشت: در 
عصر فناوری اطلاعــات و زمانی که بزرگترین ظرفیت 
کشورمان جوانان هستند و رهبری انقلاب اسلامی نیز 
بر استفاده از ظرفیت جوانان تاکید دارند باید از نیروهای 

جوان در عرصه های مختلف استفاده شود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اضافه کرد: رهبری 
انقلاب در سخنرانی های مختلف فرمودند »دولت جوان 
حزب الهی سر کار بیاورید«، »جوان ها هر جا رفتند گره 
گشا بودند به آنها تکیه کنید« همچنین معظم له در این 
زمینه پیشگام بودند تا جایی که برای تصدی مسئولیت 
ائمه جمعه و سازمان های مرتبط به ایشان از نیروهای 

جوان انتخاب کرده اند.جهرمی با بیان اینکه چالش های 
کشور باید با شیوه خلاقانه موجود در ذهن جوانان حل 
شود گفت: برای حل چالش ها راهکار اساسی وجود دارد 
اما باید ترس و شیوه های تکراری را کنار گذاشت و ضمن 
اعتماد به جوانان ریسک پذیر و شجاع باشیم.وی خاطر 
نشان کرد: عده ای برای پیشبرد کارها عادت دارند از زور 
اســتفاده کنند و با زور کار خود را پیش می برند و این 

افراد نیازی به فکر کردن ندارند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با طرح این ســوال 
کــه کاندیدایی که چهره زیبا و جوانی دارد تنها به علت 
داشتن این ویژگی آیا می تواند مشکلات موجود را حل 
کند؟ گفت: در انتخابات باید به ســابقه عملکردی افراد 
توجه داشت و اینکه چالش کشور به شیوه مدیریت این 
فرد یا افراد قابل حل اســت.جهرمی تاکید کرد: برخی 
پیوسته می گویند کشور را فساد گرفته و بی اعتمادی 

وجود دارد، تا کی می توان همه سرمایه های کشور را در 
معرض فساد قرار داد سپس آنها را نابود و زندانی کرده و 

بی اعتمادی به وجود آورد؟
وی ادامه داد: بروز تخلف از ســوی فرد ظاهر صلاح، 
مقید به اصول دینی که پس از طی فرایند پیچیده گزینش 
و بررســی صلاحیت او از سوی دستگاه های امنیتی و 
نظارتی مسئولیت بر عهده گرفته و با اتمام مدیریت راهی 
زندان شده در همه دولت ها رخ داده است که نشان دهنده 
این است که فرایند کنونی فساد انگیز است. وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات درباره بی عدالتی و طیف سالاری نیز 
گفت: شماری از افراد پس از تصدی مسئولیت همه نوچه 
های خود را در راس مسئولیت ها قرار داده و با هیچ نخبه 
ارتباطی ندارند و تنها شعار توجه به رای و نظر نخبگان 
را می دهد همچنین تنها کسانی را که از او تعریف می 

کنند در تیم خود راه می دهد.
جهرمی اضافه کرد: فرهنگ، دستوری نیست که یکی 
از بالا بخواهد این مشکل را رفع کند، علت وقت نگذاشتن 
مرد خانواده برای همسر و فرزندان سیاست هایی است که 
برای وابسته کردن حضور کارمند در محل کار، پرداخت 
اضافه کار به جای پرداخت بر اســاس شایسته سالاری 
اتخاذ شده است.وی اضافه کرد: در این صورت فرد برای 
دریافت اضافه کار بیکار در محل فعالیت می نشیند و به 
همین علت نمی تواند وقت خود را صرف خانواده کرده و 

مشکلاتی که هم اینک شاهدیم رخ می دهد.
جهرمی همدان را مهد علما و اندیشــمندان بزرگ و 
جوان نظیر بوعلی ســینا دانست و گفت: توجه استاندار 
همدان به طیف جوان و همراهی این قشــر با استاندار 

بسیار خوب و ستودنی است.

تبسم نصف جهان با آغاز اجرای طرح ملی انتقال آب از خلیج فارس
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کرسی نایب رییسی AFC؛بی خاصیت تر از همیشه!
مسابقات لیگ قهرمانان آسیا و مقدماتی 

جام جهانی در ایران برگزار نخواهند شد.
 باری دیگر بر آتش اختلاف میان فوتبال 
ایران و کنفدراسیون فوتبال آسیا دمیده شد. 
آتشی که انگار نمی خواهد هیچگاه سرد شود 
و هرگاه به بهانه ای جدید شعله ور می شود 
و آورده ای جز تنش و نبردهای کلامی در 

رسانه ها ندارد.
چند وقت پیش بود که  کنفدراســیون 
فوتبال آسیا اعلام کرد که به دلیل پاره ای 
از مســائل میزبانی ایران در مرحله پلی آف 
رقابت های لیگ قهرمانان آســیا و مرحله 
گروهی را به حالت تعلیق درآورده اســت. 
تصمیمی که برای فوتبالی ها شوکه کننده 
بود و واکنش تند مقامات مسئول در داخل 
کشــور را به دنبال داشــت. ای اف سی در 
نهایــت اما چندان از تصمیمش برنگشــت 
بلکــه صرفا تصمیم گرفــت تا میزبانی تیم 
های ایرانی در مرحله گروهی، تماما به دور 
برگشت منتقل شود تا شرایط از تنش دور 
شــود. تصمیمی که ایرانی ها چاره ای جز 
پذیرش آن نداشــتند و تیم های استقلال 
و پدیده)شــهرخودرو( از حق میزبانی خود 
در دور پلی آف محروم شــدند و ناچار برای 
برگــزاری بازی، راهی زمیــن بی طرف در 
کشــور امارات شدند. درنهایت هم به دلیل 
شیوع کرونا، مسابقات از هفته سوم مرحله 
گروهی به صورت متمرکز در کشــور قطر 
برگزار شــد تا حتی یک مســابقه از لیگ 
قهرمانان ۲۰۲۰ هم در ایران برگزار نشود.

ایــن امــا پایان تنــش های ایــران و 
کنفدراســیون فوتبال آســیا در در فصل 
گذشته لیگ قهرمانان نبود. در روزهایی که 
پرسپولیس رقبای غرب آسیایی اش را یکی 
پس از دیگری کنار می زد، در آستانه بازی 
نیمه نهایی مقابل النصر عربســتان، ناگهان 
AFC تصمیم به محروم کردن عیســی آل 
کثیر گرفت و این ستاره خط حمله قرمزها، 
به دلیل شــادی پــس از گل خود در دیدار 
مرحله یک چهارم مقابل پاختاکور، شــش 
ماه محروم شد تا علاوه بر نیمه نهایی، فینال 
لیگ قهرمانان را هم از دست بدهد. اعتراض 
پرسپولیسی ها و سایر ارکان فوتبال کشور 
هم در این پرونده به نتیجه نرســید و حتی 
تلاش های اخیر برای کاهش محرومیت هم 
کارگر نشد تا خشم فوتبالدوستان ایرانی از 

تصمیمات کنفدراسیون به اوج خود برسد.
حالا و در روزهای پایانی سال ۱۳99 و در 
شرایطی که دو رویداد مهم در فوتبال ایران 
یعنی رقابت های لیگ قهرمانان آسیا ۲۰۲۱ و 

دور برگشت مرحله اول مقدماتی جام جهانی 
۲۰۲۲ نزدیک است، ای اف سی بازهم یک 
تصمیم جنجالی دیگر گرفته است. تصمیمی 
که همانند نفت بر آتش زیر خاکستر دلخوری 

های ایران و ای اف سی ریخته شد.

 تبعید برای باشگاه ها و تیم ملی
طی روزهای اخیــر، دو خبر بد فوتبال 
ایران را تحت تاثیر خود قرار داد. ابتدا اعلام 
شد که هیچ یک از مسابقات مرحله گروهی 
رقابت های لیگ قهرمانان آســیا در ایران 
برگزار نخواهد شد و باشگاه های ایرانی باید 
برای برگزاری دیدار های متمرکز خود، راهی 
کشورهای امارات،عربســتان و هند شوند. 
اتفاقی که اعتراض فوتبالی ها و مسئولان را 
به دنبال داشــت اما بی فایده بود چرا که از 
نظر ای اف سی، امکان رعایت پروتکل های 
ویژه این مسابقات و فراهم کردن شرایط و 
امکانات مدنظر آن ها، در توان کشور ایران 
نبوده و همین مســئله باعث از دست رفتن 
میزبانی برای تیم های باشــگاهی در لیگ 
قهرمانان آســیا شــد تا برای دومین سال 
پیاپــی، هیچ رقابتی از لیــگ قهرمانان در 
ایران برگزار نشود. این اما پایان داستان نبود 
و ضربــه کاری تر به فوتبال ایران، به فاصله 
یک روز پس از این اتفاق، زده شد و آن هم 
محرومیت ایران از میزبانی در دور برگشت 
رقابت های مقدماتی جام جهانی بود. رقابت 
هایی که AFC آن را هم قصد دارد به صورت 
متمرکز و در یکی از کشــورهای حاضر در 
هرگروه برگزار کند و در این میان، بحرین 
توانست گوی سبقت را از سایر تیم ها برباید 

و میزبانی بازی های حساس خرداد ۱4۰۰ 
را از آن خود کند.

 چرا ایران نه؟
از دراگان اسکوچیچ،ســرمربی تیم ملی 
گرفته تا مهدی طارمی و بســیاری دیگر از 
اهالی فوتبال، نسبت به این تصمیم ای اف 
سی نارضایتی خود را ابراز کردند و ایران را 
صاحب حق برای میزبانی در دور برگشــت 
بازی ها دانستند. چرا که ایران طبق برنامه 
باید ســه بازی از چهار بازی دور برگشت را 
در خانــه برگزار می کرد. در دور رفت و در 
شرایطی که هنوز خبری از کرونا نبود، ایران 
برای بازی با هنگ کنگ،بحرین و عراق به 
زمین این تیم ها رفت و این انتظار می رفت 
که در دور برگشــت بتواند از حق میزبانی 
خود بهره ببرد. حقی که حالا ســلب شده 
اســت و قرار اســت این بازی ها به صورت 
متمرکــز در کشــور بحرین برگزار شــود. 
کشــوری که در خردادماه احتمالا با هوایی 
گرم و شــرجی پذیرایی ۵ تیم گروه خواهد 
بود. در خصوص دلیل ســلب این میزبانی 
مهم از فوتبال ایران اما، مدیر روابط عمومی 
فدراســیون فوتبال نکات تامل برانگیزی را 
مطــرح کرد. علی جــوادی در این باره می 
گوید:» نامه سلب میزبانی ایران آمده و این 
ظلم بسیار آشکاری است. بحرین ۶ ماه است 
برای گرفتن میزبانــی، برنامه ریزی پنهانی 
کرده اســت.دلیل AFC برای سلب میزبانی 
از ایران تبلیغات محیطی، قوانین گمرکی و 
تحریم ها بوده است. از مهدی تاج که کرسی 
نایب رئیسی AFC را در اختیار دارد بپرسید 

چه اقدامی در این خصوص کرده است؟«

 یک سوال از فدراسیون نشینان و 
یک سوال از آقای نایب رییس

جــوادی در صحبت های خــود، به دو 
نکته مهم اشــاره کرده اســت. او در ابتدا 
می گوید که بحرین ۶ ماه برای کسب این 
میزبانی تلاش و لابی گری کرده است. سوال 
اینجاست که اعضای فدراسیون فوتبال طی 
شــش ماه گذشته برای کسب این میزبانی 
چه کرده انــد؟ تقریبا بر همگان محرز بود 
که با توجه به شرایط کرونایی، مسابقات به 
صورت متمرکز برگزار خواهد شــد اما چرا 
اقدامی برای کسب میزبانی صورت نگرفت؟ 
ظاهرا تنها فعالیت فدراســیون برای تحقق 
این امر به نامه هفته گذشــته این نهاد به 
کنفدراســیون فوتبال آسیا بر می گردد که 
در آن، درخواســت میزبانی داده شده بود. 
درخواســتی که به نظر کمی دیر فرستاده 
شــد و بحرینی که از مدت ها قبل به فکر 
این ماجرا بود، درنهایت توانست میزبانی را 
از آن خود کند. نکته دیگر اظهارات مسئول 
روابــط عمومی و ســخنگوی فدراســیون 
فوتبال، مربوط بــه عملکرد مهدی تاج در 
کنفدراســیون فوتبال آســیا است. تمامی 
اتفاقات بدی که طی ســالیان اخیر بر سر 
فوتبال ایران آمده، در شرایطی رقم خورده 
که مهدی تاج، رییس پیشــین فدراسیون 
 AFC فوتبال، دارای کرسی نایب رییسی در
است. کرسی ای که حالا باید صراحتا پرسید 
دقیقا به چه درد فوتبال ایران خورده است؟ 
کرســی ای که که نه محرومیت را کم می 

کند، نه میزبانی به ایران می رساند و نه هیچ 
کار مفید دیگری می کند، چرا اساســا باید 
در اختیار ما باشــد؟ تاج هیچگاه در مورد 
عملکردش در فدراســیون فوتبال پاســخ 
شفافی نداد اما حالا می توان از او در مورد 
نقشش در کنفدراسیون فوتبال آسیا پرسید.

نقشــی که برای فوتبال ایران آورده زیادی 
نداشته اما برای خود او احتمالا دستاوردهایی 
داشته است که حاضر به واگذاری آن نیست.

در همیــن خصوص،غلامرضــا رفیعی، 
حقوقدان ورزشــی، در صحبت هایی که با 
تسنیم داشــت گفت: در تمام این سال ها 
بــا امکانات کمتر از این هم میزبان بودیم و 
تعداد ورزشگاه های استاندارد ما بیشتر هم 
می شود. این مســئله به زیرساخت مربوط 
نیست و به این برمی گردد که ما نمی دانیم 
نمایندگان ما در کنفدراسیون فوتبال آسیا، 
چه کار می کنند. اگر بودن و نبودن آنها در 
AFC تأثیــری ندارد،  پس کناره گیری کنند 
تا مردم توقع نداشــته باشــند که فلانی را 
در کنفدراســیون فوتبال آســیا داریم. این 
اقدامــات به درد ما نخــورد و فقط به درد 
آقایان خورد. نه انگلیســی بلد هستند و نه 
چیزی از قوانین و روابط عمومی می دانند. 
تاکنون کارنامه ای از آقایان نداریم که بدانیم 
حضور آنها به نفع ما شد و شاید کرسی این 
افراد به سود خودشان بوده است. خواستند 
پرونده ویلموتس را بررســی کنند که فیفا 
دخالت کرد. آنها برای برطرف شدن مشکل 
بازنشســتگی شــما نامه زدند، اما چرا یک 
میزبانی برای مــا نمی گیرند؟ میزبانی حق 
ماســت، اما به کارگیری بازنشستگان نقض 
قانون بود. این حق مردم اســت که بدانند 
چه کسی باعث عقد قرارداد ویلموتس شد.

ییســی  یب ر نا ســی  کر  
AFC؛بی خاصیت تر از همیشه!

هــر اتفاقی که بیرون زمین بیفتد، نباید 
هیچ تاثیری بر عملکرد فنی تیم ملی در 4 
بازی حیاتی پیش رویش داشته باشد. ایران 
شــرایطی سخت در گروه خود دارد و برای 
اینکه به مرحله بعد برســد، باید هر چهار 
مسابقه را مقابل هنگ کنگ،کامبوج،بحرین 
و عراق ببرد و این مســابقات در هر زمین و 
کشوری برگزار شود، این گزاره تغییر نخواهد 
کرد و تیم ملی باید ورای این حواشــی که 
درنهایت هم بعید است چیزی را تغییر دهد، 
با تمام قوایش به جنگ همه مشکلات برود 
و اعتبار به خطر افتاده فوتبال ایران را یک 

بار دیگر زنده کند.

 
بازتاب اعتراض ایرانی ها به تصمیم بحث برانگیز AFC در دادن میزبانی به بحرین 

تصمیم بحث برانگیز AFC در دادن میزبانی به بحرین با ناراحتی ایرانی 
ها همراه شد که بازتاب گسترده ای در رسانه ها داشته است.

 کنفدراســیون فوتبال آسیا روز جمعه کشــورهای میزبان بازی های 
انتخابــی جام جهانی ۲۰۲۲ و جام ملت های آســیا ۲۰۲۳ را اعلام کرد. 
طبق اطلاعیه AFC کشورهای چین، کویت، بحرین، عربستان، قطر، ژاپن، 
امارات و کره جنوبی به عنوان میزبان های بازی های باقیمانده از گروه های 
هشــت گانه انتخاب شدند.بعد از این انتخاب مهدی طارمی مهاجم پورتو 
و د راگان اســکوچیچ سرمربی تیم ملی فوتبال ایران ناراضایتی خودشان 
را از تصمیم کنفدراســیون فوتبال آسیا ابراز داشتند. طارمی گرمای هوا 
و شرایط نامســاعد را به عنوان دلیل نارضایتی برشمرد و سرمربی ایران 

نیز انتخاب بحرین را فرمالیته دانســت که از قبل برنامه ریزی شده بود. 
لوموند و خبرگزاری فرانسه به ناراحتی ایرانی ها از این تصمیم کنفدراسیون 

فوتبال آسیا پرداختند و ژاپن تایمز نیز در گزارشی مفصل به این موضوع 
اشــاره کرده است که تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا تا چه حد باعث 
عصبانیت و نارضایتی ایرانی ها شــده اســت.این رسانه نوشت: بار دیگر 
شاهد تصمیمی از ســوی کنفدراسیون فوتبال آسیا هستیم که اعتراض 
های زیادی را به پا داشــته و علاوه بر فدراســیون فوتبال اردن،  جامعه 
فوتبال ایران نیز نسبت به آن نگران است. بر این اساس تیم ملی فوتبال 
ایران باید در بحرین دیدارهای خود را در دور برگشــت انجام دهد.ایران 
در حالی به عنوان مهمان باید به کشــور بحرین برود که در این صورت 
تنها در دیدار برابر کامبوج به عنوان میزبان در ورزشگاه آزادی به میدان 

رفت و در بقیه دیدارها مهمان بود.

پخش تلویزیونی مسابقات والیبال زنان در رده امید 
هرچند محدود اما اتفاقی بزرگ بود که می تواند نویدبخش 

روزهای بهتری برای این رشته جذاب باشد.
 پخش تلویزیونی یکی از چالش های اصلی ورزش زنان 
است که در آشنایی مردم، جذب اسپانسر و به طور کلی 
پیشــرفت این بخش تاثیر زیادی دارد. در همین راستا 
زنان ورزشکار در رشته های مختلف بارها خواستار پخش 
رســانه ای مسابقات خود شده اند و معتقدند زمانی که با 

حجاب کامل در میدان رقابت حاضر می شوند.
به مرور بستر اینترنت و شبکه های مجازی فضایی را به 
زنان ورزشکار داد تا از آن جهت انتشار اخبار خود استفاده 
کنند و تا حد امکان تصاویر و فیلم هایی از مسابقاتشان را 
به اشتراک بگذارند. علاوه بر این لایوهای اینستاگرامی به 
عنوان ابزاری کارآمد در این زمینه عمل کرد، حتی برخی 
رشته ها چون بسکتبال در سال ۱۳99 توانستند مسابقات 
خود را به صورت زنده از طریق رسانه های اینترنتی و لایو 
در شبکه های مجازی فدراسیون بسکتبال پخش کنند 
 که در دیدار  فینال مسابقات بین تیم های گروه بهمن و 
مهرام بیش از هزار نفر از طریق لایو شــاهد رقابت زنان 
بسکتبالیست بودند اما همچنان معضل پخش تلویزیونی 

وجود دارد.
در این میان ســهم برخی از رشته ها از رسانه و حتی 

پخش های اینترنتی نسبت به سایر رشته ها کم تر است. 
از جمله آن می توان به والیبال اشــاره کرد که لیگ در 
ســکوت و بدون انعکاس قابل توجه به پایان رســید. با 
اینکه این دوره از مســابقات نسبت به سال های گذشته 
کیفیت بهتری داشت اما عموم مردم در جریان آن قرار 
نگرفتند. در صورتی که این رشــته با توجه به جذابیتی 
که دارد می تواند نظر بسیاری از مردم را به خود جلب و 

علاقمندان را تشویق به پیگیری کند.
بــه تازگی و در اتفاقی تاریخی فینــال والیبال زنان 
تهــران در رده ســنی امید ۱۵ دقیقه از طریق شــبکه 
ورزش و به صورت زنده پخش شــد. البته پیش از این 
دیــدار تیم های شهیدشــاملی و تاسیســات دریایی از 
سری مســابقات لیگ هندبال زنان در فصل گذشته از 
طریق شــبکه بین المللی جام جم با تاخیر پخش شــد 

 اما این بار پای زنان از طریق شــبکه ورزش و به صورت
 زنده به تلویزیون باز شد.

پخش زنده تلویزیونی ورزش زنان می تواند مشــکل 
همیشــگی کمبود اسپانســر در این بخــش را تا حد 
زیــادی حل کند. زمانی که ســرمایه گذاران بســتری 
برای تبلیغــات و درآمدزایی خود ببینید ورود می کنند 
و این کار  با رســانه ای شــدن زنان اتفــاق می افتد. از 
طرفی دیگر در انگیزه ورزشــکاران تاثیــر زیادی دارد 
چــرا که می دانند تلاش آنها دیده و مردم با آنها آشــنا 
می شــوند. ضمــن اینکه هر چه رشــته ای در ســطح 
جامعه شــناخته شــود افراد بیشــتری به ســمت آن 
 ســوق پیدا می کنند و این به معنی ورود استعدادهای

 جدیدی اســت کــه می تواننــد توانایی زنــان ایران 
بین المللــی  عرصه هــای  در  پیــش  از  بیــش   را 

به نمایش بگذارند.
در این راســتا نمی توان از گسترش ورزش بین مردم 
و داشتن جامعه ای بانشاط تر چشم پوشی کرد. در حالی 
که مسئولان مختلف ورزش کشور از کم تحرکی به عنوان 
مشکلی اساسی نام می برند پخش رسانه ای ورزش زنان 
که نیمی از جامعه را تشکیل می دهند، می تواند موجی 
از شــوق و انگیزه برای این بخش فراهم  و پیوند آنها را 

با ورزش بیشتر کند.

 دلیل پنالتی زدن آزمون در دیدار برابر اخمت گروزنی
سرمربی تیم فوتبال زنیت درباره پنالتی زدن سردار آزمون در دیدار برابر اخمت 

گروزنی به صحبت پرداخت.
در ادامه دیدارهای هفته بیست و دوم لیگ روسیه چند دیدار برگزار شد که در 
یکی از بازی ها، تیم صدرنشین زنیت با 4 گل موفق به شکست اخمت گروزنی شد 
تا با 4۵ امتیاز و ۵ امتیاز بیش تر از زسکامسکو همچنان در صدر جدول رده بندی 

قرار داشته باشد.
در این دیدار سردار آزمون توانست از روی نقطه پنالتی برای تیمش گلزنی کند. 

در دیدار قبل آرتم زیوبا پنالتی خود را از دست داده بود.
سرگئی سماک سرمربی زنیت بعد از این دیدار درباره این موضوع که چرا سردار 
آزمون پنالتی زد گفت: پنالتی زن اول تیم ما آرتم زیوبا و پنالتی زن دوم ما سردار 
آزمون اســت. وقتی هر دو بازیکن در زمین باشند، این دو خودشان تصمیم می 
گیرند که کدام بازیکن پشت توپ قرار گیرد. من دخالتی نداشتم و متوجه شدم 
که آزمون پنالتی می زند و خوشبختانه توانست به خوبی هم پنالتی خود را بزند 

و وارد دروازه حریف کند. 
سردار آزمون با گلزنی در این دیدار شمار گل های خود را به عدد ۱۳ رساند تا 
در صدر جدول گلزنان لیگ فوتبال روسیه قرار داشته باشد. این بازیکن فصل قبل 

نیز عنوان آقای گلی لیگ فوتبال روسیه را کسب کرده بود. 

 استقلال با رمضانی چه شکلی می شود؟
 روز گذشته انتقال ناگهانی آرمان رمضانی از پرسپولیس به استقلال، هواداران 
هــر دو تیم را به یک اندازه متعجب کرد. رمضانی که نیم فصلی ناموفق را در 
پرســپولیس پشت سر گذاشــت، طبق آنچه در کانال رسمی باشگاه استقلال 
نوشته شد، با نظر مستقیم فرهاد مجیدی به جمع آبی پوشان پیوسته است.این 
انتقال در حالی رخ داد که استقلال در خط حمله بازیکنان خوب و باکیفیتی 
نظیر شیخ دیاباته،مهدی قایدی و ارسلان مطهری را در اختیار دارد و به تازگی 
عرفان گل محمدی را هم از نساجی به خدمت گرفته است. حال باید دید که 
طرح و برنامه فرهاد مجیدی برای حضور رمضانی در اســتقلال چیست؟ آیا او 

به دنبال تغییر سیستم است و یا فکر دیگری در سر دارد؟
این ســوالاتی است که در بین هواداران مطرح است و همین مسئله باعث 
شــد تا روز گذشــته، فراز کمالوند به عنوان مدیرفنی آبی ها در این خصوص 
صحبت کند و ضمن دفاع از خرید جدید اســتقلال، از هواداران بخواهد تا به 
تصمیمات کادرفنی اعتماد داشــته باشند. تصمیماتی که تاثیراتش به زودی 

در زمین مسابقه مشاهده خواهد شد.

 واکنش کمالوند به استقلالی شدن رمضانی
مدیرفنی تیم اســتقلال معتقد اســت که هواداران باید به مربیان این تیم 

اعتماد داشته باشند.
 پس از انتقال غیرمنتظره آرمان رمضانی از پرســپولیس به اســتقلال،فراز 
کمالوند مدیرفنی تیم فوتبال اســتقلال از خرید این بازیکن دفاع کرده است.

کمالوند در این خصوص گفت: استقلال به بازیکنی با ویژگی های آرمان رمضانی 
نیاز داشت و باید یک مهاجم نوک می گرفتیم.ما طبق عملکرد شش ماهه یک 
بازیکن تصمیم به جذب او نگرفتیم. شــاید یک بازیکن به تیمی برود و نتواند 
خودش نشان دهد اما عملکرد او در سایپا خوب بود و ما طبق همان عملکرد 
اقدام به جذب او گرفتیم. او بازیکنی اســت که مجیدی ســال گذشته هم به 
فکر جذبش بود. آرمان رمضانی یکســری مهارت ها دارد که به درد استقلال 
می خورد. این تیم قرار اســت هر بازی طبق برنامه ریزی و طراحی که داریم 
با سیســتم های مختلف مقابل رقبایش قرار گیرد. در نتیجه وقتی قرار است 
تغییر سیســتم داشته باشــیم به چنین مهاجمی هم نیازمند می شویم. او در 
بازی های خاص می تواند به داد استقلال برسد. ملاک برای قضاوت این بازیکن 

نباید فقط ۶ ماه اخیر باشد.

 کار طارمی برای آقای گلی در لیگ پرتغال سخت شد
شــانس مهدی طارمی مهاجــم ایرانی تیم فوتبال پورتــو در لیگ پرتغال 

کمرنگ شد.
 در یکی از بازی های هفته بیست و سوم لیگ فوتبال پرتغال شب گذشته 
تیم بنفیکا موفق شد با دو گل تیم بوایستا را شکست بدهد. هر دو گل بنفیکا 

را »سفروویچ« به ثمر رساند و این مهاجم در لیگ پرتغال، ۱۳ گُله شد.
در حال حاضر »پدرو گونکالوس« از اســپورتینگ لیسبون با ۱۵ امتیاز در 

صدر جدول گلزنان است و سفروویچ در رتبه دوم قرار دارد.
»ســرجیو اولیویرا« هافبــک تیم پورتو با ۱۰ گل در رده چهارم اســت و 
مهــدی طارمی و »کارلوس« )ســانتاکلارا( با 9 گل در تعقیب بازیکنان بالاتر 

از خود هستند.
مهــدی طارمــی آخرین بار در بازی رفت پورتــو مقابل یوونتوس در لیگ 
قهرمانان اروپا گلزنی کرد و بعد از آن در لیگ پرتغال و جام حذفی این کشور 

در باز کردن دروازه حریفان پورتو را باز کند.
طارمی امشب با پورتو به مصاف تیم ده فریرا می رود و این اطمینان خاطر را 
به سرمربی پورتو داده است که با گلزنی در این مسابقه، اتفاقات بازی برگشت 

با یوونتوس و اخراجش از زمین را جبران کند.

 مجیدی دانشگر را کنار گذاشت
مدافع تیم استقلال در لیست مازاد این تیم قرار گرفته و آبی پوشان را ترک 
می کند.محمد دانشگر، مدافع مورد توجه این روزهای فوتبال از تیم استقلال 

در آستانه ترک این تیم قرار گرفته است و باید آبی پوشان را ترک کند.
فرهاد مجیدی، سرمربی تیم استقلال تهران با ارسال نامه ای رسمی به باشگاه 
اعلام کرده تمایلی به ادامه همکاری با این بازیکن ندارد و او بدین ترتیب در 

لیست خروجی قرار گرفته است.
در این راستا شنیده می شود احتمال دارد دانشگر به دلیل تحت قرارداد بودن 
با استقلال و مبلغ مورد توجه قراردادش با یک بازیکن از هر تیمی که خواهان 
او باشد معاوضه می شود.دانشگر در بازی مقابل پیکان از مرحله یک شانزدهم 
نهایی جام حذفی با فرشید اسماعیلی درگیری لفظی داشت و پس از آن هم 
در رختکن با بهزاد غلامپور، مربی دروازه بان های این تیم جروبحث کرده بود.

 مهاجمان پرسپولیس استرس دارند
کارشناس فوتبال ایران با بیان اینکه مهاجمان پرسپولیس از جمله مهدی 
عبدی استرس دارند، گفت: مدیریت پرسپولیس در بعضی موارد کوتاهی کرده 
است و بازیکنان حق دارند معترض باشند. حمید درخشان، درباره عدم موفقیت 
شهریار مغانلو در امر گلزنی برای پرسپولیس در دیدار مقابل مس نوین کرمان 
گفت: خیلی زود اســت از بازیکنی که تنها یک هفته در تمرینات بزرگترین و 

پرافتخارترین تیم ایران حضور پیدا کرده انتظار گلزنی داشته باشیم.
سرمربی پیشین پرسپولیس افزود: شهریار مغانلو نیاز به درک شرایط دارد. 
او باید ذهن خود را برای بازی در این تیم آماده کند و من فکر می کنم خیلی 
زود است از مغانلو انتظار داشته باشیم در کوتاه ترین بازه زمانی ممکن بتواند 

تاثیرگذاری خوبی در گلزنی پرسپولیس داشته باشد.
وی درباره گل نکردن دروازه خالی حریف توســط مهاجمان پرســپولیس 
تصریح کرد: وضعیت مهاجمان پرسپولیس از لحاظ روحی کاملًا با سایر تیم ها 
متفاوت اســت. استرس در ســاق پای بازیکنی مثل مهدی عبدی زیاد است. 
او با آمدن مغانلو احســاس خطر کرده اســت و فکر می کند رقیب تازه به تیم 

آمده تا جای او را بگیرد.

۱۵ دقیقه تاریخی برای والیبال زنان

 
نام کاروان ایران در المپیک توکیو مشخص شد 

 ســتارگان ایران زمین به طور رســمی به عنوان نام کاروان ایران در 
المپیک توکیو انتخاب شد.

امین عارف نیا، مسوول ستاد فرهنگی کاروان اعزامی به المپیک توکیو 
بیان کرد: از خرداد 98 با مشــارکت ســازمان ها و بنیادهای فرهنگی و 
 کمیته ملی المپیک و وزارتخانه ها ســتاد فرهنگی المپیک تشکیل شد.

 جلســات ستاد به صورت فصلی برگزار شــد و تمام برنامه ریزی ها برای 
 حضور فرهنگی ایران در المپیک انجام شــد اما بخشــی از فعالیت ها به

 دلیل تعویق المپیک متوقف شــد. با قطعیت برگــزاری المپیک دوباره 
فعالیت ها شروع شد. 

او ادامه داد: مباحث هویتی کاروان را مد نظر قرار دادیم. تمام کشورها 
روی هویت ملی خود حساس هستند در همین چارچوب گروه کارشناسی 

زبده ای دعوت به کار شدند و بررسی روی نماد، نام، شعار و لباس کاروان 
انجام شــد و پیشــنهادات به ســتاد عالی بازی ها منتقل شد. نام کاروان 
ستارگان ایران زمین، نماد جام ارجان، شعار همه برای ایران انتخاب شدند. 
 عارف نیا در مورد انتخاب طرح لباس کاروان نیز گفت: ۱۲۰۰ طرح به 
کارگروه مد و لباس ارسال شد که در چند مرحله غربالگری انجام گرفت. 
در نهایت ۱۱ طرح انتخاب شــدند که از ســه برند معتبر طراحی لباس 
هســتند. با نظر رییس کمیته ملی المپیک مقرر شــد که لباس تیم های 
ورزشــی از جمله لباس کاروان برای حضور در المپیک توکیو از این ۱۱ 
طرح  انتخاب شــوند. تصمیم گیری در مورد طرح نهایی لباس کاروان در 
فروردین انجام می شود و رونمایی از آن نیز در مراسمی بعد از ماه رمضان 

در اردیبهشت انجام می شود. 

او در مــورد فعالیت در مورد هویت بصری کاروان تاکید کرد: تولیدات 
رســانه ای در مورد ورزشــکاران راه یافته به المپیک و سرزمین ایران در 
حال انجام است و با کمک سفارت ایران در ژاپن سایتی طراحی شده که 

هواداران ایران را سازماندهی کنیم.
 البتــه با توجه به محدودیت هایی که وجود دارد باید تمرکزمان روی 

ایرانی های مقیم ژاپن باشد. 
عــارف نیا افزود: در تلاش بودیم یکی از شــهرهای ایران را به عنوان 
میزبان کاروان ایران در المپیک معرفی کنیم که شیوع ویروس کرونا تمام 
برنامه های ما را بهم زد. هم چنین عبدالجبار کاکایی، شاعر توضیحاتی را 
در مورد سرود کاروان ایران برای حضور در المپیک ارائه کرد و گفت در 

مجموع شش قطعه سرود در نظر گرفته شده است. 



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 
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امام رضا علیه السلام:

هُ أن ینَظُرَ إلِیَ الّل بغَِیرِ حِجابٍ  مَن سَرَّ
وینَظُرَ الّل إلِیَهِ بغَِیرِ حِجابٍ، فَلیَتَوَلَّ آلَ 
أ مِن عَدُوهِّم ولیَأتمََّ بإِمِامِ  دٍ، وَلیَتَبَرَّ مُحَمَّ

َّهُ إذِا کانَ یوَمُ القِیامَةِ  المُؤمِنینَ مِنهُم؛ فَإنِ
نظََرَ الّل إلِیَهِ بغَِیرِ حِجابٍ ونظََرَ إلِیَ الّل 

بغَِیرِ حِجابٍ.
هر که دوست دارد که خدا را بی پرده 

ببیند و خدا نیز بی پرده به او بنگرد، باید 
آل محمّد را دوست بدارد و از دشمن 
آنان بیزاری بجوید، و از امام مؤمنان 

آنان پیروی کند. در این صورت، چون 
روز قیامت شود، خداوند بی پرده به او 

می نگرد و او خدا را بی پرده می بیند. 
المحاسن : ج ۱ ص ۱33 ح ۱6۵ 

 دلار                           2۴۱,3۰۰ 
یورو                          28۷,23۰ 
 پوند انگلیس             3۴۵,۴2۰
 درهم امارات               68,28۰   
 لیر ترکیه                     32,9۰۰
 سکه امامی           ۱۰۷,6۰۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱۰۵,۴۷9,۰۰۰
 نیم سکه               66,۵۰۰,۰۰۰

 ربع سکه                ۴2,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی             2۴,۰۰۰,۰۰۰
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رونالدو خوب وقتی هتریک کرد!

فناوری
  تبدیل دوچرخه معمولی به دوچرخه برقی تنها با یک دستگاه 

ساده 
در حالی که وســایل زیادی وجود دارند که دوچرخه ی شــما را تبدیل به 
ای بایک)دورچرخه الکتریکی( کنند، بسیاری از آن ها شامل بخش های زیادی 
هستند که باید روی دوچرخه وصل شوند. کلیپ)Clip( این کار را ساده تر می کند. 
این وسیله  متشکل از یک دستگاه محرک برای چرخ جلو و یک ریموت بی سیم 
اســت.  به نقل از نیو اتلس، این دستگاه که توســط گروهی از کارآفرینان در 
بروکلین ساخته شده نتیجه ی یک سرمایه گذاری جمعی موفق است و اکنون 

وارد مرحله ی تولید شده و قرار است در بهار امسال توزیع شود.
در مرکز این دستگاه یک ماژول آلومینیومی وجود دارد که به دوشاخه یک 
دوچرخه ی جاده و یا هیبریدی متصل می شود. این دستگاه مناسب دوچرخه هایی 

است که قطر چرخ جلو آن ها ۲۶ تا ۲8 اینچ )۶۶ تا 7۱ سانتی متر( باشد.
این ماژول یک باتری لیتیومی Wh-۱44/۳۶V دارد که یک غلتک لاستیکی 
موتوردار را تغذیه می کند. این غلتک در جلوی چرخ جلو قرار می گیرد و با حرکت 
خود چرخ را به حرکت در می آورد و دوچرخه را به سرعت ۱۵ مایل در ساعت)۲4 
کیلومتر در ساعت( می رساند. وزن کل این محصول 7 پوند)۳ کیلوگرم( است و 
بی شباهت به دستگاه محور عقب Rubbee نیست اما با اختصاص یافتن کلیپ به 
چرخ جلو می توان آن را به راحتی وصل و جدا کرد تا کاربران بتوانند به راحتی 

از آن بر روی دوچرخه های اشتراکی نیز استفاده کنند.
دوچرخه سواران می توانند این دستگاه را به وسیله ی یک ریموت نصب شده 
روی فرمان که با بلوتوث کار می کند فعال کنند. لازم به ذکر است که کلیپ 
به طور خودکار برای افزایش قدرت پدال زدن فرد فعال نمی شــود. طبق گفته 
سازندگان یک بار شارژ دستگاه به مدت 4۰ دقیقه برای طی کردن مسافت ۱۰ 

تا ۱۵ مایلی )۱۶ تا ۲4 کیلومتر( کافی است.

 صاعقه های آبی رنگی که فقط از ایستگاه فضایی دیده می شوند
دوربین ایســتگاه فضایی بین المللی در یک رویداد آب و هوایی که فقط از 
فضا قابل مشاهده است، یک صاعقه آبی رنگ ساطع شده از ابرها به سمت بالا 
را رصــد کرد.  به نقــل از آی ای، آیا تا به حال در مورد آزمایش های زیادی که 
در ایستگاه فضایی بین المللی)ISS( انجام می شود، فکر کرده اید؟ فضانوردان در 
این آزمایشگاه مداری چیزهای زیادی را مطالعه می کنند که یکی از آنها آب و 
هوای کره زمین است. به ویژه آن دسته از رویدادهای آب و هوایی که از سطح 

زمین قابل مشاهده نیستند.
اکنون دوربین ایستگاه فضایی بین المللی در یکی از این رویدادها که فقط 
از فضا قابل مشاهده است، یک صاعقه آبی رنگ ساطع شده از ابرها را به سمت 
 )elves(»بالا رصد کرده است. این پدیده به نام صاعقه های آبی و همچنین »الِوز
که مخفف »انتشار نور و اغتشاشات با فرکانس بسیار پایین به دلیل منابع تپش 
الکترومغناطیســی« است، نامیده می شود و نظارت بر آنها توسط ابزار اروپایی 
موسوم به »رصدگر تعاملات جو-فضا«)ASIM( تعبیه شده روی ایستگاه فضایی 
بین المللی امکان پذیر است. ابزار »ASIM« در سال ۲۰۱8 روی ایستگاه فضایی 
بین المللی نصب شده است و متشکل از مجموعه ای از دوربین های نوری، فتومتر و 
یک آشکارساز اشعه گاما و ایکس است و برای تشخیص تخلیه الکتریکی حوادث 

آب و هوایی که فقط از فضا قابل مشاهده هستند، به کار می رود.
شــناخت این رویدادهای آب و هوایی کهکشــانی نه تنها برای درک آب و 
هوای کره زمین، بلکه همچنین برای دریافت غلظت گازهای گلخانه ای موجود 

در جو زمین بسیار مهم است.
اما صاعقه های آبی و »الوز« چه هستند؟ صاعقه های آبی همانطور که از نام 
آنها مشــخص است، جریاناتی از رعد و برق های آبی رنگ هستند که برخلاف 
صاعقه هایی که ما می شناسیم، به سمت زمین نشانه نمی روند، بلکه همانطور که 

تصویر نشان می دهد، به سمت بالا و رو به فضا شلیک می شوند.
از طرف دیگر »الوز« انتشاراتی از نور هستند که به صورت حلقه هایی که به 

سرعت در حال انبساط هستند در یونوسفر ظاهر می شوند.
»الوز« و صاعقه های آبی هر دو توســط ابــزار »ASIM« در تاریخ ۲۶ فوریه 
۲۰۱9 در نزدیکی جزیره »نائورو« که یک جزیره کوچک در مرکز اقیانوس آرام 
اســت، مشاهده شــد. اکنون آنها در مقاله ای که در تاریخ ۲۰ ژانویه ۲۰۲۱ در 
مجله Nature منتشر شده است، شرح داده شده اند. این تحقیق همراه به نمایش 
گذاشتن زیبایی حیرت انگیز این پدیده ها، جزئیات کامل آنها را توصیف می کند.

اگر از طرفداران پدیده های فضایی هستید، مطمئناً این مقاله ارزش خواندن 
دارد. این مقاله همچنین نشان دهنده همه چیزهایی است که شاید ما هنوز باید 

در سیاره ارزشمند خود کشف کنیم و از دید ما پنهان مانده است.
»آسترید اور« هماهنگ کننده علوم فیزیکی آژانس فضایی اروپا)ESA( برای 
پرواز فضایی انسان و رباتیک گفت: این مقاله، نمایانگر برجسته ای از پدیده های 
جدید است که توسط ابزار ASIM رصد شده است و نشان می دهد که ما هنوز 

چیزهای زیادی برای کشف و یادگیری در مورد زمین خود داریم.

 کشف فسیل 2۰ میلیون ساله یک کرم عظیم الجثه
دانشــمندان فســیل ۲۰ میلیون ســاله یک نوع کرم را کشف کرده اند که 
طعمه خود را با مخفی شدن در گودالی در زیر زمین به دام می انداخته و شکار 

می کرده است. 
 به نقل از آی ای، اگر درباره کرم عظیم الجثه ای بشــنوید که تا زمان شکار 
طعمه خود در حالی که هنوز زنده است، در زمین پنهان می شود، احتمالاً فکر 
می کنید که از یک فیلم ترســناک ایده گرفته شده است. اما بر اساس مطالعه 
جدیدی که در مجله Scientific Reports منتشر شده است، این نوع کرم ها در 
واقعیت مدت ها اســت که وجود دارند. رفتار تغذیه ای این شکارچی کمین گر 
موسوم به »کرم بابیت« با نام علمی »Eunice aphroditois« خارق العاده است. 
این کرم ها در حفره های خود پنهان می شوند تا وقتی که شکار آنها از بالای سر 
آنها عبور کند. سپس آنها در کسری از ثانیه بیرون می جهند و با فک قدرتمند 
خود طعمه غافلگیر شده را شکار می کنند. سپس طعمه را که هنوز زنده است به 
لانه خود می برند. اما چرا این موضوع اکنون مطرح شده است؟ زیرا محققان یک 
گونه اجدادی باستانی و احتمالاً منقرض شده از این کرم ها را کشف کرده اند که 
حتی وحشتناک تر از گونه های فعلی هستند. کشف این فسیل کاملاً یک موفقیت 
محسوب می شود، چرا که بدن این کرم عمدتاً از بافت نرم تشکیل شده که فسیل 
شدن آنها را دشوار می کند. محققان اظهار داشتند که برای شناسایی این فسیل 
کرم ۲۰ میلیون ساله از داده های ریخت شناسی، رسوب شناسی و ژئوشیمیایی 

از لایه های میوسن در شمال شرقی تایوان استفاده کرده اند.
محققان به طور مشخص تر، گودال های L شکل این گونه را کشف کردند که 

طول آنها حدود ۶.۵ فوت)۲ متر( و قطر آنها تقریباً یک اینچ)دو تا سه سانتی 
متر( بود. طول گونه های امروزی این کرم ها معمولاً بین ۲ تا 4 فوت)۶۰ تا ۱۲۰ 
سانتی متر( کاهش یافته است، در حالی که برخی از گونه ها تا ۱۰ فوت)۳ متر( 

نیز رشد می کنند.
آنها فسیل کرم تازه کشف شده خود را »پنیچنوس«)Pennichnus( نامیدند 
و توضیح دادند که چگونه ۳۱9 نمونه کمیاب را که در رسوبات ماسه سنگی در 
سراسر ژئوپارک »Yehliu« در تایوان حفظ شده بودند، مطالعه و بررسی کردند. 
آنها در نهایت کشف کردند که این کرم باستانی دارای برخی از عادات شکار و 

تغذیه متمایز و نسبتاً غیرمعمول بوده است.
محققان نوشتند: این گودال های L شکل رفتارهای شکار کرم های بابیت را 

نشان می دهد. آنها بعد از هر بار شکار، دوباره حفره ای ایجاد می کردند.

 »زحل« در حال کج شدن است
پس از تشکیل سیاره »زحل« برخی از مکانیزم های دینامیکی سبب کج شدن 
زحل شده اند و اکنون نیز میزان انحراف محوری این سیاره ۲۶.7 درجه است. 
تصور می شود که این رویداد بیش از 4 میلیارد سال پیش و در اواخر مهاجرت 

سیاره ای رخ داده باشد. 
 به نقل از تک اکسپلوریست، دو دانشمند از مرکز ملی پژوهش های علمی 
فرانسه و دانشگاه سوربن که در »موسسه مکانیک سماوی و محاسبات نجومی« 
کار می کنند اخیراً کشف کرده اند که قمر زحل می تواند کج بودن محور چرخشی 
این غول گازی را توضیح دهد. مطالعه آنها نشان می دهد که کج بودن این محور 

در طی چند میلیارد سال آینده افزایش نیز خواهد یافت.
دانشمندان دریافتند که کج بودن فعلی محور چرخش زحل در اثر مهاجرت 
قمرهای آن به ویژه بزرگترین قمر آن یعنی »تیتان«)Titan( ایجاد شده است. 
مطالعات اخیر نشــان داده اســت که قمرهای زحل بسیار سریع تر از آنچه در 
گذشته تصور می شد در حال دور شدن از زحل هستند. دانشمندان این مطالعه 
این افزایش نرخ مهاجرت را در محاسبات خود قرار دادند و آنها را بررسی کردند. 
دانشمندان بر اساس محاسبات خود نتیجه گرفتند که این روند حرکت بر روی 
کج بودن محور چرخش زحل تأثیر می گذارد و هرچه قمرهای آن دور می شوند، 

کج بودن سیاره بیشتر و بیشتر می شود.
دانشمندان اظهار کردند محور زحل همچنان در حال کج شدن است و آنچه 
امروز می بینیم صرفاً یک مرحله انتقالی در این تغییر است. طی چند میلیارد 

سال آینده، کجی محور زحل می تواند بیش از دو برابر شود.

 زئوس؛ اولین کشتی نیروی دریایی هیدروژنی جهان
یک کشتی آزمایشی نیروی دریایی که با هیدروژن)در کنار منابع دیگر( کار 

می کند، امسال در دریای مدیترانه به حرکت در خواهد آمد. 
 به نقل از اینوویشــن اوریجینز، به گفته گروه ســازنده، این کشــتی که 

»زئوس«)Zeus( نام دارد، اولین کشتی هیدروژنی جهان است.
به گفته مخترعان این کشتی، نام زئوس این کشتی مخفف جمله »بهترین 
کشتی بدون دود/ آلاینده »)Zero Emission Ultimate Ship( است اما گفتنی 
است زئوس در اساطیر یونانی، پادشاه خدایان نیز است. داشتن این نام اختصاری 

بهتر از داشتن نام هادس)خدای جهان زیرزمینی( است.
زئوس اولین کشتی نیروی دریایی مجهز به یک موتور هیبریدی)دو ژنراتور 
دیزلی و دو موتور الکتریکی( اســت. این کشــتی دارای یک سری واحد پیل 
سوختی است که توانایی تأمین ۱۳۰ کیلووات انرژی را دارند. تقریباً ۵۰ کیلوگرم 
هیدروژن از هشت مخزن هیدرید فلزی تأمین می شود که این موضوع مطابق 
با فناوری است که پیشتر در زیردریایی ها مورد استفاده قرار می گرفت. سیستم 
باتری کشــتی، مدت زمان حرکت بدون انتشار آلودگی در مدت هشت ساعت 
با سرعت حدود 7.۵ گره را فراهم می کند. طول قایق حدود ۲۵ متر و وزن آن 
حدود ۱7۰ تن است. سیستم پیشرانش به گونه ای طراحی شده است که موتورها 
می توانند انرژی خود را از چهار طریق مختلف تأمین کنند. گزینه »فاقد ســر 
و صدا«)Zero Noise( فقط روی باتری های لیتیومی که برای یک دامنه چهار 
ساعته با سرعت چهار گره مناسب هستند عمل می کند. اگر کاپیتان تصمیم به 
انتشار عواملی مانند NOx و Sox نداشته باشد در این صورت از نیروی الکتریکی 
تأمین شده توسط سلول های سوختی برای تأمین انرژی کشتی استفاده می کند. 
همچنین این گزینه وجود دارد که هنگام شارژ شدن باتری ها برای حرکت کشتی 
از یک دیزل ژنراتور استفاده کنند. تنها دو موتور دیزلی برای پوشش مسافت های 
طولانی تر استفاده می شوند که می تواند ۶۰ ساعت و با سرعت 9 گره حرکت کند.

به گفته شرکت کشتی سازی ایتالیایی فینکانتیری )Fincantieri( زئوس یک 
کشتی آزمایشی شناور است. هدف یافتن راه حل های سازگار با محیط زیست 
برای کشــتی های تفریحی، کشتی های بزرگ و لوکس و فرابر است. پیشرانش 
هیدروژنی می تواند راه حلی برای حداقل یک نوع حمل و نقل مانند کشتی های 
تفریحی باشد زیرا سلول های سوختی عملًا بی صدا و بدون چرخش قطعات یا 
لرزش کار می کنند. زئوس یک ایده و کار مهم در سیاست نسبتاً نوپای اروپا که 

هدف آن افزایش توسعه و استفاده از انرژی هیدروژن است، می باشد.

 تشخیص نشانگرهای زیستی با کمک یک برچسب سوزنی
پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود، یک برچسب دارای سوزن های 

ریز ابداع کرده اند که می تواند به تشخیص نشانگرهای زیستی کمک کند. 
به نقل از وب سایت رسمی »دانشگاه واشنگتن در سن لوئیس«)WUSTL(، یک 
برچســب دارای سوزن های ریز ابداع کرده اند که می توان آن را روی پوست به 
کار برد. این برچسب به خاطر حساسیت بی سابقه ای که دارد، به پزشکان امکان 

می دهد تا وجود زیست نشانگر را تشخیص دهند.
این فناوری، هزینه کمی دارد و استفاده از آن برای پزشکان و خود بیماران 
ساده است. این برچسب می تواند لزوم مراجعه به بیمارستان را برای گرفتن خون 
از بین ببرد. »سریکانث سینگاماننی«)Srikanth Singamaneni(، سرپرست این 
پژوهش گفت: این برچسب های سوزنی علاوه بر هزینه کم و سهولت استفاده، 
مزیت دیگری نسبت به گرفتن خون دارند که شاید برای برخی از افراد، مهم ترین 

ویژگی آن باشد. سوزن های این برچسب تقریبا بدون درد هستند.
یافتن نشــانگر زیستی با استفاده از برچسب های سوزنی، به آزمایش خون 
شباهت دارد اما به جای استفاده از محلول برای یافتن و تعیین کمیت نشانگر 
زیستی در خون، سوزن ها مستقیما آن را از مایعی که سلول های ما را در پوست 
احاطه کرده است، می گیرند که »مایع میان بافتی پوست«)ISF( نامیده می شود. 
پس از گرفتن نشانگرهای زیستی، وجود و کمیت آنها با استفاده از فلورسنس 

شناسایی می شود.

با پایان کار شــاتل فضایی ناسا، مفهوم هواپیمای فضایی با قابلیت استفاده ی 
مجدد به نوعی فراموش شده است. آیا هواپیماهای فضایی دوباره رونق می گیرند؟

رؤیای پرواز فضایی وقتی آغاز شــد که اولین هواگرد در سال ۱9۰۳ در کیتی 
هاک کارولینای شمالی به پرواز درآمد و پس از گذشت 7۰ سال به چیزی مانند 
هواپیماهای امروزی رسیدیم. اما با وجود برنامه ها، نمونه ها و پروازهای اولیه ی بسیار 
از آن زمان، فقط دو هواپیمای فضایی تاکنون به بهره برداری رسیده اند: شاتل فضایی  
و بوئینگ ۳7B-X. از این دو، تنها بوئینگ کوچک بدون سرنشین همچنان در حال 
فعالیت است. رؤیای هواپیمای فضایی همچنان زنده است؛ حتی اگر جاه طلبی در 
مورد نقش واقعی آن  کمرنگ شده باشد. به گزارش بی بی سی، ظاهرا در سپتامبر 
۲۰۲۰، چین هواپیمای فضایی بوئینگ مانند دارای قابلیت استفاده مجدد را پرتاب 
کرد و ممکن است تا هفت پروژه ی هواپیمای فضایی بدون خدمه و با خدمه در 
 Space( دســت توسعه داشته باشد. آزمایشگاه خودگردان پروازگر اسپیس رایدر
Rider( آژانس فضایی اروپا نیز منتظر است که در سال ۲۰۲۳ به فضا پرتاب شود 

و مینی هواپیمای فضایی هند اواخر این دهه به بهره برداری خواهد رسید.
اما هنوز برای فرســتادن فضانوردان به فضا به راکت ا متکی هستیم و آن ها را 
در کپسول های معلق به وسیله ی  چتر نجات به زمین برمی گردانیم؛ بنابراین، چرا 
هواپیمای فضایی )به  جز شاتل فضایی بازنشسته ناسا( هنوز به پرواز درنیامده است؟

یک پاســخ به ســؤال فوق را می توان در محل آزمایش ها ری اکشــن انجینز 
)Reaction Engines( در ۲9۰۰ کیلومتری کیتی هاک در دامنه ی کوه های راکی 
در کلرادو پیدا کرد. امکانات موجود در فرودگاه فرانت رینج کلرادو )فرودگاه هوا و 
فضای کلرادو( برای آزمایش  فناوری که موتور راکت جدید انقلابی ری اکشن انجینز 
به آن وابسته است، تنظیم شد. این آزمایش  ها از حمایت دارپا )آژانس پروژه های 
پژوهشی پیشرفته ی دفاعی آمریکا( برخوردار بود. ری اکشن انجینز شرکت هوافضای 

بریتانیایی اســت که توسط مهندسانی به نام های آلن باند، ریچارد وارویل و جان 
اسکات در سال ۱989 پس از لغو پروژه هواپیمای فضایی بریتانیایی هوتول تأسیس 
شد. هدف این شرکت ایجاد جانشین هوتول و موتور آن بود. هواپیمای فضایی جدید 

اسکای لون نام دارد و طی یک مرحله در مدار قرار می گیرد.
SABRE، موتور موشــک هیدروژنی است که می تواند هواپیمای فضایی مانند 
اسکای لون را با استفاده از اکسیژن اتمسفر زمین از سرعت صفر به سرعت  مافوق 
صوت برساند و سپس هنگام حرکت با سرعت کافی، وسیله ی نقلیه را در فضا با 
استفاده از ذخیره ی اکسیژن درونی مانند یک راکت معمولی وارد مدار کند. آن ها 
امروزه با نام های بزرگ صنعت از جمله بوئینگ، بریتیش ایروسپیس و رولز-رویس 

و نیز آژانس های فضایی بریتانیا و اروپا پشتیبانی می شوند.
آن سوی حصار امنیتی، از موتور اصلاح شده ی یک هواپیمای جنگنده دوران 
جنگ سرد برای بازسازی جریان هوای بسیار گرم حاصل از سرعت  مافوق صوت 
اســتفاده می شود. هوای بسیار گرم از دستگاه سبک و حلقه مانند تشکیل شده از 
هزاران لوله ی دارای دیواره ی نازک که حاوی ســردکننده اســت، عبور می کند. 
هدف از این پیش خنک کننده، حذف سریع گرما است. انتظار می رود استفاده از 
این سیستم در موتور SABRE از ذوب شدن اجزای داخلی در دمای بالا ممانعت و 

عملکرد کارآمد موتور را تضمین کند.
در اوایل سال ۲۰۱9، این پیش خنک کننده در دمای 4۲۰ درجه سانتی گراد 
در شــرایطی کار کرد که سرعت پرواز ۳/۳ ماخ )بیش از سه برابر سرعت صوت( 
را شبیه ســازی می کرد. اما مهندسان می خواستند به عدد جادویی ۵ ماخ برسند 
که بیش از ۶۲۰۰ کیلومتر بر ساعت است. این سرعت بیش از دو برابر سریع تر از 
سرعت پیمایش کنکورد  و بیش از ۵۰ درصد سریع تر از اس آر-7۱ بلک برد یعنی 

سریع ترین هواپیمای مجهز به موتور جت در جهان است.

آیا هواپیمای فضایی چند بار مصرف دوباره رونق می گیرد؟

پهپادهایی که همانند زنبور پرواز کرده و فرود می آیند

دانشمندان »دانشگاه فناوری دلفت« هلند و »دانشگاه علوم کاربردی وستفالن« 
آلمان روشی را ایجاد کرده اند که توسط آن هواپیماهای بدون سرنشین/ پهپادها 
می توانند یاد بگیرند که چگونه همانند زنبور پرواز کنند و با اجسام برخورد نکنند 

یا از آنها دوری کنند و همانند آنها به آرامی فرود آیند. 
به نقل از اینوویشن اوریجینز، حشرات هنگام پرواز و فرود از تکنیکی به نام »شار 
نوری« استفاده می کنند. آنها می توانند از طریق میدان دید خود سرعت حرکت اشیا 
را تعیین کنند. به عنوان مثال هنگام فرود آنها درک می کنند که با چه سرعتی 
در حال نزدیک شدن به یک برگ یا چمن هستند. آنها با کاهش به موقع سرعت 

خود می توانند یک فرود آرام انجام دهند.
پهپادها و ســایر ربات های پرنده برای پرواز به حسگرها و پردازنده هایی که بر 
روی آنها تعبیه می شود، نیاز دارند. بدیهی است که اگر این پهپادها به سیستم های 
ناوبری بیشتری مجهز باشند، پرواز بهتری خواهند داشت. اما نکته ای که از سوی 
دیگر با آن مواجه خواهند شد نیز این خواهد بود که سنگین تر و بزرگ تر خواهند 
شــد. به همین دلیل دانشمندان این مطالعه شروع به بررسی این موضوع کردند 
که چگونه حشرات بدن خود را در  هنگام عبور از پیچ و خم  و فرود آمدن روی 

گل ها، برگ ها و شاخه ها کنترل می کنند.
»گویدو دی کرون«)Guido de Croon( اســتاد میکروخودروهای هوایی الهام 
گرفته از فرایند زیستی و نویسنده ارشد مقاله گفت: ما کار خود را با بررسی روش 
شار نوری و استراتژی های ساده و زیبایی که حشرات پرنده استفاده می کنند آغاز  
کردیم اما در ادامه دریافتیم که این کار دشوارتر از تصور ما است. به عنوان مثال در 
یک زمان ربات های پرنده ما فرود نمی آیند اما همچنان در آسمان در حال حرکتند 
و به عبارت دیگر تنها بالا و پایین می روند. دو مشکل اساسی در اینجا وجود دارد و 
آن این است که شار نوری فقط اطلاعات ترکیبی در مورد فاصله و سرعت را فراهم 

می کند و به طور جداگانه نمی توان از آن اطلاعاتی در مورد مسافت یا سرعت به 
دست آورد. به عنوان مثال اگر دو پهپاد در شرف فرود آمدن باشند و یکی از آنها 
دو برابر سریع تر از دیگری  در حال پرواز باشد و بیشتر نیز ارتفاع گرفته باشد هر 
دو شــار نوری یکسانی را درک می کنند. با این حال آنها باید به واگرایی در حال 
تغییر شار نوری پاسخ دهند. اگر یک پهپاد هنگام فرود پاسخ های خود را متناسب 
با ارتفاع خود تنظیم نکند، هرگز روی زمین فرود نخواهد آمد بلکه تنها در آسمان 

تنها نوسان خواهد کرد.
محققان می گویند، شار نوری در جهت پرواز پهپاد یا ربات بسیار ناچیز است 
و این امر تشخیص موانع را بسیار دشوار می کند. شار نوری الگوی حرکت آشکار 
اشیاء، سطوح و لبه ها در یک صحنه بصری است که ناشی از حرکت نسبی بین 
یک ناظر و یک صحنه است. شار نوری را همچنین می توان به عنوان توزیع سرعت 

آشکار حرکت در الگوی روشنایی در یک تصویر نیز معرفی کرد.
 )AI(برای حل این مشکل، ایده آموزش ربات هایی که مجهز به هوش مصنوعی
برای تخمین مســافت هستند، به ذهن محققان رسید. دانشمند اخیراً نظریه ای 
در این باره مطرح کرده بودند. به گفته دی کرون، ربات های پرنده باید بتوانند با 
نوسان فعال، مسافت را تعیین کنند. با انجام این کار، ربات ها یاد می گیرند که به 
عنوان مثال چمن هنگام فرود از فاصله های مختلف چگونه به نظر می رسد یا هنگام 
پرواز از میان جنگل درک می کنند تنه های درختان چقدر با یکدیگر فاصله دارند.

»کریســتوف دی واگتر«)Christophe De Wagter( یکی از محققان این مقاله 
در انتها گفت: این امر منجر به فرود بسیار سریع تر و نرم تر از قبل پهپادها می شود 
چرا که پهپادها اکنون می توانند موانع موجود در مسیر پرواز خود را به طور دقیق 
شناسایی کرده و به راحتی از کنار آنها رد شوند و با آنها برخورد نکنند.این تحقیق 

همچنین بینش جدیدی در مورد هوش حشرات ارائه داد.


